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Мемлекет басшысы 19 а�тарда Рим 
Папасыны� шаыруымен �асиетті Таа 
ал�ашы ресми сапарын жасады. �асым-
Жомарт Тоаев Ватиканда Рим Папасы 
Францискпен кездесті.

Қазақстан Президенті с�зінің басында әлемдегі 
адамзаттың игілігі жолындағы қажымас қайраты 
мен қажырлы күш-жігері үшін Католик шіркеуінің 
Жоғарғы Понтификіне ризашылығын білдірді.

– Сіздің дүниежүзі халқына бейбітшілік тілеген 
дұғаларыңыз мыңдаған католиктің ғана емес, 
басқа діндерді ұстанатын к�птеген отанда сы-
мыздың жүрегінен орын алып, саналарына сенім 
мен үміт ұялатты. Бүгінде �ркениеттер тоғысында 
орналасқан к�пұлтты және к�пконфессиялы 
Қазақстан Орталық Азиядағы ең ірі католик 
қауымының �з үйіне айналды, – деді Президент.

(Жалғасы 2-бетте)

Мемлекет басшысы Италия�а ресми сапары барысында Б'' Азы-т)лік және ауыл 
шаруашылы�ы +йымыны� (FAO) Римдегі штаб-пәтеріне барды.
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ҚАЗАҚСТАН ПРЕЗИДЕНТІ 
РИМ ПАПАСЫМЕН КЕЗДЕСТІ

АЛМАТЫНЫҢ АПОРТЫ 
ӘЛЕМ НАРЫҒЫНА ШЫҒАДЫ
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ПІР 
(Сәтбаев кенересі)

ТІРШІЛІКТІҢ ТЫНЫСЫ – 
«ЖАЛҚАУ ҚЫЗДЫҢ ЖҰМЫСЫ»

DAVOS – 2024: 
КЕҢЕС ҚҰРҒАНДАР 
НЕ АЙТТЫ?

Швейцарияны� Давос аласында жыл сайын 5тетін 
д)ниеж)зілік экономикалы форум аяталды. Биыл 54-ші рет 
+йымдастырыл�ан фо рум �а әлемге танымал 2,7-ден астам 
бизнесмен, сая сат кер, мемлекеттік о�ам айрат кері а-
тысты. Жиын�а ат ба сын ті ре ген 60 мемлекет және )кі мет 
басшысы ны� 30-ы Еуропа елдерінен келіпті. Ал форум 
«Сенімді алпына келтіру» дейтін таырыппен 5тті. 

Форумға Қазақстан атынан Ұлттық экономика министрі 2лібек 
Қуантыров бастаған деле гация қа тысты. К�рші Ресейден делегация 
қатысқан жоқ, Мәскеу �кілдері форумға 2020 жылдан бері қатысқан 
емес. Бастапқы кезде пан демияның кесірінен қатыс паса, кейін форум-
ды ұйымдастыру шылары ресейлік тер ді шақыр ғанды қойды. Ал 
Қытайдың 80-нен астам адамнан құралған де легациясын премьер-
министр Ли Цян бастап барса, АҚШ �қкілдеріне ел пре зидентінің 
климат мә селелері бойынша кеңес шісі Джон Керри басшылық етті. Ал 
Еуропа елде рінен жиынға Ис па ния, Франция, Ирландия, Нидер ланд, 
Бельгия, Польша, Сербия мен Грекияның прези денттері мен үкімет 
басшы лары, Еурокомиссия ның прези денті, БҰҰ Бас хатшысы Антониу 
Гу терриш қатысты. С�й тіп, әлем нің қаржылы кәсіпкерлері мен беделді 
саясаткерлері жаһан дағы �зекті мәселелерді талқыға салды. Тың 
тақырыптар, болжамдар ай тылды, түрлі деңгейдегі кездесу лер де болды. 
2йтеуір, «алқалы жиын» �тті, ал оның адамзат �мірін �з гертуге пай дасы 
бола ма, жоқ па, оған жауап беру қиын. Eйткені С.Хан тингтон айтқан 
«Давос мәде ниетіне» кіретін топтың гео саясат тағы ықпалы мен әрекеті 
б�лек те, жиындағы уәждері басқа.

(Жалғасы 7-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаев Цюй Дунъюймен 
кездесуде жаһандық азық-түлік қауіпсіздігін 
қамтамасыз етудің және агро�неркәсіп кешенінің 
орнықты дамуын ілгерілетудің маңыздылығына 
на зар аударып, Қазақстанның Ұйыммен ынты-
мақтастығын нығайтуға мүдделі екенін жеткізді.

– Азық-түлік тапшылығы – жаһандық күн 
тәртібіндегі �зекті проблеманың бірі. Қазақстан бұл 

мәселені шешуге �з үлесін қосуға ұмтылады. Біздің 
еліміз дәнді дақылдар �сіру ж�нінен алдыңғы 
қатарда. Бидай экспортының к�лемі шамамен 
6 миллион тоннаға жетеді. Біз астық және ұн 
�ндіретін 10 ірі мемлекеттің қатарына кіреміз, – деді 
Президент.

(Жалғасы 2-бетте)

ЕУРОПА ОДАҒЫНДАҒЫ 
СЕНІМДІ СЕРІКТЕС

ТАРИХИ ШЫНДЫҚТЫҢ 
ТАРАЗЫСЫ

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт 
Тоаев Италия�а екі к)ндік ресми 
сапармен барды. �азастан Президенті 
18 а�тар к)ні Римде Италия Президенті 
Серджо Маттарелламен келісс5з 
ж)ргізді.  

Екі ел басшыларының келісс�зіне дейін 
Квиринале сарайында Қазақстан Президентін 
салтанатты қарсы алу рәсімі �тті. Қасым-
Жомарт Тоқаевтың құрметіне Қазақстан Туы 
к�теріліп, қос мемлекеттің әнұрандары 

шырқалды. Құрмет қарауылы бастығының 
рапортынан кейін президенттер бір-біріне 
ресми делегация �кіл дерін таныстырды.

Қасым-Жомарт Тоқаев �з с�зінде бұл Қа-
зақстан Президенті ретінде Италияға жасаған 
алғашқы сапары екенін атап �тіп, қонақжайлық 
к�рсеткені үшін Серджо Маттареллаға алғыс 
айтты. Мемлекет басшы сы еліміздің Еуропа 
одағындағы сенімді серіктестерінің бірі – 
Италия Республикасымен қарым-қатынасы 
ұзақ уақыттан бері �зара тиімді сипатта дамып 
келе жат қанын жеткізді.

– Мен бүгін �зара мүддені к�здейтін мә-
селелерді, атап айтқанда, экономикалық 
байланыстарды дамыту және екі елді �ркен-
детуге бағытталған қатынастарды нығайту, 
сондай-ақ халықаралық �зекті мәселелерді 
шешу жолдарын талқылағым келеді, – деді 
Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың айтуынша, Италия 
Қа зақстанның Еуропадағы негізгі сауда 
серіктестерінің бірі.

(Жалғасы 2-бетте)

Кеше Алматыда Мемлекеттік ке�есші Ерлан �арин 
журналистер мен о�ам белсенділерімен кездесіп, Саяси 
у�ын-с)ргін +рбандарын толы атау ж5ніндегі мем-
лекеттік комиссия 2023 жыл�ы ызметіні� орытындысын 
б5лісті. 4
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ҚАЗАҚСТАН ПРЕЗИДЕНТІ 
РИМ ПАПАСЫМЕН КЕЗДЕСТІ

(Басы 1-бетте)

Мемлекет басшысының айтуын-
ша, барлық діндердің �кілдері �ділетті 
Қазақстанды құруға елеулі үлес 
қосуда.

– Біз «бірлігіміз әралуандықта» 
қағидатына негізделген бейбітшілік 
пен ұлттық диалогтың �зімізге тән 
моделін қалыптастыра алдық. Елімізде 
түрлі діннің �кілдері �здерінің 
ғибадатханаларында құлшылық ете 
алады. Діни сенім бостандығы 
құқығын қорғау – менің саяси 
бағдарымның ажырамас б�лігі, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

   Қазақстан Президенті Рим 
Папасы Францисктің «Қалаға және 
әлемге» атты дәстүрлі Жолдауын 
еске сала отырып, оның «Бейбітшілік 
– ең алдымен Құдайдың сыйы. Бірақ 
бұл – бәрімізге жүктелген үлкен 
жауапкершілік» деген с�здерін толық 
қолдайтынын жеткізді.

– Сіздің ұстанымыңызды толы-
ғымен құптай отырып, біз к�птеген 
айырмашылығымызға қарамастан, 
бейбітшілік идеяларын, мәдениеттер 
мен діндер арасындағы тұрақты 
диалогты, әртүрлі дінді ұстанатын 
адамдардың игілігі жолындағы дамуды 
ілгерілету үшін баршамызға бірлік 
керек екеніне сенімдімін. Ізгі ниет 
білдіруге уақыт жеткілікті, келісс�здер 
жүргізуге кеңістік те бар, даналық 
танытуға әлі де мүмкіндік мол, – деді 
Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев екіжақты 
қатынастар аясында Қазақстан 
шынайы достыққа, келісім мен �зара 
құрметке негізделген Қасиетті Тақпен 
арадағы бұрыннан келе жатқан 

серіктестік байланыстарды жоғары 
бағалайтынын атап �тті. Сондай-ақ 
белсенді саяси диалог жүргізіліп 
отырғанын, құқықтық базаны ретке 
келтіру, кеңейту үшін дәйекті 
жұмыстар атқарылып жатқанын 
жеткізді.

Қазақстан Президенті әлемдегі 
текетірестер мен алауыздық 
ошақтарын тоқтатуға бағытталған 
белсенді күш-жігері үшін Рим Папасы 
Францискке ризашылығын білдірді.

– Шын мәнінде, қазіргі геосаяси 
тұрақсыздық бүкіл жаһандық 
қауіпсіздік архитектурасына нұқсан 
келтіруде, сондай-ақ халықтарды 
үлкен қайғы-қасіретке ұшыратып, 
экономикалық қиындықтар тудырып 
отыр. Қазақстан ізгілікті жақтайтын 
мемлекет ретінде жаһандық 
бейбітшілік пен қауіпсіздікті қолдауға 
іс жүзінде елеулі үлес қосуда. Біз 
әлемнің түрлі қақтығыс ошақ-
тарындағы БҰҰ-ның бітімгершілік 
миссияларына атсалысамыз, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

8з кезегінде Понтифик бей-
бітшілік пен келісімді қам тамасыз 
ету ісіндегі күш-жігері үшін Қазақстан 
Президентіне алғыс айтты.

Кездесу соңында Мемлекет 
басшысы мазмұнды кездесу үшін 
Рим Папасына алғыс айтып, 
Қазақстан алдағы уақытта толе-
ранттылық, үйлесімділік, бауырластық 
идеяларын дәріптеу ісінде Қасиетті 
Тақпен ынтымақтастық жасауға 
ниетті екенін растады.

Президент ресми сапар барысында 
Қасиетті Тақтың мемлекеттермен 
байланыс ж�ніндегі Хатшысы Пол 
Ричард Галлахермен кездесті

Қасиетті Тақтың Хатшысымен 
кездесу барысында Қасым-Жомарт 
Тоқаев Рим Папасы Францискпен 
�те мазмұнды әрі нәтижелі жүздесу 
болғанын атап �тті.

Мемлекет басшысының айтуын-
ша, Ватиканның дәйекті қолдауының 
арқасында Қазақстан �ткізіп жатқан 
�лемдік және дәстүрлі діндер 
к�шбасшыларының съездері діни 
қауымдар арасында �зара түсіністік 
пен құрметті нығайтатын маңызды 
алаңға айналды.

Президент Католик шіркеуі 
басшысының елімізге жасаған тарихи 
сапарының бейбітшілікті насихаттау, 
бірлікке шақыру тұрғысынан 
символдық мәні болғанын еске салып, 
бұл сапар тек Қазақстандағы католик 
қауымының ғана емес, �ңірдегі басқа 
да дін �кілдерінің арасында кең қолдау 
тапқанын атап �тті.

Сонымен қатар Мемлекет 
басшысы еліміздің Қасиетті Тақпен 
білім беру, денсаулық сақтау және 
климаттың �згеруіне қарсы күрес 
салалары бойынша �зара байланысты 
нығайтуға айрықша мән беретінін 
жеткізді.

Қасым-Жомарт Тоқаев қазақ-
стандық ғалымдардың Ватикан 
кітапханасы мен Апостол архивіндегі 
тарихи материалдарды тегін зерттеуіне 
мүмкіндік бергені үшін архиепископ 
Пол Галлахерге ризашылығын білдірді. 
Сондай-ақ Президент Ана мен бала 
ұлттық ғылыми орталығы және 
Ватикан Bambino Gesu педиатрлық 
госпиталі арасындағы ынтымақ-
тастықты құптады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақ-
станның бейбітшілікті, �зара құрметті 
нығайту үшін этносаралық және 
конфессияаралық келісімге бейілді 
екенін тағы да растады.

Кездесу соңында Президент 
Қасиетті Тақтың басшылығын 
Астанадағы �лемдік және дәстүрлі 
діндер к�шбасшыларының кезекті 
съезіне қатысуға шақырды.

Ватиканға ресми сапары бары-
сында Қасым-Жомарт Тоқаев Сикстин 
Капелласын, �улие Петр мен Па-
велдің Капелласын (Паолина Ка-
пелласы) және Апостол сарайындағы 
Король залын аралап к�рді.

Президент экскурсия барысында 
Микеланджело мен басқа да к�рнекті 
шеберлердің �нер туындыларын 
тамашалады, сондай-ақ Ватиканның 
бай тарихымен танысты.

АЛМАТЫНЫҢ АПОРТЫ 
ӘЛЕМ НАРЫҒЫНА ШЫҒАДЫ

(Басы 1-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаев 
Қазақстанның Ұйыммен арадағы 
ынтымақтастықты кеңейтуге 
мүдделі екенін растады.

Мемлекет басшысының 
айтуынша, еліміз тұқым 
шаруашылығын жетілдіру, ауыл 
шаруашылығына арналған 
жерлердің тозуына қарсы күрес, 
жасыл ауыл шаруашылығын 
ілге рілету, жер-су ресурстарын 
оңтайлы және тиімді пайдалану 
мәселелері бойынша БҰҰ 
сараптамалық қолдау к�рсетеді 
деп үміттенеді. Қазақстан 
жергілікті бірегей ауыл шаруа-
шылығы �німдерін �ткізу үшін 
тұрақты �ндіріс және сауда 
тізбектерін жетілдіруді к�здейтін 
FAO-ның «Бір ел – бір негізгі 
�нім» бастамасына қатысады.

Мемлекет басшысы Цюй 
Дунъюйге Алматының әйгілі 
апортын таныстырды.

– Қазақстан алманың отаны 
ретінде кеңінен танымал. Апорт 
сұрпы еліміздің ең ірі мегополисі 
– Алматының маңайында �седі. 
Біз алманың осы түрін �здеріңіз-
бен күш біріктіре отырып, әлем 
нарығына шығаруға ниеттіміз. 
Осы бастамамызды іске асыру 
барысында Сіздің жеке қол-
дауыңызға арқа сүйейміз, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Мемлекет 
басшысы Халықаралық Аралды 
құтқару қоры және Азық-түлік 
қауіпсіздігі ж�ніндегі Ислам 
ұйымының т�рағасы ретінде 
Қазақстанның басымдықтары 
туралы айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаев 
Ұйымды Арал бассейніндегі 
жерлердің топырағын мелио-
рациялауға және су ресурстарын 
басқаруға қатысты жобалар 
әзірлеу ісіне жан-жақты қолдау 
к�рсетуге шақырды. Сондай-ақ 
Президент елімізде FAO-ның 
Орталық Азиядағы �ңірлік 
б�лімшесін ашуды ұсынды.

Азық-түлік және ауыл 
шаруашылығы ұйымының бас 
директоры жаһандық азық-түлік 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
және гуманитарлық к�мек 
к�рсету ісінде Қазақстан аймақта 
ғана емес, бүкіл әлемде елеулі 
р�л атқаратынын атап �тті.

Мемлекет басшысы Римге 
ресми сапары аясында БҰҰ 
Дүниежүзілік азық-түлік 
бағдарламасының Атқарушы 
директоры Синди Маккейнмен 
кездесу �ткізді. Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстанның жаһандық 
азық-түлік қауіпсіздігін қам-
тамасыз ету және БҰҰ, Азық-
түлік қауіпсіздігі ж�ніндегі Ислам 
ұйымы секілді басқа да халық-
аралық ұйымдар аясында гума-
ни тарлық к�мек к�рсету бо-

йынша жүзеге асырып жатқан 
шаралары жайында айтты.

2023 жылы Қазақстан алты 
мемлекетке 9,2 миллион доллар 
к�лемінде гуманитарлық к�мек 
к�рсетті. Еліміз Газа секто-
рындағы күрделі ахуалды ескере 
отырып, Палестина халқына 
қайырымдылық шарасы ретінде 
1 миллион доллар б�лді және 2 
рет гуманитарлық к�мек жеткізді. 
Сондай-ақ табиғи апаттан зардап 
шеккен Ауғанстан, Түркия, 
Пәкістан және басқа да елдерге 
қаржылай к�мек к�рсетті.

Президент Ауғанстандағы 
жағдайға баса назар аударды. 
Мемлекет басшысының пікірін-
ше, халықаралық қоғамдас-
тықтың осы елдегі гуманитарлық 
дағдарысты тоқтату ісін жал-
ғастыруы �те маңызды.

Қасым-Жомарт Тоқаев қазір 
Алматыда Орталық Азия мен 
Ауғанстан үшін БҰҰ-ның Орнық-
ты даму ж�ніндегі аймақтық 
орталығын ашу жұмыстары 
жүр гізіліп жатқанын жеткізді. 
Бұл Орталықтың қызметі аймақ-
тағы бейбіт шілікті, қауіпсіздікті 
және орнықты дамуды нығайтуда 
БҰҰ-ның ведомство аралық 
үйлестіру жұмысын реттеуге 
мүмкіндік береді.

Кездесу соңында Қасым-
Жомарт Тоқаев FAO басшылығын 
алдағы Халықаралық Астана 
форумына қатысуға шақырды.

– 8зара сауда-саттық к�лемі 14,5 миллиард 
доллардан асты. Таяу жылдары елдеріміз арасындағы 
тауар айналымы 20 миллиард долларға жетеді деп 
сенеміз. Италия – Қазақстан экономикасына қаржы 
салған басты инвесторлардың бірі. Біздің нарықта 
300-ге жуық италиялық компания жұмыс істейді, 
соның ішінде ENI кәсіпорны да бар. ENI – к�шбасшы 
компания. Біз екіжақты қатынастардағы жетістіктерді 
жоғары бағалаймыз. Біз олардың жұмыс істеуі үшін 
қолайлы жағдай жасауды одан әрі жалғастыра береміз. 
Дегенмен экономика бағытына ғана емес, мәдениет, 
туризм сияқты басқа да к�птеген саладағы ынтымақ-
тастықты дамытуға тың серпін беру қажет. Қазақстан 
мен Италия арасындағы ынтымақтастық �те табысты 
болатынына сенімдімін, – деді Президент.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев шетелдік 
инвесторлар үшін ел экономикасының анағұрлым тартымды 
және перспективті салалары, оның ішінде «жасыл» 
энергетика туралы егжей-тегжейлі мәлімет берді.

Мемлекеттер басшылары Қазақстан мен Италияның 
әлемдік аренадағы, оның ішінде БҰҰ мен ЕҚЫҰ 
аясындағы �зара іс-қимыл мәселелеріне арнайы 
тоқталды. Екі ел президенттері БҰҰ Жарғысының 
қағидаттарын құрметтеу негізінде халықаралық 
қатынастар мен жаһандық қауіпсіздік жүйесін 
нығайтудың маңызды екенін атап �тті.

Сонымен қатар тараптар Қазақстан мен Орталық 
Азияның Еуропа одағымен арадағы ынтымақтастығын 
дамыту перспективаларын талқылап, к�лік және 
логистика саласындағы �зара тиімді ықпалдастықтың, 
атап айтқанда, Транскаспий халықаралық к�лік бағытын 
�ркендетудің келешегі зор екенін ерекше атап �тті.

Мемлекет басшысы орайлы сәтті пайдалана отырып, 
Президент Маттарелланы Италияның «Үлкен жетілікке» 
т�рағалық қызметіне кірісуімен құттықтап, G7-нің 
күн тәртібін жүзеге асыру ісінде табыс тіледі.

8з кезегінде, Серджо Маттарелла Италия Қазақстанда 
жүргізіліп жатқан саяси және қоғамдық реформаларға 
үлкен қызығушылық танытып отырғанын атап �тіп, 
Римге сапармен келгені үшін Қазақстан Президентіне 
алғыс айтты. Сондай-ақ бүгінгі келісс�здердің нәтижесі 
екіжақты экономикалық, саяси және мәдени-
гуманитарлық байланыстарға тың серпін береді деп 
сенім білдірді.

Достық рәуіште �ткен кездесу соңында Қасым-
Жомарт Тоқаев Серджо Маттарелланы Қазақстанға 
сапармен келуге шақырды. Италия Президенті Мемлекет 
басшысының шақыруын ризашылықпен қабыл алды.  

ҚАРЫМ-ҚАТЫНАСТЫҢ ЖАҢА ККЖИЕГІ
Қазақстан Президенті мен Италия Министрлер 

Кеңесінің т�рағасы Джорджа Мелони келісс�з жүргізді. 
Мемлекет басшысы Италия жерінде құрмет к�рсеткені 
үшін Джорджа Мелониге алғыс айтты. Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстан мен Италия арасында тығыз саяси 
диалог, берік экономикалық ықпалдастық, табысты 
мәдени-гуманитарлық байланыс орнағанын атап �тті.

– Біз Италияның Орталық Азиядағы басты серіктесі 
болғанымызды мақтан тұтамыз. Екі ел арасындағы 

эко номикалық ынтымақтастық қарқынды дамып 
келеді және қарым-қатынастарды одан әрі арттыруға 
мол әлеует бар, – деді Президент.

Мемлекет басшысының айтуынша, Италия – 
Қазақстанның Еуропадағы негізгі сауда серіктестерінің 
бірі және ел экономикасындағы ең ірі инвесторлардың 
бестігіне кіреді. Елдеріміз арасындағы тауар айналымы 
15 миллиард долларға жуықтады. Италиядан Қазақстанға 
тартылған тікелей шетелдік инвестиция 7,3 миллиард 
долларды құрады. Бүгінде біздің елімізде 300-ден астам 
италиялық компания табысты жұмыс істеп жатыр. 
Олардың арасында ENI, SDF Group, PetroValves, Maire 
Tecnimont, IVECO, Tenaris және басқа да ірі инвесторлар 
бар.

Қазақстан Президенті БҰҰ, ЕҚЫҰ, Еуропа Кеңесі 
және ЭЫДҰ аясындағы әлемдік аренада ортақ 
мақсаттарға қол жеткізу ісіндегі екі елдің табысты 
ықпалдастығына арнайы тоқталды. Сонымен қатар 
Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстанның жаһандық 
қауіпсіздік, �ңірлік тұрақтылық, терроризмге қарсы 
күрес, климаттың �згеруі сияқты мәселелерге қатысты 
ынтымақтастықты одан әрі нығайтуға дайын екенін 
жеткізді.

Мемлекет басшысы Алматыда Италия мәдениеті 
институтының ашылуын құптады. Оның пікірінше, 
мәдени дипломатия, білім беру саласындағы серіктестік 
және туризм елдер арасындағы байланыстарды 
тереңдетуде маңызды р�л атқарады.

Джорджа Мелони қазақ-итальян қатынастарының 
деңгейі жоғары екенін атап �тіп, Италияның Қазақстан-
мен арадағы байланыстарын нығайтуға бейілді екенін 
жеткізді.

– Сіздің бүгінгі сапарыңызды қазақ-итальян 
қарым-қатынасын одан әрі �ркендету үшін зор 
мүмкіндік ретінде қарастырамыз,– деді Премьер-
министр.

Кездесу соңында Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Тоқаев пен Италия Премьер-министрі бірлескен 
мәлімдеме қабылдады.

ИНВЕСТИЦИЯ ИГІЛІГІ   
19 қаңтар күні Мемлекет басшысы халықаралық 

деңгейдегі 30-ға жуық компания қатысқан «Қазақстан-
Италия» инвестициялық д�ңгелек үстелінде с�з с�йледі. 
Қасым-Жомарт Тоқаев Италияның бизнес 
«капитандарына» Қазақстанның инвестициялық 
мүмкіндіктері туралы жан-жақты мәлімет берді. Оның 
айтуынша, әлемдегі геосаяси жағдайға қарамастан, 
еліміз аймақтағы ең ірі және қарқынды дамып келе 
жатқан экономикалардың бірі ретіндегі орнын сенімді 
түрде сақтап отыр.

Президент ел экономикасына шетелден тікелей 
тартылатын инвестиция к�лемін ұлғайту мақсатында 
практикалық және заңнамалық тұрғыда жоспарланған 
шаралар туралы италиялық кәсіпкерлерге мәлімет 
берді.

– Біз инвесторларға оңтайлы әрі ыңғайлы орта 
қалыптастыру үшін бизнеске қойылатын артық 
талаптарды анықтап, оларды жойдық. Жақында 
Инвестицияларды тарту ж�ніндегі кеңес құрылып, 
оған кең ауқымды �кілеттік берілді. Бұл Кеңестің 
жедел шешім қабылдауына, к�рсетілетін жан-жақты 
мемлекеттік қолдауды қамтамасыз ету арқылы 

инвестициялық жобаларды жүзеге асыруына ықпал 
етеді, – деді Президент.

Мемлекет басшысы технологиялық революцияны 
және алдағы уақытта аса маңызды шикізатты �ндіру 
және �ңдеу саласында жаһандық сұраныстың еселеп 
�сетіні ж�ніндегі болжамды ескеріп, Италия кәсіпкерлерін 
осы бағытта ынтымақтастық орнатуға шақырды.

– Дүниежүзілік банктің бағалауынша, Қазақстанда 
құны 46 триллион доллардан асатын бес мыңнан астам 
барланбаған кен орны бар. Бүгінде біз Еуропа Одағына 
мүше елдердің экономикасына қажетті ең маңызды 
34 шикізаттың 19 түрін �ндіреміз. Қажетті инвестиция 
болса, кобальт, вольфрам, литий сияқты пайдалы 
қазбалардың 9 түрін игеруге болады, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Бұдан б�лек, Президент IT-саласын дамытудың 
және «Астана» халықаралық қаржы орталығының 
артықшылықтарына арнайы тоқталды.

Мемлекет басшысы с�зін қорытындылай келе, 
Қазақстанның әлеуетті инвесторларға жан-жақты 
қолдау к�рсетуге дайын екенін айтты. Сондай-ақ 
кездесуге қатысушыларды «Астана» халықаралық 
форумына қатысуға шақырды.

�ЛЕМДІК АЛПАУЫТ КОМПАНИЯЛАРМЕН 
КЕЛІСІМ ЖАСАЛДЫ 

Қасым-Жомарт Тоқаев Eni компаниясының бас 
операциялық директоры Гвидо Брусконы, Maire 
Tecnimont компаниясының Бас атқарушы директоры 
Алессандро Берниниді,  NEOS әуе компаниясының 
президенті Лупо Раттацциді және Bonifi che Ferraresi 
компаниясының Бас атқарушы директоры Федерико 
Веккьониді қабылдады.

�ңгімелесу барысында энергетика және мұнай 
химиясы салаларындағы ынтымақтастық, сондай-ақ 
азаматтық авиация саласының  перспективалары 
талқыланды.

Мемлекет басшысына Маңғыстау облысында газ 
�ңдеу зауытын, қуаты 250 МВт болатын гибридті 
электр станциясын салу және алдағы уақытта биодизельге 
�ңдеу үшін �сімдік майын �ндіру жоспары туралы 
мәлімет берілді. Сондай-ақ Maire Tecnimont компаниясы 
Қазақстанның энергетика секторын дамыту ж�нінде 
�з ұсыныстарын айтты.

Президент Алматы – Милан әуе рейсіне сұраныстың 
жоғары екенін атап етті. Бұл рейс ашылғалы бері 70 
мыңға жуық жолаушы тасымалданған.

8з кезегінде Лупо Раттацци аймақтағы әуе 
бағыттарының ауқымын кеңейту ж�ніндегі жоспарын 
таныстырды. Атап айтқанда, Алматы – Милан 
бағытындағы рейс санын к�бейту, Астана және Рим, 
сондай-ақ Астана және Милан арасында әуе 
қатынастарын ашу жоспарланып отыр. Қасым-Жомарт 
Тоқаев еліміз бидай �сіру бойынша к�шбасшы елдердің 
қатарына кіретінін атап �тті. 8з кезегінде Федерико 
Веккьони компанияның Қазақстанда италиялық 
технологияларды пайдалана отырып, дәнді дақылдарды 
�сіру және �німді одан әрі терең �ңдеу ж�ніндегі 
жобаларды іске асыруға, сондай-ақ мамандар даярлауға 
және технология трансфертіне қатысты жоспары 
туралы айтты.

ЕУРОПА ОДАҒЫНДАҒЫ СЕНІМДІ СЕРІКТЕС



БІТІМГЕРШІЛІК КҮШТЕРІН 
ЖІБЕРУ ТУРАЛЫ ҰСЫНЫСТЫ ҚОЛДАДЫ 

БІРҚАТАР ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
КЕЛІСІМ РАТИФИКАЦИЯЛАНДЫ

БАЛА ҚҰҚЫҒЫН ҚОРҒАУ 
МАҢЫЗДЫ 

МЕМҚЫЗМЕТ ЖҰМЫСЫН 
ЖҮЙЕЛЕУ ЖАЛҒАСАДЫ

ОТЫРЫСТЫҢ КҮН ТӘРТІБІ 
НАҚТЫЛАНДЫ

Парламент палаталарды бір лес кен отыры-
сында депутаттар Президент �асым-Жомарт 
То�аевты �аза� стан Рес пуб ликасы �арулы 
К�ш теріні бітім гершілік контингентін Б"" мис-
сия ларына �атысу$а жіберу туралы &сынысын 
�олдап дауыс берді.  

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошанов тың т�рағалығымен 
�ткен палата лардың бірлескен отырысында Мәжіліс пен 
Сенат депутаттары Мемлекет бас шысы ның Қазақстан 
Қарулы Күш терінің бітімгер шілік контингентін 
Біріккен Ұлттар Ұйымы миссияларына қатысу үшін 
жіберу туралы ұсынысын қарады.

Мемлекет басшысының Парламентке үндеуін 
Қорғаныс министрі Руслан Жақсылықов оқып берді. 
Ұсынысқа сәйкес резервтегі рота, штаб офицерлері, 
әскери бақылаушылар және мамандан дырылған б�лім-
шелер саны 430 адамға дейінгі бітімгершілік контин-
гентін мына бағыттар бойынша жіберу жоспарлануда: 
«Голан биіктеріндегі БҰҰ-ның б�луді байқау күштері» 
(UNDOF, Сирия–Израиль), «БҰҰ бітімге келу 
шарттарының орындалуын байқау ж�ніндегі органы» 
(UNTSO, Палестина–Израиль), «БҰҰ-ның Оңтүстік 
Судан Республикасындағы Миссиясы» (UNMISS, 
Оңтүстік Судан), «БҰҰ-ның Абьейдегі қауіпсіздікті 

қамта масыз ету ж�ніндегі  уақытша күштері» 
(UNISFA, Судан).

2014 жылдан бастап 67 Қазақстан офицері БҰҰ-
ның Батыс Сахарадағы, Кот-д’Ивуардағы, Малидегі, 

Орталық Африка Республикасындағы және Ли ван-
дағы миссияларына әскери байқаушы және штабтық 
офицер ретінде қатысты. 2018 жылдан бастап 538 
Қазақстан әскери қызметшісі бітімгершілік б� лімше 
құ рамында «БҰҰ-ның Ливандағы уақытша күштері» 
миссиясына қатысты. Қазіргі уақытта Қазақстан 
әскерилері БҰҰ-ның миссияларында: Батыс Саха рада 
6 офи цер, Орталық Африка Рес пуб ли касында 2 офи-
цер, Конго Демо кратиялық Рес публикасында 2 офи-
цер, Ливанда 9 әс кери бар.

БҰҰ-ның миссияларына қатысу Қазақстан Қарулы 
Күштеріне әскерлердің жауынгерлік машықтарын 
жетілдіру үшін пайдаланылатын бітімгершілік операция-
ларға тән қажетті жауынгерлік дағдыларға қол жеткізуге 
мүмкіндік береді.

Мәжілістегі Халықаралық істер, қорғаныс және 
қауіпсіздік комитетінің т�рағасы Айгүл Құспан Қа-
зақстан �зін БҰҰ-ның жаһандық бейбітшілік пен 
қауіп сіздікті қамтамасыз ету ж�ніндегі миссияларының 
жауап ты қатысушысы ретінде таныта білгенін, аз 
уақыт та халық аралық бітімгершілік процестерде озық 
позицияларға ие болғанын атап �тті.

– Бүгінгі ел Президентінің ұсынысы мемлекеттің  
тәуелсіздік алған алғашқы күндерінен бастап жүргізіп 
келе жатқан бейбітшілік пен халықаралық қауіп сіздікті 
нығайту ж�ніндегі ел саясатының с�зсіз жалғасы екені 
анық, – деді А.Құспан.

Талқылау қорытындысы бойынша Парламент 
депутаттары Мемлекет басшысының БҰҰ миссияларына 
қатысу үшін Қазақстан Республикасы Қарулы Күш-
терінің бітімгершілік контингентін жіберу туралы 
ұсынысын қолдау туралы шешім қабылдады.

 Сенат Спикері Мәулен *шімбаевты т+ра $алы$ымен палата отырысы +тті. Онда сенатор лар 
бір�атар зады �арап, ма�&лдады және депутатты� сауалдарын жариялады.  

 Сенатты *леуметтік-мәдени даму және $ылым комитетіні т+ра$асы Н&рт+ре Ж�сіп О�у-
а$арту министрі 1ани Бейсембаевпен кездесті. Онда салада$ы бір�атар +зекті мәселелер, оны 
ішінде мектепке дейінгі, орта, техникалы� және кәсіптік сапалы білім беруді �амтамасыз ету 
мен балалар �&�ы�тарын �ор$ауды мән-жайы тал�ыланды.  

 Кеше Мемлекеттік �ызмет 
істері агенттігіні былтыр$ы 
ж& мыс �орытындысы бойын-
ша ал�а отырысы +тті. Жиында 
М�ІА т+ра$асы Дархан Жа-
зы�бай Агенттікті 2023 жыл-
$ы ж&мысын �орытындылап, 
алда$ы кезеге арнал$ан бір-
�атар міндетті баяндады. Ал�а 
отырысына Президент *кім-
шілігі +кілдері, Президент жа-
нында$ы Мемлекеттік бас�ару 
академиясы, Агенттік жанын-
да $ы �о$амды� кеес, *деп 
ж+ніндегі комиссия, Сервистік 
мемлекеттік аппаратты �а-
лып тастыру және оны �ызме-
тін бюрократиядан арылту 
ж+ніндегі консультативтік-
сараптамалы� топ м�шелері 
�атысты.  

«Былтыр Президенттің тапсыр-
ма сына сәйкес, Мемлекеттік бас-
қару академиясының құрылымында 
адами ресурстарды басқарудың 
за манауи құралдарын қолданатын 
арнайы HR институты құрылды. 
Тікелей тағайындау мүмкіндік-
теріне сәйкес жоғары оқу орнын 
бі тірген 100-ден астам түлек кон-
курс тан тыс аудандық және ауыл-
дық деңгейдегі т�менгі лауа-
зымдарға тағайындалды, ал 300-ге 
жуық жеке сектордың тәжірибелі 
маманы мемлекеттік қызметке қа-
былданды. Жас мамандарды мем-
ле кеттік басқару жүйесіне тарту 
жұ мыстары әлі жалғасады. Биыл 
алғаш рет Qңірлік жастар кадр 
резервтеріне іріктеу жүргізіледі. 
Іріктеу 7 салалық бағыт бойынша 
�теді», – деді Агенттік т�рағасы.

Алқа отырысында мемлекеттік 
аппаратты бюрократиядан арылту 
бойынша жұмыстың алдын ала қо-
ры тындылары айтылды. Мемле-
кеттік органдармен бірлескен жұ-

мыс нәтижесінде 550-ден астам 
бюрократиялық кейс әзірленді. 
Ұсыныстардың 152-сін іске асыру 
үшін заңнамалық деңгейде ше-
шімдер қабылдауды қажет етеді. 
Жоғарыда аталғандардан б�лек, 
былтыр Агенттік к�мегімен 360 
қызмет алушының құқығы қалпына 
келтірілді, Үкіметке мемлекеттік 
аппараттың қызметін бюрократия-
дан арылту бойынша 550 ұсыныс 
енгізілді, іріктеудің жаңа жүйесі 
бойынша мемлекеттік қызметке 
үміткерлер саны 2,7 есе �скен, 234 
мемлекеттік қызметшіге үстеме 
жұ мыс істеуге байланысты қосым-
ша тынығу сағаттары берілді. 
Дархан Жазықбай мемлекеттік 
қызмет – бұл мемлекеттік қызмет-
ші лерден елдік мүддені, заңдар мен 
адамгершілік ұстанымдарды жеке 
пайдадан биік қоюды талап ететін 
қоғамдық сенім екенін ескертіп, 
соған орай мемлекеттік қызмет-
шілердің әдеп қағидаттарына 
жоғары талаптар қойылатынын 
айтты. Сондай-ақ Агенттік бас-
шысы мемлекеттік қызметшілердің 
құмар ойын мекемелеріне бару 
фактілеріне орай қоғам тарапынан 
сыни пікірлер мен наразылықтар 
туындайтындықтан, былтыр Yдеп 

кодексіне мемлекеттік қызмет ші-
лерді құмар ойын мекемелеріне 
барудан бас тартуға ынталандыру 
бойынша түзетулер енгізілгенін 
атап �тті. 

«2023 жылы сауда және ин те-
грация, қаржы, халықаралық 
қатынастар, ауыл шаруашылығы, 
экология және табиғи ресурстар 
сынды 5 салалық бағыт бойынша 
жүргізілген. Мониторинг қоры-
тын дысы бойынша, адам қажет-
тілігіне және сервистік мемлекеттік 
аппаратты қалыптастыруға бағдар-
ланған, сондай-ақ бюрократиялық 
кедергілерді азайтуға бағытталған 
ұсыныстар әзірленді. 

Сонымен қатар алқа отыры-
сында Агенттіктің алдағы жылға 
арналған жұмыс жоспарлары тал-
қыланды. Олардың қатарында 
мемлекеттік қызметті кәсібилен ді-
ру бойынша жұмысты жалғастыру, 
мемлекеттік аппаратты бюрокра-
тиядан арылту бойынша заң шы-
ғару шылық қызметті күшейту, 
жас  тарды мемлекеттік қызметке 
тарту және одан әрі цифрландыру 
процестерін жетілдіру бар.

Сымбат 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Мәжіліс Cпикері Ерлан 
�ошановты т+ра$алы$ымен 
бюро отырысы +тіп, алда$ы 
жалпы отырысты к�н тәртібі 
на�тыланды.  

Депутаттардың талқылауына 
байланыс, цифрландыру және ақ-
параттандыру саласының инвести-
циялық ахуалын арттыру мәселе-
лері туралы заң жобасын бірінші 
оқылымда қарау ұсынылды. 

Депутаттардың бастамасымен 
әзірленген заң жобасы телеком-
муникациялық инфрақұрылымды 
дамытуға, қалалар мен ауылдық 
ел ді мекендерде байланыстың қол-

жетімділігін қамтамасыз етуге және 
са пасын жақсарту үшін жағдай жа-
сауға бағытталған. Түзетулер спут-
никтік технологиялар мен ин но ва-
цияларды қолдану аясын ке ңей туді 
қамтамасыз етуді к�здеп отыр. 

Сондай-ақ екі ратификациялық 
жоба ұсынылады. Олар – Қазақстан 
мен Қырғыз Үкіметтері арасындағы 
авиациялық іздестіру және құтқару 
саласындағы ынтымақтастық тура-
лы келісім және Қазақстан мен 
Лит ва арасындағы азаматтық, отба-
сылық және қылмыстық істер бо-
йынша құқықтық к�мек пен құ-
қық тық қатынастар туралы шартқа 
�згеріс енгізу туралы хаттама.

Бұдан басқа, депутаттар «Қа-
зақстан Республикасының сот 
жүйесі және судьяларының мәрте-
бесі туралы» Қазақстан Респуб-
лика сының Конституциялық 
заңына �згерістер мен толық-
тырулар енгізу туралы» Конститу-
циялық заңының жобасы бойынша 
Парламент па латаларының бір-
лескен комиссия сының құрамын 
сайлайтын болады.

Сонымен қатар Мәжіліс коми-
теті Қаржы нарығын дамыту және 
қаржылық к�рсетілетін қызмет-
терді тұтынушылардың құқықта-
рын қорғау мәселелері бойынша 
түзетулерді жұмысқа алады.
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Отырыс барысында Сенат депутаттары «Тәуелсіз 
Мемлекеттер Достастығына қатысушы мемлекеттердің 
аумақтарын санитариялық қорғау саласындағы 
ынтымақтастық туралы келісімді ратификациялау 
туралы» заңды қарап, мақұлдады. Келісім тараптарға 
денсаулық сақтау саласындағы қауіпсіздікті қолдауға 
қатысты халықаралық міндеттемелерді орындауға 
мүмкіндік беретін ережелерді бекітуге арналған.

Заң ТМД-ға мүше елдердің мемлекеттік санитар-
лық-эпидемияға қарсы іс-шараларын жүргізу кезінде 
ынтымақтастық пен �зара іс-қимылды кеңейтуге 
ықпал етуді к�здейді. Бұл, бірінші кезекте, халықаралық 
медициналық-санитарлық ережелерге сәйкес ден-
саулық сақтау жүйесінде т�тенше жағдайлар туғызуы 
мүмкін жұқпалы аурулардың таралуын болдырмауға 
қатысты екенін атап �ткен ж�н.

Сондай-ақ Палата отырысында «1999 жылғы 4 
маусымдағы Qнертабыстарды құқықтық қорғау 
саласында мемлекетаралық құпиялардың сақталуын 
�зара қамтамасыз ету туралы келісімнің қолданысын 
тоқтату туралы хаттаманы ратификациялау туралы» 
заң қаралып, мақұлданды. Хаттамаға сәйкес, мәселенің 
�зекті болмауына байланысты ТМД елдері КСРО 
кезіндегі �нертабыстардың құпиялылығын қамтамасыз 
етуді тоқтатады.

Сонымен қатар депутаттар «Қазақстан Республи-
касының Үкіметі мен Француз Республикасының 

Үкіметі арасындағы жаһандық жылынуға қарсы күрес 
саласындағы ынтымақтастықты іске асыру туралы 
арнайы келісімді ратификациялау туралы» заңды да 
мақұлдады. Аталған заңның нормалары жаңартылатын 
энергия к�здері саласындағы ірі жобаларды ілгерілету, 
әзірлеу және іске асыру, еліміздің аумағында орнықты 
даму арқылы мемлекеттердің �зара іс-қимылын ны-
ғайтуға бағытталған. Бұл тараптардың энергетика лық 
қауіпсіздік саласындағы мақсаттарына, басым-
дықтары мен міндеттемелеріне қол жеткізуге, 
экологиялық таза технологияларға к�шуге және 
шығарындыларды азайтуға ықпал ететін жобаларға 
қатысты болмақ.

«Қазір әлем елдері жаһандық жылыну мәселесіне 
баса мән беріп отыр. Біздің елімізде де қоршаған ортаны 
сақтауға арналған нақты шаралар іске асырылып жатыр. 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев 
таяуда Дубайда �ткен климат ж�ніндегі саммитте 
Қазақстан метан қалдықтарын азайту ж�ніндегі жа-
һандық міндеттемеге қосылатынын мәлімдеді. Бүгін 
қаралған арнайы келісім елімізде жаңартылатын 
энергия саласындағы ірі жобаны іске асыруды к�здейді. 
Жалпы, заңды жүзеге асыру Қазақстанда «жасыл» 
энергияның үлесін арттыруға мүмкіндік береді деп 
сенеміз», – деді Сенат Т�рағасы.

Отырыс кезінде сенаторлар депутаттық сауалдарын 
жолдады.

Депутат Сенат басшылығы мен депутаттар мек-
тептерде орын алған жағдайларға алаңдаушылық 
білдіріп отырғанын министрлік жетекшісінің назарына 
жеткізді. Атап айтқанда, оқушылар арасындағы қоқан-
лоққы мен қорқыту, жас�спірімдер қылмысы, оқу-
шылар мен мұғалімдердің сыртқы қатерден қауіпсіздігі 
және т.б. мәселелер туралы айтылды.

«Президент Қасым-Жомарт Тоқаев �ткен жылдың 
қазан айында Республикалық педагогтер съезіне 
қатысқаны баршаға белгілі. Мемлекет басшысы �з 
с�зінде мектепті ең қауіпсіз орынға айналдыру қа-
жеттігін атап �ткен болатын. Сенаторлар Президенттің 
тапсырмасы мен халықтың ерік-жігерін сапалы 
орындау үшін Үкімет сіздің министрлік атынан қол-

даныстағы заңнамалық актілер мен мектеп меке-
мелеріндегі қауіпсіздік шараларын түбегейлі қайта 
қарауы тиіс деп санайды. Қажет болған жағдайда мек-
тептердің қауіпсіздігін қамтамасыз ету ж�ніндегі 
кешенді шараларды, оның ішінде ықтимал қауіптердің 
алдын алу, анықтау және жолын кесуді к�здейтін тиісті 
құжаттарды әзірлеудің маңызы зор», – деп атап �тті 
Нұрт�ре Жүсіп.

Оқу-ағарту министрі Ғани Бейсембаев �з кезегінде 
сала бойынша барлық деңгейде білім алу үшін қажетті 
жағдайлар жасауға, білім беру жүйесін дамытуға, білім 
беру саласындағы тиісті нормативтік-құқықтық акті-
лерді жетілдіруге бағытталған үздіксіз жұмысы туралы 
депутатты хабардар етті.
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Кеше Алматыда Мемлекеттік 
ке�есші Ерлан �арин журналистер 
мен !о#ам белсенділерімен кез-
десіп, Саяси !у#ын-с*ргін !.рбан-
дарын толы! а!тау ж/ніндегі мем-
лекеттік комиссия 2023 жыл#ы 
!ызметіні� !орытындысын б/лісті.

 

Осыдан үш жыл бұрын Президент 
архивінің жанынан ХХ ғасырдағы Саяси 
қуғын-сүргін материалдарын зерделеу 
орталығы құрылған еді. Аталған орталықта 
саяси қуғын-сүргін тарихына қатысты 
мемлекеттік комиссия қызметінің негізінде 
жинақталған  тарихи мәні зор деректер 
қоры сақталған.  Бүгінде мұрағатта 1918 
жылдан 2018 жылға дейінгі аралықта 
жиналған, мемлекеттің тұрмыс-тіршілігі 
туралы, соның ішінде экономика, 
әлеуметтік даму және т.б салаларды 
қамтитын 700 мыңнан астам материал 
бар. Ал соңғы үш жылдың ішінде ҰҚК, 
ІІМ, бас прокуратура және т.б жабық 
қорлардағы жалпы саны 2 миллионнан 
аса құжат құпиясыздандырылса, 600 
мыңнан  астам іс мұрағатқа табысталған. 
Сонымен қатар 688 мың іс ХХ ғасырдың 
20-50 жылдары қуғын-сүргінге ұшыраған 
адамдарға қатысты жинақталған материал 
екені анықталған.

4рбір істе бірнеше том қарастырылған. 
Қазір біз ат басын бұрған Президент 
архивінің қызметкерлері ғасырға жуық 
уақыт ішінде жинақталған материалдарды 
сақтап, оны қорғаумен айналысуда.

– Мұрағатқа келіп түскен әрбір мате-
риал ға залалсыздандыру жұмысы жүр-
гізіледі. Мұны жүзеге асыру үшін арнайы 
аппараттар пайдаланылады.  Материал-
дардың құрамында заттай дәлелдер бар. 
Тіпті, кейбірінің құрамында улы заттар 
болуы мүмкін. Сондықтан залалсыздандыру 
ісінің маңызы айрықша. Одан кейін 
реставрациялық <ңдеу жұмыстары 
жүргізіледі. Мұнда мамандар әр қағазды 
қайта қалпына келтірумен айналысады. 

Содан соң цифрландырылады. Қазір 
Мемлекеттік комиссия <зінің жұмысын 
аяқтағанымен, алда кем дегенде 5-10 жыл 
ішінде материалдың барлығына залалсыз-
дандыру жұмысы жүріліп, қайта қалпына 
келтірілуі тиіс. Қазір жалпы саны 2 миллион 
құжат құпиясыздандырылса, 600 мыңнан 
астам іс құжаттары мұрағатқа берілген, 
– дейді мемлекеттік кеңесші Е.Қарин. 

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
2023 жылы Түркістанда <ткен құрылтайда 
Мемлекеттік комиссияның жұмысы 
нәтижесінде бұрын белгісіз болып келген 
материалдардың табылғаны ж<нінде 
айтқан еді. Нақтырақ айтсақ, елімізде 
100-ге жуық саяси қуғын-сүргін құрбан-
дарының жерленген орындары мен тарихқа 
беймәлім күйінде қалған к<теріліс 
орындары, белгісіз лагерлер анықталды. 
Қазір оларға сараптама жүргізілуде. Зерттеу 
жұмысы нәтижесінде к<з жеткізген тарихи 
дерек – 4лихан Б<кейхановтың Семейдегі 
орталыққа жіберген хаты. Ең басты тың 
жаңалықтардың  бірі – к<рнекті жазушы, 
ақын Жүсіпбек Аймауытовтың бұрын-
соңды ешжерде  жарияланбаған 
шығармасының табылуы. Cлең үш б<ліктен 
тұрады және үшеуі үш түрлі мазмұнға 
келтірілген. Зерттеушілер бастапқыда 
шумақтар бір-бірімен ұйқаспағандықтан,  
күмәнмен қараған. Болжамның нақты-
лығына к<з жеткізуі үшін <зге де құжаттарды 
ақтарып, соңында дәлел боларлық ақпаратқа 
к<з жеткізген. Одан <зге бес адамның 
куәлік с<здерінде шығарма Жүсіпбек 
Аймауытовқа тиесілі екені к<рсетілген. 
«4зір <лмеймін» («Тез <лмен») –   Жүсіпбек 
Аймауытовтың  абақтыда жатқан жылдары 
елге деген сағыныш сезімімен жазған соңғы 
<леңі. Сондай-ақ шығарманың астарында 
адамға рух сыйлай тын алпауыт күш жатыр. 
Деректерге сүйенсек, абақтыда жатқан 
<зге азаматтар шығарманы бір-біріне 
ауызша таратқан деседі. Зерттеушілер 
осындай мәліметке к<з жеткізгеннен кейін 
ғана шығарма Аймауытовқа тиесілі деген 
тұжырымға келді.

– Біз құжаттарды жүйелеп, тақырып-
тарға б<лудеміз. Одан <зге Алаш қайрат-

керлеріне қатысты құжаттарды жарияладық. 
Бұл құжаттарды зерттеу үшін арнайы 
жұмыс тобы құрылды. Осының арқасында 
бұрын жарияланбаған, тіпті алаштанушы 
ғалымдар естіп к<рмеген материалдардың 
жинағын әзірледік. Ең соңғысы қызықты 
том болмақ. Он екінші томда Алаш 
қайраткерлеріне қатысты 50-жылдары 
жасалған алғашқы ақтау әрекеттері 
бойынша деректер қамтылған. Біз сол 
құжаттарды жариялап отырмыз. Бірақ 
мұнда тергеу материалдары қарастырылған. 
Мемлекеттік комиссияның негізгі жұмысы 
– іздестіру, жүйелеу, сараптама жасау, 
талдау. 4зірге осы жұмыстар аяқталды. 
Енді алдымызда ретке келтіру, залалсыз-
дандыру, цифрландыру міндеті тұр. Осыдан 
кейін ғана тарихшылар мен арнайы 

мамандар құжаттарға <зара талдау жасай 
алады, – деді Е.Қарин

 Президент архивінің директоры 4лия 
Мұстафина баспас<з <кілдерін зертханадағы 
реставрациялық <ңдеу кезіндегі процесс 
барысымен таныстырды. 

– ХХ ғасырдағы саяси қуғын-сүргін 
материалдарын зерделеу орталығында 20 
қызметкер жұмыс істейді. Саяси қуғын-
сүргін құрбандары тарихына  қоғам 
тарапынан қызығушылық ерекше. 
Сондықтан бізге к<біне қуғын-сүргінге 
ұшыраған тұлғалардың туысқандары мен 
қоғам қайраткерлері тарапынан сұраныстар 
келіп түседі. Сұраныстарды жүзеге асыру 
үшін ғылыми-ақпараттық анықтамалық 
жасаймыз. Қызметкерлеріміз әр істі қарап, 
түбіне дейін зерделеп, негізгі базаға 
енгізеді. Шын мәнінде, жабық қорларда 
бұл іспен ешкім айналыспады. Бүгінде 
600 мың материалдың ішінде 40 мыңнан 
астам істі зерттеп, оларға сипаттама 
жасадық. Бұл бір жыл уақыт ішінде 
жасалған жұмыс. Архивтік істің <зіндік 
тәртібі бар. Материалды жабық қордан 
алғаннан кейін архивтік істің талаптарына 
сәйкес оларды жүйелеп, реттеп, бір жүйеге 
келтіреміз, – дейді Президент архивінің 
директоры.

4лия Құсайынқызының айтуынша, 
құжаттар ондаған жылдар бойы жабық 
қорларда тәртіпке сай емес жағдайда 
сақталып келген. Қазірдің <зінде мұнда 
<те нашар күйде сақталған материалдар 
бар. Нәтижесінде, 686 істі қайта қалпына 
келтіру мүмкін болмай тұр...

– Осы кабинетте қалпына келтіру 
жұмыстарын жасаймыз. Қабылданған 
құжаттардың 51 пайызы толық қалпына 
келтіруді қажет етсе, 47 пайызы ішінара 
қалпына келтірілуі тиіс. Залалсыздан-
дырылған, қайта қалпына келтіруден 
<ткен құжат қолжетімді болмақ. 4рбір 
парақты залалсыздандырып, қайта қалпына 
келтіруіміз тиіс. Оларды белгілі бір жүйеге 
келтіргеннен кейін ғана зерттеушілер 
жұмыс істей алады. Олай болмаған күнде 
біз құжаттан айрылып қаламыз, – дейді 
Президент архивінің директоры 4.
Мұстафина.

Жиын соңында Ерлан Қарин Орталық 
жұмысының қорытындысы жыл сайын 
ғылыми жинақ ретінде жарық к<ріп, 
ғылыми ұйымдар мен жоғары оқу 
орындарына берілетінін айтты.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

ТАРИХИ ШЫНДЫҚТЫҢ ТАРИХИ ШЫНДЫҚТЫҢ 
ТАРАЗЫСЫТАРАЗЫСЫ

«Қазақстан Жазушылар одағы» мен 
«Қазақстан Республикасының Ұлттық 
спорт қауымдастығы» ЗТБ бірлесіп 
ұйымдастырған әдеби байқаудың ресми 

ашылуы Алматыдағы Жазушылар одағының 
бас  ғимаратында <тті. 

Қазақстан Жазушылар одағы басқарма 
т<рағасы Мереке Құлкенов к<ркем 

әдебиетте мүддеге сай келетін туынды-
лардың үлесін арттыру қажет екенін атап 
<тті.

«Ұлттық <нердің ішіндегі ең бір қас-
терлісі – к<ркем әдебиет.

Сондықтан шығармашыл зиялы қауым 
<кілдері мен жазушы қауым үшін «Құлагер» 
әдеби байқауының маңызы зор болмақ. 
Сонымен бірге <скелең ұрпақтың кітап 
оқуға деген қызығушылығын оятуға бар 
күш-жігерімізді саламыз», – дейді 
МерекеҚұлкенов.

Ұлттық спорт қауымдастығының 
президенті Исламбек Салжанов респуб-
ликалық әдеби байқаудың ұлттық спорт 
саласының дамуына  үлкен үлес қоса-
тынына сенім білдіріп отыр. 

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев ұлттық идеология мен жаңа 
қоғамдық этиканы қалыптастыруға баса 
назар аударғаны белгілі. Бұл ретте, биыл 
<тетін V Дүниежүзілік к<шпенділер 
ойын дары қарсаңында қаламгерлер 
арасында «Құлагер» республикалық 
байқауының жариялануы қуанышты 
жаңалық болып отыр. 4рине, байқау 
атауы кездейсоқ таңдалған жоқ. Ілияс 
Жансүгіровтің «Құлагері» – ешқашан 
ескірмейтін, мәңгі жас поэзия. Қазақ 
әдебиетіне жаңа есімдер мен тың туын-
дылар қосылып, ұлттық құндылық-
тарымыздың маңызын асқақтатады деген 

сенімім мол», – деді Исламбек Салжанов.
Жиынға Қазақстан Жазушылар 

одағының басқарма т<рағасы Мереке 
Құлкенов, Ұлттық спорт қауымдастығының 
президенті Исламбек Салжанов, сондай-
ақ Жазушылар одағының мүшелері мен 
зиялы қауым <кілдері қатысты. 

Сонымен байқау т<мендегідей 
номинациялар бойынша <ткізілетіні 
белгілі болды. 1. Үздік поэзия,  2. Үздік 

проза, 3. Балаларға арналған үздік шығар-
ма, 4. Үздік комикс,  5. Үздік драма, 
6. Үз дік деректі проза, 7. Үздік фантас-
тикалық/мифологиялық шығарма.

Байқауға бұрын еш жерде жариялан-
баған, тек қана осы жылғы қаңтар мен 
маусым аралығында жазылған жаңа 
туындылар ұсынылады. 

Бердібек ҚАБАЙ

ЕҢ ҚАСТЕРЛІ ӨНЕР – КӨРКЕМ ӘДЕБИЕТЕҢ ҚАСТЕРЛІ ӨНЕР – КӨРКЕМ ӘДЕБИЕТ

Д*ниеж*зілік к/шпенділер ойыны !арса�ында республикалы! 
«�.лагер» әдеби бай!ауы жария ланады.
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МӘСЛИХАТ ДЕПУТАТТАРЫН 
ОҚЫТУ БАҒДАРЛАМАСЫ

ӘСКЕРИ-ПАТРИОТТЫҚ 
ЖОБА БАСТАЛДЫ

БІЛІМ мен МЕДИЦИНАҒА 
ОРТАҚ МӘСЕЛЕ КӨП

ҚҰҚЫҚТЫҚ САНА 
ҚАЛЫПТАСТЫРУ ҚАЖЕТ

ҚҰРЫЛЫС НЫСАНДАРЫ – 
ПАРТИЯ БАҚЫЛАУЫНДА

Астанада «AMANAT» пар-
тиясынан сайлан�ан барлы� 
де�гейдегі мәслихат депу-
таттарын о�ыту ба�дарламасы 
бастау алды. Атап айт�анда, 
елордалы� мәслихат депу-
таттары «Мәслихат депутат-
тарыны� �ызметін саяси SMM 
ар�ылы ілгерілету» семинар-
тренингіне �атысты. Іс-шара 
барлы� де�гейдегі мәслихат-
тарды� 2 600-ден астам де-
путаты +шін партияда к3здел-
ген халы� �алаулылары кор-
пусын жа�арту стратегия-
с ы н ы �  а ж ы р а м а с  б 3 л і г і 
саналады.  

Оқыту жұмысын «AMANAT» 
партиясының Саяси менеджмент 
академиясы ұйымдастырды. Ака-
демия директоры  Елдос Нұр-
ланның айтуынша, қазір мәслихат 
депутаттарына партиялық верти-
кальға толық қосылуға, әдісна-
малық және ұйымдастырушылық 
қолдауды пайдалануға мүмкіндік 
беру маңызды.

«Жергілікті бюджеттерді бекіту, 
экономикалық және әлеуметтік 
даму бағдарламаларын әзірлеу 
жұмысы мәслихат депутаттарына 
тікелей қатысты. Мәслихаттар құ-

рылыс жоспары мен бас жоспарын 
бекітеді, жер қатынастарын рет-
тейді және тағы басқа жұмыстарға 
белсене араласады. Ақпараттық 
кеңістіктегі жүйелі жұмыс депу-
таттарға халықтың әл-ауқатын 
арттыруға бағытталған шешімдерді 
әзірлеу және қабылдау кезінде /з 
сайлаушыларының мүддесін ұтым-
ды жеткізуге мүмкіндік береді. 
Уақытылы және ашық қарым-қа-
тынас түсініспеушілікті болдыр-
мауға к/мектесіп, әлеуметтік-
экономикалық бағдарламалардың 
табысты жүзеге асырылуын қам-
тамасыз етеді», – деді ол.

Академия сарапшыларының 
пікірінше, депутаттардың азамат-
тармен тиімді және жедел байланыс 
арнасы болуы, сайлаушылармен 
/зара іс-қимыл жүргізіп отыруға 
тиіс. Бұған арналған негізгі за-
манауи құрал – әлеуметтік медиа. 
Ол депутаттардың жұмысы туралы 
жұртшылықты хабардар етіп қана 
қоймай, халық қалаулылары ат-
қаратын қызметінің ашықтығын 
қамтамасыз етеді.

«Ақпараттық технологиялар 
де путаттарға азаматтармен маңыз-
ды мәселелерді талқылауға, оларды 
қоғамдық пікірталастарға және 
бірлесіп шешім қабылдауға тартуға 

мүмкіндік береді. Бұл ортақ мақ-
саттар т/ңірегінде жұртшылықты 
шоғырландыруға және түйінді 
проблемаларға бірыңғай к/зқарас 
қалыптастыруға ықпал етеді», – 
деді Астана қаласы мәслихатының 
депутаты Мәдина Ажикенова.

TuraNews порталының бас 
редакторы Алмас Тоқабаев, Kozildi-
rik Media Group PR-агенттігінің 
басшысы Ерлан Мүсіпов, Basnews.
kz порталының бас редакторы 
Рамазан Дәулетбаев сынды масс-
медиа саласындағы танымал 
сарапшылар дәріс /ткізді. Осыған 
ұқсас семинар-тренингтер биыл 
қаңтар-сәуір айлары аралығында 
еліміздің барлық /ңірінде ұйым-
дастырылады.

«5леуметтік желілер – комму-
никацияның негізгі құралы, адам-
дар ақпаратты сол арқылы алады. 
Оны қарапайым әрі барынша 
түсінікті тілде жеткізу керек. Біз 
ақ параттық кеңістікте жұмыс істеу-
дің түрлі құралын үйретеміз. 
Барлық адамда смартфон бар. 
Тіпті, менің зейнеткер ата-анам да 
TikTok немесе WhatsApp арқылы 
ақпарат алады», – деді Ерлан 
Мүсіпов.

Еске сала кетейік, былтыр мау-
сым айының соңында «AMANAT» 
партиясынан сайланған барлық 
деңгейдегі мәслихат депутат та-
рының бірінші республикалық 
форумы /тті. Оның жұмысына 
3 мыңға жуық адам қатысты. Оның 
2,5 мыңы – жергілікті /кілді орган-
дардағы «AMANAT» партиясының 
депутаттары немесе еліміздегі бар-
лық мәслихат депутаттарының 
77%-ы. Форум аясында делегаттар 
үшін панельдік оқыту сессиялары 
ұйымдастырылды. Спикерлер Үкі-
мет мүшелері – министрлер мен 
вице-министрлер, ал модераторлар 
– Мәжіліс депутаттары болды. Сол 
кезде партиялықтар жергілікті 
/зін-/зі басқару туралы заң жоба-
сының балама нұсқасын әзірлеу 
туралы бастама к/терді.

Жобаның басты бағыты – 
әскери қызметтегі жастар мен 
/скелең ұрпақты әскери-па-
триот тық бағытта тәрбиелеу. 
Жоба ая сында әскери қызметті 
насихат тауға, Отанға қызмет 

етуге және жастарды Отан алдын-
дағы қыз метін атқаруға тәр-
биелеуге ба ғытталған іс-шаралар 
кешені жоспарланған. 

5скери борышын /тегеннен 
кейін жастарға құқық қорғау, т/-

тен ше жағдайлар және басқа да 
мем лекеттік органдарға жұмысқа 
орналасуға к/мек к/рсетілетін 
болады. Бүгінде жастар Полиция 
және Т/тенше жағдайлар депар-
таментіне жұмысқа орналасып 
үлгерді.

С о н д а й - а қ  ж о ғ а р ы  о қ у 
о р ы н  д а р ы н ы ң  к / м е г і м е н 
борышын /теп келген жастарға 
және әс кери қызметкерлерге 
жоғары білім алу мүмкіндігі 
беріледі.

«Жастарды адамгершілікке 
тәрбиелеуде әскери қызметтің 
алатын орны ерекше, сондықтан 
біздің бұл жобамыз жемісті бо-
ларына сенеміз», – дейді облыс-
тық мәслихат депутаты Умар 
Шоназаров.

« A M A N A T »  п а р т и я с ы 
Батыс �аза�стан облысты� 
филиалы жанында�ы білім 
және денсаулы� са�тау мә-
селелері ж3ніндегі ке�есті� 
отырысы 3тті. 

Отырыста партияның «Ха-
лықпен бірге!»  сайлауалды 
бағдарламасын жүзеге асыру 
ж/ніндегі 2023-2027 жылдарға 
арналған Жол картасында биыл 
жүзеге асырылатын жобалар 
бойынша білім және денсаулық 
сақтау нысандарының құрылысы 
мен жаңғырту жоспарлары ту-
ралы Батыс Қазақстан облысы 
Білім, Денсаулық сақтау, Құ-
рылыс басқармаларының хабар-
ламалары тыңдалып, кеңестің 
2024 жылға арналған жұмыс 
жоспары талқыланды. 

Күн тәртібіндегі бірінші 
мәселе бойынша БҚО Денсаулық 
сақтау басқармасы басшысының 
орынбасары Асылбек Қаналиев 
баяндады.  

Баяндамаға сәйкес, биыл 
бірқатар медициналық нысан 
күрделі ж/ндеуден /тпек. Нақты 
айтар болсақ, Жаңақала ауда-
нындағы Сарык/л,  Аққұс, 
Жуалыой, Мұқыр ауылдарындағы 
5 меди циналық пункт, Б/кейорда 
ауданындағы К/ктерек, Жетібай, 
Шонған, 5жен ауылдарындағы 4 
медициналық пунк, «Облыстық 
психикалық денсаулық орталы-
ғының» №4 корпусының ғима-
раты және облыстық к/пбейінді 
аурухананың №11 корпусындағы 
2,3 қабаттары толық ж/н деледі. 

Келесі с/з БҚО Білім бас-
қармасы басшысының орынба-
сары Аяжан Жүнісоваға берілді. 
Жауапты мекеме басшысы орын-

басарының мәлімдеуінше, облыс 
бойынша білім беру нысандары 
ішінен 76-сы күрделі ж/ндеуді 
қажет етеді, соның ішінде 26 
нысанның жобалық-сметалық 
құжаттамалары сараптамадан 
/тті. Бүгінде 4 мектептің ж/ндеу 
жұмыстары аяқталды (Б/кей 
ордасы ауданы Жәңгір хан мек-
тебі, Казталов ауданы Казталов 
мектеп-лицейі, Бәйтерек ауда-
нының Чувашин мектебі, Тасқала 
ауданы Амангелді мектеп-б/бек-
жай-балабақша кешені). Соны-
мен қатар осы жылы 6 мектептің 
(Орал қаласындағы 4 мектеп, 
Ақжайық және Бәйтерек ауда-
нындағы 2 мектеп) ж/ндеу жұ-
мыстары жүргізілуде. Сондай-ақ 
«Жайлы мектеп» пилоттық жо-
басы бойынша биылғы жылы 
9 мектептің құрылысы жоспар-
ланғанын атап /тті. 

Жиынды қорытындылаған 
БҚО Құрылыс басқармасы бас-
шысының міндетін атқарушы 
Нүркен Молдашев /ткен жылы 
12 медициналық нысан пайда-

лануға берілгенін айтып, осы 
жылы 5 медициналық нысан 
(Ақжайық ауданы Базарт/бе 
ауылында ДА, Б/рлі ауданы 
Қарағанды ФАП, Қарат/бе 
ауданы Үшағаш ауылында МП, 
Жаңақала ауданы Мәштексай 
ДА, Сырым ауданы Бұлдырты 
ауы лында ДА) құрылыс жұмыс-
тары жүргізілетін болады. 

Бұдан басқа, 3 эталондық 
жоба (Ақжайық ауданы Сайқұдық 
ауылында ФАП, Б/рлі ауданы 
Облавка МП, Шыңғырлау ау-
даны Ащысай ФАП) мемле кеттік 
сараптамадан /туде. Жыл соңына 
дейін 12 медициналық нысан 
(2-ауыспалы, 10-жаңа эталондық 
жоба) пайдалануға беріледі. 
С/йтіп, «Ауылдық денсаулық 
сақтауды жаңғырту» ұлттық 
жобасы аясында Батыс Қазақстан 
облысы бойынша 2025 жылға 
дейін ауылдық елді мекендерде 
50 алғашқы медициналық-
санитарлық к/мек нысанының 
құрылысын толықтай аяқталу 
мүмкіндігіміз бар екенін айтты.

�9�ы�ты� сауаттылы� әр 
адам�а керек. Себебі �азір 
барлы� жерде за� +стемдік 
етеді. За� ж+р ген жерде әр 
адамны� �9�ы �ы �оса ж+-
реді. Барлы� адам те� �9-
�ылы екенін «AMANAT» пар-
тиясы Шым кент �алалы� 
филиалында 3т кен «�9�ы�-
ты� к3мек» жоба сында әр-
кез т+сіндіру де. За� герлер 
мен адвокат тар �9 �ы� ты� 
мә де ниетті арттыру�а ша-
�ырады. 

Келушілерге «AMANAT» пар-
тиясы Шымкент қалалық фи-
лиалы атқарушы хатшысының 
орын басары Тулегенов Бекайдар, 
5ділет департаменті құ қықтық 
түсіндіру жұмысы және халыққа 
заң герлік қызмет к/рсету б/лімі-
нің бас маманы Бибігүл Абда лие-

ва, адвокат Ерлан Тлеуов, Zanger-
ler Palatasi заң консультанты 
Анара Мыр зағалиева кеңес берді. 

Қабылдауға келген тұрғын-
дардың басым б/лігі сотқа арыз 
жазу тәртібі бойынша кеңес 
сұрады. Сонымен қатар «Алтын 

алқа» к/п балалы аналарға арнал-
ған мара патқа /тініш тапсырып, 
алайда құжаттарының қателігі-
нен оң жауап ала алмаған ана 
келді. Барлық арыз иесіне құ қық-
тық кеңес беріліп, түсіндірме 
жұмыс ы жүргізілді.

Мәселен, Темір ауданындағы 
кі тапхана құрылысы алдағы жыл-
дың қазан айында аяқталмақ. 
Жобаның құны – 617 263,0 мың 
теңге.

Құрылысты «Мұнайқұрылыс» 
к/псалалы құрылыс фирмасы» 
ЖШС жүргізіп жатыр. 

Ал Бадамша ауылындағы де-
нешынықтыру-сауықтыру кешені  
құрылысының 70 пайызы аяқ-
талды. Қазір әрлеу жұмысы жүр-
гізілуде. 

– Біз нысанға бақылау жұмыс-
тарын жиі жүргізіп, құрылыс са-
пасына және қаржының тиімді 

игерілуіне назар аударып отырмыз. 
Қазір еденін ауыстыру, әрлеу жұ-
мыс тары жүр гізіліп жатыр. Ғимарат-
қа жартылай жылу берілді. Мердігер 
«Баспана БИЛД» ЖШС кестеге 
сәйкес сапалы жұмыс істеуде. Құ-
рылыс жұмыстарына 20-дан астам 
адам жұ мылдырылған. Ғимарат осы 
жыл дың қыркүйек айында тап сы-
рылады, – дейді пар тияның Қар-
ғалы аудандық фи лиалы атқарушы 
хатшысы Надежда Заглядова. 

Шалқар қаласындағы І.Үр-
генішбаев атындағы жалпы орта 
бі лім беретін мектебінің ішкі ж/н-
деу жұмыстары аяқталды. Құрылыс 
жұмыстары кестеден қалыс қалмай 
келеді.

– Күрделі ж/ндеу жұмыстары 
екі жылға жоспарланған. Осы жыл-
 дың 31 желтоқсанында аяқ та луы 
тиіс. Бүгінге дейін ішкі жұ мыс  та-
рын бітірдік. Мектеп оқушы лары-
ның 80 пайызы оқуды бастап кетті. 
Енді мектептің сыртын қап тау, 
т/бесін ауыстыру, брусчатка т/сеу 
жұмыс тары қалды, – деді мектеп 
ди ректоры Айбек Ажмұратов.

ҚЫЗЫЛОРДАЛЫҚ 
БЕЛСЕНДІ ЖАСТАР БАС ҚОСТЫ

Bir tolqynda диалог ала�ында �алалы� 
мәслихатта�ы «AMANAT» партиясы фрак-
циясыны� м+шесі, Dalatex ЖШС дирек-
торы Ділм9хамед Абизов  жас тармен 
кез десті.

Dalatex – отандық /нім ұсынушы бірден-бір 
компания. «Қазақстанның үздік тауары» к/рмесіне 
қатысып, «Халыққа арналған үздік тауар» аталымы 
бойынша І орын иеленген. Бүгінде /з /німін шетелге 
экспорттауда.

Фабриканың негізін қалаушы Ділмұхамед Абизов 
бизнес жолын 20 жыл бұрын бастаған. Dalatex деген 
атау – қазақтың даласында жұмыс істейді, /нім 
шығады деген ниетпен қойылды, – дейді.

Кеш қонағы қатысушылардың сұрақтарына жауап 
беріп, кәсіп бастаймын деген жастарға ақыл-кеңесін 
айтты. Сонымен қатар жастарды, білім алуға, бастаған 
істі соңына дейін нәтижелі жасауға шақырды. 

Жиналған жастар «AMANAT» партиясының мұн-
дай іске мұрындық болғанына ризашылығын білдіріп,  
келешек жоспарларына үмітпен қарайтынын жеткізді.

А�мола облысты� мәсли хатыны� депутаты, «AMANAT» фракциясыны� м+шесі Умар 
Шоназаровты� бастамасы мен 3�ірде  «Елге �ызмет – абыройлы міндет» әскери-патриотты� 
жобасы бас талды. Б9л жоба об лыс ты� Полиция бас�ар масы, �ор �аныс істері ж3 ніндегі 
бас �арма мен ішкі саясат және «AMANAT» пар тия сымен бірлесіп ж+зеге асы рылма�. 

Партияны� Жол картасы ая сында бой к3терген �9 ры лыс нысандары – партия лы� тарды� 
ба�ылауында. А� т3бе облысыны� партия лы� ба�ылау комис сиялары Шал�ар ауда нын да�ы 
к+р делі ж3ндеуден 3тіп жат�ан мектепте, Темір ау данында �ы м9ражай, кітап ханада және 
Ыр�ыз, �ар�алы ауда нын да�ы денешыны� тыру және сауы�тыру кешені �9рылысында 
болды. 



Нұрлан ҚОСАЙ

�аза�стан Республикасыны� Президенті �асым-Жомарт То�аев 
2020 жыл�ы 1 �ырк�йектегі «Жа�а жа�дайда�ы �аза�стан: іс-�имыл 
кезе�і» атты �аза�стан хал�ына Жолдауында #кімет алдына азамат-
тарды� реформалар мен %сыныстар�а бастамашылы� жасау �шін 
онлайн-петициялар институтын �%ру ж)нінде на�ты міндет �ойды.
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Волонтерлік – 
дамы�ан азаматты� 
�о�амны� мыз�ымас 
бір б)лігі. Олар 
к)мекке м%�таж 
азаматтар�а �ол %шын 
беріп �ана �оймай, 
ма�ызды мемлекеттік 
міндеттерді ат�аруда. 
Атап айт�анда, 
коррупциямен к�рес 
бойынша еріктілерді� 
к)рсеткен к)мегі 
орасан. Жем�орлы�ты 
же�уді� ты� әдістерін 
ме�герген 
волонтерлар к�дікті 
жа�дайларды 
аны�тауда және 
хабарлауда ма�ызды 
р)лге ие болып отыр.

ВОЛОНТЕР МЕН 
АНТИКОР

Мамандардың пікіріне зер салсақ, 
жемқорлықты түбегейлі жеңіп шыққан 
ел жоқ екен. Тек еңсеруге, яки деңге-
йін т�мендетуге болады. Осы тұрғыдан 
келгенде елімізде, әрине к�птеген 
жұмыс жүргізіліп жатқанын айтпай 
кетуге болмайды. «Ауырып ем іздеген-
ше...» демекші, мұндағы басты мұрат – 
алдын алу. Осы мақсатта былтыр 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қи-
мыл агенттігі «Жемқорлыққа қарсы 
волонтерлік» жобасын іске қосқан 
болатын. Тамыз айында басталған 
жобаның к�здегені – республика бой-
ынша белсенді азаматтарды, қоғамдық 
бірлестіктерді, жеке және квазимем-
лекеттік сектор субъектілерін, сон-
дай-ақ басқа да ұйымдарды сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-шараларға 
ерікті ретінде тарту. Мұнда 4 бағыт 
қарастырылған. Олар – Қоғамдық 
бақылау, Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы зерттеу және ағарту, Pro bono 
волонтерлік және Корпоративті во-
лонтерлік. Басталғанына т�рт-ақ ай 
�тсе де жобаға қатысуға тілек білдіруші 
қатары к�п екен. Сондай �ңірлердің 
бірі – Қостанай облысы.

«Бізде бүгінде 129 волонтер жұмыс 
істеуде. Олар әртүрлі салада қызмет 
ететін белсенді азаматтар. Осы ретте, 
олардың жемісті еңбегі мен қызметке 
к�п қолғабыс етіп отырғанын атап 
�ткім келеді. К�бінесе бірінші бағыт 
бойынша, яки мемлекеттік сатып алуға 
мониторинг жүргізу немесе аяқтай 
барып тексеруде еріктілер к�птеген 
деректерді анықтауда. Мәселен, Руд-
ный қаласында волонтерлер әлеумет-
тік нысандар құрылысына мониторинг 
жүргізіп, мердігер компанияның жұ-
мыс жүргізуге лицензиясы жоқ екенін 
анықтады. Нәтижесінде, мемлекеттік 
Сәулет-құрылыс комиссиясы ол меке-
мені жауапкершілікке тартты. Тағы бір 
мысал, олар жүргізген тексеру нәти-
жесінде біздің департамент Арқалық 
қаласы әкімінің аппаратына және 
«ҚазАвтоЖол» АҚ-ның облыстық 
филиалына жол т�семдерін ж�ндеуде-
гі сапасыз жұмыстарды жою үшін 
тиісті шаралар қабылдау туралы ұсы-
ныс хаттар жолдады. Ал мемлекеттік 
сатып алу бойынша волонтерлердің 
ақпараты арқылы мемлекеттік орган-
дарға сатып алғалы отырған жа-
нар-жағармай мен азық-түлік тауарла-
рына ұсынған бағасын қайта қарау 
туралы 13 хат жолданды. Осылайша, 
4,2 млн теңге бюджет ақшасы үнем-
деліп қалды», – дейді сыбайлас жем-
қорлыққа қарсы қызметтің Қостанай 
облысы бойынша Аумақтық департа-
ментінің бас маманы, «Жемқорлыққа 
қарсы волонтерлік» жобасының кура-
торы Евгений Бедыч.

Жоба кураторының айтуынша, 
волонтер болып белсенді азаматтар, 
қоғамдық ұйымдар, студенттер, ғылы-
ми орталықтар, адвокаттар, нотариу-
стар, сот орындаушылары, сарапшы-
лар мен мамандар және тағы да басқа-
лар жазыла алады екен. Мәселен, 
сондай жанның бірі – Sanaly urpaq-2050 
қоғамдық қорының т�рағасы Нұрбек 
>бдібеков.

«Мен бұрыннан да қоғамдық жұ-
мыстарда белсенді адаммын. Ұйым 
басшылығынан б�лек, Қостанай об-
лысы қоғамдық кеңесінің сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күрес, құрылыс, 
индустриялық-инновациялық даму, 
К�лік және жолдарды дамыту коми-
тетінің т�рағасымын. Сондықтан 
жемқорлықпен күрес жұмысына бұған 

дейін де атсалысып жүрмін. Еліміздің 
�ркениетті елдердей гүлденгенін, қоға-
мымыздың демократиялық құн-
дылықтарымен дамығанын қалаймын. 
Енді осы жолда «Жемқорлыққа қарсы 
волонтерлік» жобасының артық шы-
лығы – Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
іс-қимыл агенттігімен тікелей байла-
нысқа шыға алаты нымыз да. Мәселен, 
бұған дейін анық талған заңбұзу-
шылықтарды БАҚ, әлеуметтік желі 
немесе түрлі блогқа жазып, содан 
кейін барып, ол антикорға жететін 
болса, қазір мессенджерлердегі ортақ 
топтамыз. Мониторинг жасап отырып 
к�рген кемшілігімізді бірден сонда 
сала қойсақ, олар да жедел әрекет ете 
қояды. Мәселен, таяуда �з басым Білім 
басқармасының бір бума А4 формат-
тағы кеңсе қағазының бағасын 
3 000 тең ге етіп қойғанын анықтадым. 
Ал талап бойынша ол 510 теңгеден 
аспау керек. Осылайша, бюджет ақша-
сын алты есе артық шығындау әрекеті-
нен сақтап қалдым», – дейді ол. 

Волонтердің айтуынша, мемлекет-
тік сатып алуларда баға қоюдың заң-
мен белгіленген нормалары болады 
екен. Одан 1 тиын артық белгілеу, 
заңбұзушылық болып саналады. Осы 
ретте, бағаны к�теріп қою салаларға 
емес, белгілі бір тауарларға тән екен. 
Олар – к�біне кеңсе қағаздары мен 
жанар-жағармай. Осылайша, қоғам-
дық бақылау мемлекет қаржысын 
үнемдеуде үлкен үлес қосып отыр. Ал 
жобаның жалпы мақсаты – қоғамда 
жемқорлыққа т�збеушілік ахуалын 
қалыптастыру, жемқорлық құқық-
бұзушылықтар жасауға ықпал ететін 
себептерді анықтау және олардың 
салдарын жою бойынша жұмыс істеу.

«АҚСАҚАЛОВТЫҢ 
РЕЗИДЕНЦИЯСЫ»

Еліміздегі жемқорлықпен күрес 
туралы айтқанда, оған мемлекеттік 
превентивті саясаттан б�лек, қоғам-
дық күштің де араласуын с�з еткен 
ж�н. Мұндайда есімізге бірінші кезек-
те «>ділдік жолы» республикалық 
қоғамдық бірлестігі түсетіні белгілі. 
2020 жылы құрылып, содан бері әділ-
діктің даңғылына айналып келе жатқан 
бұл ұйым жақында 2022-2023 жылдар-
да істеген жұмыстарының қорытын-
дысын жариялады. Ол бойынша 
елімізде тиімсіз жұмсалған 800 милли-
он теңге бюджетке қайтарылған екен. 
Оның 160 миллионы ҚҚС т�леуші 
болып табылмайтын �нім берушілерге 
ҚҚС түрінде заңсыз т�ленген ақша-
лар. Одан б�лек, мемлекеттік сатып 
алулардан 15,1 млрд теңге үнемделген. 
Оның ішінде мәселен, Ішкі істер ми-
нистрлігінің 5 миллион теңгеге 
костюм ге тапсырыс берген, Ұлттық 
статис тика бюросының бір қаламсап-
ты 3,8 миллион теңгеге сатып алмақ 
болған деректер бар. Сондай-ақ 
77 қылмыстық іс қозғалып, 1 224 әкім-
шілік хаттама толтырылған. Соның 
ішінде 296 лауазымды тұлға сыбайлас 
жемқорлық тәуекелдерін жасағаны 
үшін тәртіптік жауапкершілікке тар-
тылып, оларға 264 млн теңгеге айып-
пұл салынған, оның ішінде т�ртеуі 
жұмыстан шығарылған. «>ділдік 
жолы» ашқан деректердің ішінде ре-
зонансты істер де, белгілі есімдер де 
бар екен.

«Белгілі есімдерді ата десеңіз, 
�кінішке қарай, ондайлар жоқ емес. 
Негізінен әкімдер. Бірақ бұл жерде 
сотты болғандарын емес, солар бас-
шылық еткен �ңірлердегі «мұраларын» 
айтуға болады. Мысалы, осы уақытқа 
дейін ақпарат кеңістігінде «Ш�кеев 
жағажайы», «Ахметовтің құбырлары», 

«Ақсақаловтың резиденциясы», «Ай-
тахановтың қалтарысы», «Ш�кеев 
мұражайы» деген сияқты тағы да басқа 
фактілер біздің команданың анықтаған 
сорақылықтары. Ондай былықтарды 
қоғам мен мемлекеттің назарын аудар-
ту үшін біз осылай атауға мәжбүрміз. 
Мәселен, «Ақсақаловтың резиденци-
ясын» алайық. Қазіргі Қостанай облы-
сының әкімі Құмар Ақсақалов Сол-
түстік Қазақстан облысының әкімі 
болған кезінде Президенттің бұрынғы 
резиденциясын >леуметтік кәсіпкер-
лік корпорация арқылы жеке қолға 
�ткізіп жіберген. Ал >КК оны т�мен 
бағамен жеке кәсіпкерге сатқан. Біз 
осыны анықтап, Петропавлға барға-
нымда сол кездегі антикордың басшы-
сы маған «Біз оны білеміз, қылмыстық 
іс бар, сондықтан БАҚ-ты шулат-
паңдар, нәтиже болады» деді. Бірақ 
ешқандай нәтиже болған жоқ. Қыл-
мыстық іс қысқартылып кетті. Ал ре-
зиденция мемлекетке қайтарылды ма, 
жоқ па нақты жауап жоқ», – дейді 
«>ділдік жолы» РҚБ директоры Дидар 
Смағұлов.

РҚБ-ның соңғы екі жылда жүргіз-
ген белсенді жұмыстарының жемісі – 
қоғам дамуына, ел болашағына бейжай 
қарамайтын азаматтардың да арқасы. 
Hйткені аталған кезеңде бірлестікке 
11 000-нан астам адам хабарласыпты. 
Солардың атсалысуымен к�птеген 
заңбұзушылықтар анықталған. Ма-
мандардың айтуынша, жалпы корруп-
циялық қылмыстарға пара алу, пара 
беруден б�лек, мемлекет қаржысын 
жымқыру, ысырап ету, қызмет бабын 
асыра пайдалану, теріс пайдалану 
сияқ ты баптар жатады екен. Ал еліміз-
дегі парақорлар мен жымқырушылар-
дың ең к�бі ішкі істер және білім беру 
саласында к�рінеді. Олар – ІІМ-де 
тергеушілер, патрульдер және тағы 
басқалар болса, білім саласы бойынша 
бухгалтерлер. Мысалы, соңғы 3 жылда 
білім саласындағы жемқорлық салда-
рынан мемлекетке 11 млрд шығын 
келген. Оның жартысына жуығы қа-
зынаға қайтқанымен, 6 млрд теңгесі 
құмға сіңген судай жоғалыпты. >рине, 
мемлекет қаржысының талан-тараж 
болып, діттеген жеріне жетпей, жау-
апкершіліктен жұрдай ашк�з отан-
дастарымыздың құлқынына жұтылып 
кеткені �кінішті-ақ. Бас прокуратура-
ның Құқықтық статистика және ар-
найы есепке алу ж�ніндегі комитетінің 
мәліметіне жүгінсек, мұндағы сома 
тіптен ашындырады. Жыл басындағы 
мәлімет бойынша, алдынғы жылдар-
дан ауысып келгенін қоса алғанда 
былтыр 2 133 коррупциялық қылмыс 
тіркеген екен. Оның ішінде 1 692 дерек 
2023 жылы анықталғандар. Ал барлық 
қылмыстық істер бойынша белгілі 
болған шығын сомасы – 51 миллиард 
36 миллион 153 мың теңге. Зерделеп 
к�рсек, жыл сайын жемқорлықтан 
келген залал �сіп барады. Мәселен, 
2021 жылы алдынғы жылдарды қоса 
алғанда 2046 дерек тіркеліп, 9 млрд 
655 млн 348 мың теңге шығын келген. 
Халықаралық рейтингке келер бол-
сақ, ranking.kz. сайтының мәліметін-
ше, Қазақстан былтыр 180 елдің ішін-
де жемқорлықты қабылдау бойынша 
101-орында орынққан екен. Бұл да 
болса елімізге абырой әпермейтіні 
анық. Сол үшін де жемқорлықпен 
күресті ымырасыз жүргізуіміз қажет. 
Бұл тұста мемлекетте атқарылып жат-
   қан жұмыс к�п болар. Бірақ оған қоғам 
да белсене қосылуы керек. Жоғарыда 
біз соның тек бір парасын ғана атап 
�ттік. Сол кішкене ғана аянның �зінен 
сұрағымызға жауап таптық деп білемін. 
Ол: «жемқорлықты жеңу – сіз бен біз-
дің қолымызда!».

ҚОҒАМ

ЖЕМҚОРЛЫҚ – ІНДЕТ,ЖЕМҚОРЛЫҚ – ІНДЕТ,
БІРЛЕСІП КҮРЕСУ – МІНДЕТБІРЛЕСІП КҮРЕСУ – МІНДЕТ

Мемлекет басшысының тапсырма-
сын іске асыру мақсатында Парламент 
Қазақстан Республикасында қоғамдық 
бақылауды ұйымдастыруға және жүзеге 
асыруға байланысты қоғамдық қатына-
старды реттеуге бағытталған, сондай-ақ 
онлайн-сұрау салу арқылы азаматтарға �з 
пікірлерін білдіруге мүмкіндік беретін 
және азаматтар мен биліктің �зара іс-қи-
мылы үшін жаңа мүмкіндіктер ашатын 
петицияларды беру мен қараудың тәрті-
бін реттейтін «Қоғамдық бақылау тура-
лы» және «Қазақстан Республикасының 
кей бір заңнамалық актілеріне қоғамдық 
бақылау, әкімшілік рәсімдерді жетілдіру 
мәселелері бойынша �згерістер мен то-
лық  тырулар енгізу туралы» Қазақстан 
Рес пуб   ликасының заңдарын қабылдады.

Айта кету керек, цифрлық технология-
лар мен жаһандану дәуірінде Қазақстан 
мемлекеттік басқарудың ашықтығын жә-
не азаматтық қоғамның дамуын қамтама-
сыз ету саласында елеулі қадам жасап 
келе ді. Осы орайда заңның негізгі ереже-
леріне толығырақ тоқталғым келеді. Атап 
айтқанда, мемлекеттік органға, жергілік-
ті �кілді және атқарушы органға элек-
трондық нысанда жіберілген және >кім-
шілік рәсімдік-процестік кодекстің 
(бұ дан әрі – >РПК) 12-1-тарауында бел-
гіленген тәртіппен қаралатын ұжымдық 
хабар, үн қосу немесе ұсыныс деп сипат-
талатын петиция ұғымы енгізілді.

Петицияны Қазақстан Республика-
сының азаматтары арнайы интернет-пор-
талы арқылы бере алады. >РПК-те пети-
ция ларды беру және қарау тәртібі 
бе         кі           ті   леді, ол әдеттегі �тініштер бойынша 
белгіленген рәсімдерден айтарлықтай �з-
геше болады. Мемлекет пен азаматтық 
қо ғамның �зара іс-қимылы саласындағы 
уәкілетті орган заңмен бекітілген талап-
тарға сәйкестігін анықтау бойынша жұ-
мыс жүргізетін болады (петиция жария 
болғанға дейін және оған қосылу үшін 
қолжетімді болғанға дейін). Сәйкес кел-
меген жағдайда петицияны қабылдамауға 
құқылы.

Азаматтар басқару нысанын, Респуб-
ликаның әкімшілік-аумақтық құрылысы 
мен Мемлекеттік шекарасын �згерту, сот 
т�релігі, адамдарға рақымшылық және 
кешірім жасау, ұлттық қауіпсіздік сияқ ты 
және заңда қарастырылған басқа да мәсе-
лелер бойынша петиция бере алмайты-
нын атап �ту маңызды. 

Қойылған талаптарға сәйкес келетін 
петицияларды Ақпарат және қоғамдық 
даму министрлігі үш жұмыс күні ішінде 
азаматтардың қосылуын бастау үшін ин-
тернет-ресурста орналастырады, бұл ту-
ралы �тініш берушіге хабарланады. Аза-
мат петицияға қосылу және (немесе) 
интернет-ресурста пікір жариялау арқы-
лы оған �з қатынасын білдіруге құқылы.

Қазақстан Республикасының азамат-
тары петицияға қосылуды интернет-ре-
сурста мемлекет пен азаматтық қоғамның 
�зара іс-қимылы саласындағы уәкілетті 
орган айқындайтын тәртіппен электрон-
дық цифрлық қолтаңба арқылы немесе 
жазбаша түрде куәландыра отырып жүзе-
ге асырады.

Қосылудың қорытындысы бойынша: 
Қазақстан Республикасы Үкіметінің құ-
зыретіне жататын мәселелер бойынша 
оны қолдауға Қазақстан Республикасы 
аза   маттарының кемінде елу мың даусы-
на; облыстардың, республикалық маңы-
зы бар қалалардың, астананың жергілікті 
�кілді органдарының құзыретіне жататын 
мәселелер бойынша оны қолдауға тиісті 
әкімшілік-аумақтық бірлік халқының 
санында Қазақстан Республикасы аза-
маттарының кемінде екі пайыз даусы  -
на;облыстардың, республикалық маңы  зы 
бар қалалардың, астананың жергілікті 
атқарушы органдарының құзыретіне жа-
татын мәселелер бойынша оны қолдауға 

тиісті әкімшілік-аумақтық бірлік халқы-
ның санында Қазақстан Республикасы 
азаматтарының кемінде бір пайыз дауы-
сына; қалалық, аудандық жергілікті �кіл-
ді органдардың құзыретіне жататын мә  -
селелер бойынша оны қолдауға тиісті 
әкім   шілік-аумақтық бірліктің халық са-
ны елу мыңнан асқанда – Қазақстан Ре-
спубликасы азаматтарының кемінде бес 
мың даусына, қалғандары үшін – халық 
санының кемінде он пайызына; аудан-
дардың (облыстық маңызы бар қалалар-
дың) жергілікті атқарушы органдарының, 
республикалық маңызы бар қалалардағы 
(астанадағы) аудандардың, облыстық ма-
ңызы бар қалалардағы аудандардың әкім-
дері аппараттарының, аудандық ма  ңызы 
бар қалалардағы, ауылдардағы, кенттер-
дегі, ауылдық округтердегі әкімдер аппа-
раттарының құзыретіне жататын мәселе-
лер бойынша оны қолдауға тиісті 
әкім     ші  лік-аумақтық бірліктің халық са-
ны елу мыңнан асқанда – Қазақстан Рес-
 публикасы азаматтарының кемінде екі 
мың бес жүз даусына, қалғандары үшін – 
халық санының кемінде бес пайызына ие 
болған петиция қолдау тапқан болып 
есептеледі.

Шекті мәнге жетпеген петиция құзы-
реті бойынша тиісті мемлекеттік органға, 
жергілікті �кілді және атқарушы органға 
жіберіледі және >РПК-те белгіленген 
тәр тіппен жеке хабарлама, үн қосу немесе 
ұсыныс ретінде қаралады. Петицияны 
қарау барысында мемлекеттік орган 
бірқатар іс-шараны іске асыруға міндетті 
болады.

Атап айтқанда, петиция авторын ша-
қы ра отырып және міндетті түрде хабар-
дар ете отырып, мемлекеттік орган шеші-
мінің жобасын жария талқылауды 
ұйым  дастыру, жеке комиссия немесе 
жұ  мыс тобын құру (мүдделі мемлекеттік 
органдар �кілдерінің, Парламент және 
(немесе) мәслихат депутаттарының, сон-
дай-ақ қоғамдық бірлестіктерді құрамы-
на енгізе отырып), петицияға келіп түс -
кен пікірлерді, сондай-ақ петиция 
та  қы ры бы бойынша экономикалық, со-
циологиялық, статистикалық және �зге 
де қажетті ақпаратты талдауы қажет.

Мұндай шаралар петицияларға ерек-
ше мәртебе беруге және олардың қоғам-
дық маңыздылығын арттыруға мүмкіндік 
береді. Петиция бойынша шешімді мем-
лекеттік органның бірінші басшысы қа-
былдайды. Қазақстанда петициялар беру 
және қарау туралы заңның қабылдануы 
елдегі демократия мен адам құқықтарын 
нығайтуға жасалған елеулі қадам болып 
табылады. Себебі ол азаматтарға халық 
пен билік арасындағы байланысты ны-
ғайта отырып, мемлекеттік саясат пен 
бас қаруға әсер етудің тиімді және қол 
жетімді құралын ұсынады.

Бұл тәсіл неғұрлым жауапты және 
ашық басқаруды құруға ықпал етіп қана 
қоймайды, сонымен қатар қоғамдық 
сенімді нығайтады. Цифрлық дәуірде, 
ақпарат пен байланыс барған сайын қол-
жетімді бола бастаған кезде, біздің еліміз 
бұл мүмкіндіктерді азаматтық қоғамды 
дамыту және мемлекеттік басқаруды де-
мократияландыру үшін пайдаланады.

Петицияға қатысты заң ашық қоғам-
ды дамыту бағытындағы маңызды қадам 
болып табылады, мұнда әрбір азаматтың 
дауысы елдің болашағын анықтайтын 
про цестерді қабылдауда ескерусіз қал-
майды және оған әсер етуге мүмкіндік 
жасалады. 

Қорытындылай келгенде, бұл заң біз-
дің еліміздегі демократияны және азамат-
тық бостандықтарды нығайтуға жаңа 
к�кжиектер ашып, әділетті, инклюзивті 
және ашық қоғам құруға ықпал етеді.

Қайрат ТАСТЕКЕЕВ,
Сенат депутаты

АШЫҚ ҚОҒАМ ҚҰРУҒА АШЫҚ ҚОҒАМ ҚҰРУҒА 
ЫҚПАЛ ЕТЕДІЫҚПАЛ ЕТЕДІ
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«ТЫЛСЫМ ДЕРТ»... 
ҚАҚТЫҒЫСТАР мен ЖАҢА 

ҚАТЕР
�детте Давос форумында 

жаһан жұртын алаңдататын тақы-
рып тардың талқыға түсетіні бар. 
Геосаясат, жаһандық жылыну, қақ-
тығыстар, індеттер, қаржы-эко-
номикалық ахуал тәрізді к%птеген 
тақырып с%з болады. Форум ая-
сында екіжақты, к%пжақты кез-
десулер де ұйымдастырылып жата-
ды. Түрлі зерттеулердің қорытын-
дысы да жария етілетіні бар. Биыл 
да жиналғандар осынау дағдыла-
рынан айныған жоқ. Айталық, 
бас қосуда алдағы жылдары адам-
зат қа қауіп т%ндіруі мүмін «Х 
індеті» жайлы айтылды. Дегенмен 
Дүние жүзілік денсаулық сақтау 
ұйымы ның басшысы Тедрос 
Гебрейесус бұл індеттің нақты бір 
қауіп емес екенін, ғылымға белгісіз 
кез келген дерт болуы мүмкін 
екенін айтты. 

17 қаңтар күні форум аясында 
«Х індетіне даярлық» дейтін ар-
найы панелдік отырыс %тті. Міне, 
сол отырыста белгісіз індеттің 
қауіпті екені айтылды. ДССҰ бас-
шысы «Х індеті» жайлы алғаш 2018 
жылы айтылғанын, ол нақты 
ауруды білдірмейтінін айтқаны-
мен, белгісіз аурудың кесірінен 
болатын %лім-жітім коронави-
рустан 20 есе к%п болуы ықтимал 
екені айтылды. С%йтіп, сарапшы-
лар адамзатқа белгісіз, бірақ кез 
келген сәтте басталып кетуі мүмкін 
пандемияға даяр болудың маңыз-
ды лығына назар аудар керек еке-
нін алға тартты. Бұл дегеніңіз ме-
ди циналық мекемелерді сақалдай-
сай ұстау, мамандардың біліктілігін 
арттыру, ғылыми-зерттеулерге 
к%ңіл б%лу, дамушы елдерді қолдау 
тәрізді к%птеген мәселелерді қам-
тыса керек. Алайда әлеуметтік 
желіде бұл ақпаратты конспироло-
гиялық сипатта қабылдағандар 
бар. Яғни, түрлі вирусты қолдан 
жасау мүмкін екенін алға тарт-

Давоста�ы Д�ниеж�зілік эко-
номикалы! форум жа%анда 
беле* ал�ан климатты! катак-
лизм дерді, �аламтор мен әлеу-
меттік желілерді толассыз тол-
тыр�ан жал�ан а!парат-фейк-
терді және биыл тым к3п сайлау 
3туін адамзат!а т3нген басты 
сын-!атерлер деп ба�алады. 
Шынында, 2024 жылы әлем 
тарихында болма�ан жа�дай 
тір келеді: Жер планетасын ме-
кен деген б�кіл т<р�ынны* жар-
ты сынан астамы сайлау учаске-
сіне барады. >лемні* 76 елінде 
т<ратын 4,2 млрд сайлаушы 3з 
та*дауын жасау�а тиіс.  

БОЛҒАННАН БОЛАДЫСЫ 
ҚЫЗЫҚ БОЛДЫ

Биыл сайлау т%рткүл дүниенің әр 
түкпіріндегі 76 мемлекетте %тпек. EIU 
Democracy Index рейтингі бойынша, 
соның ішінде 43 ел ғана сайлаушы-
ларына ықтиярын еркін білдіруіне 
және қалаған таңдауын жасауына 
мүмкіндік жасай алады.

Оның %зінде бұл 43 елдің 28-і – 
Еуропалық одаққа мүше мемлекеттер. 
Олар биыл Еуропарламенттің кресло-
сында алдағы 5 жыл бойы отырып, 
ұжымдық Еуропада %з елінің мүддесін 
қорғайтын еуродепутаттарды сай-
лайды. 

43-інен басқа мемлекеттерде 
билік сайлауды к%з қылып %ткізеді, 
%з халқына лайықты таңдау ұсынбай-
ды, бас кандидатпен сайма-сай, 
теңбе-тең бәсекелесе алатын үміткер-
лерді тіркемейді. Қысқасы, сайлауды 
тек авторитарлық режимдерін ле-
гитимді етудің құралы ретінде %з 
мақсатында пайдаланады. 

Мұның сыртында алғаш рет 
әлем де халқының саны ж%нінен ең 
ірі са налатын 10 елдің 8-інде сайлау 
2024 жылы ұйымдастырылады, бұлар 
– Үндістан, АҚШ, Индонезия, 
Пәкістан, Бразилия, Бангладеш, 
Ресей, Мексика. Ал осы қатардағы 
Қытай мен Нигерия елдері %з к%шбас-
шы ларын бұрынғы жылдары сайлап 
алды.

Жаһандық электоралды жылды 
Бангладештегі парламенттік сайлау 
ашты: бұл елде Мемлекет басшысын 
парламент тағайындайды, ендеше 
парламенттік дода ең бастысы сана-
лады. Тиісінше, 7 қаңтар күні ша-
мамен 171 миллион адамға %зі мен 
балаларының болашағы қандай 
болуы тиістігін айқындау «ұсыныл-
ды». Mткен ғасырдың 70-ші жылдары 
қарулы, қанды жолмен әзер дегенде 
Пәкістаннан тәуелсіздік алған бұл 
мемлекет бастапқыда демократия 
даңғылына түсті, парламенттік рес-
публикаға айналды. 

Алайда  2008  жылдан бері 
Бангладеш әйел премьер-министр 
Шейх Хасина Вазед пен оның «Авами 
Лиг» пар тиясының ашса алақанында, 
жұмса жұдырығында тұр. Freedom 

қандар кездесті. �рине, әлеуметтік 
желілердің қазақстандық сегмен-
тінде Давос форумына назар ау-
дарушылар сирек болды, медиа да 
тым қатты назар аудармады. �йт-
песе, «коронавирусты қытайлар 
жасап шығарған» дейтін мифке, 
Билль Гейтс коронавирус панде-
мия сы болатынын 2016 жылыдың 
%зінде біліп отырғаны жайлы 
алып-қашпа с%зге сенетіндер «Х 
індеті» жайлы әңгімені сан-саққа 
жүгіртуі мүмкін еді. Қазірдің %зінде 
«Х індеті» ұғымының медициналық 
емес, экономикалық сипаты бар 
екенін алға тартушылар бар. 

Одан б%лек, форумда БҰҰ Бас 
хатшысы Антониу Гутерриш с%з 
с%йлеп, біраз мәселені с%з етті. Ол 
Израиль мен «Хамас» арасындағы 
басталғанынан 100 күннен асқан 
қақтығыстың зардабын атап %тті. 
«Хамастың» 2023 жылдың 7 қа-
занындағы шабуылы қатігездік 

болса, одан бергі уақытта Израиль-
дің соққылары да аз зардап әкел-
мегенін айтты. Мыңдаған адам 
%лді, мыңдағаны босып кетті. 
Сондықтан Израиль–Палестина 
кикілжіңін шешу үшін араб пен 
еврей халықтарының екі мемлеке-
тін құру мәселесі шешілуі керек 
екенін атап %тті. Одан б%лек, ол 
қазба отындардан бас тарту, жа-
санды зерде, үкіметтік институт-
тарға сенімнің азайғаны туралы 
с%з етті. Айталық, БҰҰ Бас хат-
шысы 2023 жылдың адамзат ауа 
райын ресми бақылауды бастаған-
нан бергі ең ыстық жыл болғанын 
атады. Бірақ алдағы уақытта 2023 
жыл салқын кездердің қатарына 
кіріп кетуі мүмкін. Яғни, былтыр-
ғыдан да ыстық жыл алда болады. 
Сондықтан жер астындағы отынды 
қазып алып, жаға беруді тоқтатқан 
ж%н болса керек. Ал жасанды зер-
деге қол жеткізген компаниялар 

мен мемлекеттер адамзаттың бай-
кедей болып б%лініп, дамыған 
және дамымаған елдер ретінде 
жіктелуін тереңдетуі мүмкін еке-
нінен қауіптенетінін айтты. Одан 
б%лек, мемлекеттік институттарға 
сенім азайды. Адамзат ядролық 
қа ру ды таратпау туралы айта оты-
рып, керісінше қаруланып жатыр. 
Теңсіздік күшейді. БҰҰ-ның %зіне 
реформа қажет болып тұр.

Реформа демекші, БҰҰ инс-
тиуттарын жетілдіру жайлы Қа зақ-
стан Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев жиі айтып жүр. Мәселен, 
2022 жылдың қыркүйек айында 
Қ.Тоқаев БҰҰ Бас Ассамблеясы 
77-сессиясының жалпы дебатында 
с%з с%йлеген еді. Сол баяндама-
сында Қазақстан Президенті: «Тәр-
тіп пен жауапкершілікке негіз-
делген әрі бұрын қалыптасқан 
халықаралық жүйенің орнын хаос 
пен болжауға келмейтін жағдай 
басып жатыр. Жаһандық тежеу мен 
тепе-теңдік жүйесі бейбітшілік пен 
тұрақтылықты сақтай алмады. 
Қауіпсіздік архитектурасы жойыла 
бастады. �лемдік державалар ара-
сындағы %зара сенімсіздік жылдам 
артып келеді. �лем әскери қақ-
тығыстардың жаңа толқыны ның 
құрбанына айналды. Біз бірінші рет 
екі буыннан кейін ядролық қаруды 
қолдану қаупімен бетпе-бет келдік.

...Mткен жылдардағы к%птеген 
және к%біне %зара байланысты 
дағдарыстар жаһандық басқаруда 
айтарлықтай кемшіліктер бар еке-
нін к%рсетті. Олар БҰҰ-ны жаң ғыр-
ту және реформалау қажет еке  нін 
айқындап берді. БҰҰ алда ғы сын-
қатерлерге және туындай тын мүм-
кіндіктерге дайын болуға тиіс», – 
деген еді. Дәл осы мазмұн дағы пікір 
биыл Давос форумында да айтылды. 

Ал ядролық қарулануға келсек, 
жуырда Солтүстік Корея тағы да 
ядролық сынақ жасағанға ұқсайды. 
Былтыр қазан айында Ресей атом 
қаруын сынауға тыйым салған 
келісімнен шығатынын мә лімдеген 
соң-ақ АҚШ %зінің Нева да шта-
тындағы сынақ алаңдарында 
ядролық қаруды сынақтан %ткізді. 
Қыркүйекте CNN Ресейдің, Қытай 
мен АҚШ-тың ядролық сынақ 
алаң дарында белсенділік күшей-
генін жазды. Ал жуырда Қытайдағы 
ядролық оқтұмсықтар саны 500-ге 
жеткені белгілі болды. Олардың 440-
ы бірден қолдануға адяр тұрған 
к%рінеді. Ал Ресейде – 5 889 дана, 
АҚШ-та 5 244 дана ядролық оқ-
тұмсық бар. Бірақ бұл деректерге 
тактикалық масқатта қолданыла тын 
ядролық снарядтар кірмейді. Демек, 
адамзатқа қатер адамның %зінен 
т%нетін сияқты. Климаттың %згеруі 
де, ядролық қатер де, түрлі індет 
тарау қаупі де «адам араласқан ертегі 
оңбайтынын» байқататын болса 
керек. Давостағы «әңгіме-дүкеннің» 
астарынан осындай ой оқыдық. 

«GLOBAL RISKS 
REPORT–2024»: ҚАУІП 

ҚАЙДАН?
Дүниежүзілік экономикалық 

форумда жаһандағы 1,4 мың 
сарапшының қатысуымен әзір-
ленген «Global Risks Report–2024» 
есебі ұсынылды. Сарапшылардың 
болжамынша, алдағы 10 жыл бойы 
әлем ұстараның жүзінде жүргендей 
күй кешеді екен. Мамандар адам-
зат үшін қауіпті 20 жағдайды атап-
ты. Тізімді ауа райының экстремал-
ды жағдайы бастап тұр. 66%. Одан 
соң жалған ақпарат пен фейктер-
ден, соның ішінде жасанды зерде-
нің к%мегімен жасалатын осындай 

%німдерден к%бірек зардап ше-
тегін сыңайлымыз. 53% деседі. 
Сонымен қатар қоғамның әлеу-
меттік-саяси поляризациясы 
күшейеді екен. Сарапшылар оның 
қатерін 46%-ке бағалапты. Mмір 
сүру құны дағ дарысын – 42%, ки-
бершабуылдар қаупін – 39%, эко-
номикалық құл дырауды – 33%, 
маңызды тауарлар мен ресурс-
тарды жеткізу тізбегінің бұзылуын 
– 25%, бір немесе бір не ше мем-
лекет қатысатын әскери қақты-
ғыс тардың %ршуі қаупін 25%-ға 
бағалапты. Ал 19% ықти мал дығы 
бар қатер ретінде сарап шылар 
маңызды инфрақұрылым дарға 
шабуылды атапты. Бұл деге ніңіз, 
терроризмнен т%нер қауіптің 
жойылмағанын білдіреді. Одан 
б%лек, адамзаттың бейғам %міріне 
цензура мен с%з бостан дығының 
шектелуі де әсер етеді деп бол-
жапты. 16% шамасында қауіп бар 
деседі. Ал кездейсоқ болған немесе 
қасақана ұйымдас тырылған ядро-
лық апат қаупі 12% болса керек. 

Қысқасы, «Global Risks Re-
port–2024» есебінде адамзат 
%мірінің алдағы 10 жылына кері 
әсер етуі мүмкін басты факторлар 
сипатталған. Біздің пайымдауы-
мызша, осынау 20 қатерді тиісті 
мамандар сараптап, қажет стра-
тегияны ойластыруға тиіс. Mйткені 
жаһандық қатерлер адамзатқа 
ортақ. Демек, біздің тұрмысымызға 
да тікелей әсер етуі мүмкін. Mйт-
кені Қазақстан %згеден б%лек %мір 
сүре алмайды. Табиғаттың тосын 
мінезіне қарсы тұрауға ешкімнің 
қауқары жоқ. Ал фейктер мен жал-
ған ақпараттардың зардабы қо-
ғамдағы берекені алуы ықтимал. 
Кибершабуыл, %мір сүру құнының 
қымбаттауы, әлем елдерінің жік-
жікке б%лініп алып, бір-біріне қыр 
к%рсетуі... Қысқасы, қатер к%п. 
Бәрінің тікелей немесе жанама 
әсері Қазақстанды айналып %т-
пейді. Сондықтан Давоста айтыл-
ғандар Швейцария тауларына 
жиналған ығай мен сығайдың бос 
әңгімесі емес. Дерегі мен дәйегі, 
болжамы бар дүниелер. Бәлкім, 
сол себепті де бұл жиын маңызды 
шығар.

Амангелді ҚҰРМЕТ

Айхан ШӘРІП

House ұйымының баяндауынша, осы 
15 жылдай уақыт ішінде «билеуші 
пар тия оппозицияны, сынаушы 
ақпарат құралдарын және %зге ойлы 
қоғам белсенділерін ұдайы қуғын-
сүргінге салып, бүкіл билікті %з 
қолында шо ғырландырды».

Лидері, бұрынғы премьер-ми-
нистр Халед Зиядан (2001–2006) 
бастап, беткеұстар тұлғаларының к%бі 
темір торда отырған оппозициялық 
«Бангладеш ұлттық партиясы» (BNP) 
%з сайлаушыларын бұл сайлауға бой-
кот жариялауға шақырды. Mйткені 
авторитарлық режимдер үшін тек 
дауыс берушілердің учаскелеріне келу 
к%рсеткіші, сонда ұзын-сонар кезек 
түзуі және сайлау жәшіктерін тол-
тыруы ғана маңызды. Мұның бәрі 
телеарналардан к%ркем сюжет жа-
сауға мүмкіндік береді. Ал дауыс санау 
нәтижесін билік %з қалағанынша 
жаза салады. 

Сондықтан оппозиция 7 қаңтар 
күні сайлау учаскелерінің бос қалуын 
к%кседі. Мұның үлгісі бар: 2023 жыл-
ғы 3 желтоқсанда Венесуэла дик-
таторы Николас Мадуро 5 мәселе 
шығарылған референдум ұйымдас-
тырды. Оған 10 млн сайлаушының 
2 млн-ы ғана қатысты. Бұл халықара-
лық ұйымдар тарапынан сайлауды 
легитимсіз деп тануға мүмкіндік 
берді. Венесуэла заңы бойынша да 
сайлаушылардың кем дегенде жар-
тысы қатысуы міндет еді.

Бірақ бойкот жариялаған оппо-
зицияның ойлағаны іске аспады. 
Бангладештік Somoy TV арнасы 
сайлау комиссиясының басшысы 
Кази Хабибулы Авальдің мәлім-
демесіне сілтеме жасап, сайлау шы-
лардың 41%-дан астамы дауыс беруге 
келгенін жариялады. Салыстырар 
болсақ, 2018 жылғы алдыңғы сайлауда 
сайлаушылардың %з учаскелеріне 
келу үлесі 80%-дан асып, билік 
партиясы парламенттегі 257 орынды 
иемденген. Яғни, келу к%рсеткіші екі 
еседей құлдырады.

Бангладештің іс басындағы 
премьері, 76 жастағы кейуана Шейх 
Хасинаның жеңіске жетіп, т%ртінші 
мерзімге қалуына осы 41 пайыздың 
%зі жеткілікті болды. Себебі ол бас-
қаратын солшыл-центристік «Авами 
Лиг» (Халық лигасы) партиясы пар-
ламенттегі 300 орынның 224-ін қан-
жығалады. Заң шығарушы жиындағы 
қалған мандаттар тәуелсіз канди-
даттардың б%лісуіне тасталды. 

Оппозициялық партиялар сай-
лауға қатыспады. Хасинаны т%л 
жеңісімен Үндістан, Ресей, Қытай, 
Бутан, Филиппин, Сингапур және 

Шри-Ланка ресми құттықтады. 
Мысалы, бүгінде Ресей бұл елде 12,65 
млрд долларға «Руппур» атом электр 
стансасын салып жатыр. 

�йткенмен, 13 қаңтарда Қытай 
Республикасында (Қазақстан билігі 
оны жеке, тәуелсіз мемлекет деп 
танымады, Тайвань аралдары деп 
қана атайды) %ткен президенттік 
және парламенттік сайлау нәтижелері 
халықаралық қоғамдастықты к%бірек 
қызықтырды. 

Сайлауға елдің ең ірі партия ла ры-
нан 3 кандидат бақ сынады: Демо-
кратиялық прогрессивті партиядан 
– Лай Циндэ, Гоминьдан партия-
сынан Хоу Юи және Тайвань халық 
партиясынан Кэ Вэньчжэ жарыс 
жолына шықты. Бұл ретте Америка 
бастаған Батыс Лай Циндэнің жеңісін 
қалады, Бейжің (ҚХР) болса, «екі 
Қытай жоқ, Қытай бір болуы қажет» 
деп санайтын, яғни болашақта Қытай 
Республикасы мен Қытай Халық 
Республикасының бірігуін жоққа 
шығармайтын Гоминьдан үміткеріне 
жақ болды. 

Сайлау қорытындысында Тай-
вань халқы %з мемлекетінің тәуел-
сіздігі үшін күресіп, АҚШ-пен жа-
қындасу бағытын ұстанған Лай 
Циндэні және билік басындағы 
Демократиялық прогрессивті пар-
тияны жақтады. 

Бұл нәтиже Бейжің тарапынан 
к%ңілтолмастық тудырды. Ол Тай-
ваньдағы сайлау бұл аралды құр лық-
тық Қытайға түпкілікті қосуға кедергі 
болмайтынын мәлімдеді. ҚХР Мем-
лекеттік кеңесі жанындағы арал істері 
ж%ніндегі кеңсенің ресми %кілі Чэнь 

Биньхуа Бейжіңнің «бірігуді бейбіт 
жолмен жүзеге асыруға барынша 
тырысатынын» нықтады. Қос Қытай 
арасындағы кикілжің, қырғи-қабақ 
қатынас сақталды. Тайвань билігін 
Демпартия %з қолында сақтаған-
дықтан, оның Бейжіңмен барлық 
саяси байланысты үзуі де жалғасады.  

ІРГЕДЕГІ САЙЛАУ НАУҚАНЫ 
ЕЛЕҢДЕТЕДІ

Қазақстанның ынта-ықыласы 
�зербайжандағы және Ресейдегі 
сайлауларға к%бірек ауса керек. 7 
ақпанда Каспий бойынша к%ршіміз, 
түбі бір түркі елі �зербайжанда 
кезектен тыс Президент сайлауы 
%теді. Бұл – тәуелсіз �зербайжан 
тарихындағы 9-шы президенттік 
дода. Сонымен бірге іс басындағы 
Мемлекет басшысы осымен қата-
рынан екінші рет президенттік 
сайлауды мерзімінен бұрын %ткізіп 
отыр.  

Конституцияда іс басындағы 
Мемлекет басшысының қайталап 
сайлауға түсуіне еш шектеу жоқ. 
Тиісінше, Ильхам �лиев бесінші 
мерзімге қайта сайлануға құқылы. Ол 
осы құқығын пайдаланды. 

�зербайжандық және шетелдік 
сарапшылар оның даусыз жеңіске 
жететініне еш күмәнданбайды. 
Себебі Ильхам �лиев «Таулы Қарабақ 
Республикасы» атты әлем танымаған 
квазимемлекеттік құрылымды ақыры 
жойып, 30 жылдан астам сепаратистер 
бақылауда ұстап келген Таулы 
Қарабақ %ңірін және �зербайжанның 
бірнеше ауданын қайтара алды. 
Осылайша, «�зербайжанның мем-

лекеттік егемендігі мен аумақтық 
тұ тастығын» қалпына келтірді. Тәуел-
сіздік терминінен айырмашылығы 
сол, заң тілінде егемендік – ел билі-
гінің бүкіл мемлекеттік территорияға 
тең таралуын білдіреді. 

�зербайжандағы Президент 
сайлауы тек 2025 жылғы сәуірде %туі 
тиіс еді. Онда неге �лиев оны 
мерзімінен бұрын %ткізуге асықты? 
Сарапшыларға сілтеме жасап, Би-Би-
Си түсіндіруінше, бұған дейінгі до-
даларда �лиевті мемлекет аумағының 
тек 75 пайыздайындағы тұрғындар 
сайлады. Ал енді тәуелсіз �зербайжан 
тарихында тұңғыш рет сайлау мем-
лекеттің бүкіл территориясын, соның 
ішінде Таулы Қарабақ %лкесін де 
қамтитын болады. 

Сайлау қорытындысы Ильхам 
�лиевтің елдің тұтастығын қалпына 
келтірген тарихи лидер мәртебесін 
әдіптейтін болады. Сондықтан бұл 
рәсімнің адал %туіне Баку үлкен мән 
беруде. Елдің Ортсайлаукомы 17,5 
мыңнан астам байқаушыны аккре-
диттеді. Халықаралық қоғамдастық 
тарапынан қызығушылық зор.

Кандидаттарды тіркеу 2024 жыл-
ғы 9 қаңтарда аяқталды. Жалпы 
алғанда, сайлау бюллетеніне 7 кан-
дидаттың аты-ж%ні енгізіледі.  

Тағы бір к%рші Ресейде 15-17 
наурызда %тетін президент сайлауын 
бүкіл әлем бақылайды. Алайда ха-
лықаралық сарапшылар онда да 
кімнің жеңетіні алдын ала белгілі 
екеніне назар аудартады. 

Партиялар атынан кандидаттарды 
ілгерілету – 2024 жылғы 1 қаңтарда, 
%зін-%зі ұсыну мерзімі 2023 жылғы 27 
желтоқсанда аяқталды. 2023 жылы 
партиялар атынан 9 үміткер және %зін-
%зі ұсынушы 24 тұлға, яғни жал пы 
саны 33 адам сайлауға түспекші болды. 

Алайда РФ Ортсайлаукомы 11 
адамды ғана тіркеді. Соның ішінде 
3-еуі %зін-%зі ұсынды. Бұлар: іс ба-
сын дағы мемлекет басшысы Вла-
димир Путин және қос блогер – Рада 
Русских пен Анатолий Баташев. 

Қалған 8 кандидатты партиялар 
ұсынды: Леонид Слуцкий (ЛДПР), 
Николай Харитонов (КПРФ), Вла-
дислав Даванков («Новые Люди»), 
Сергей Бабурин («Российский об ще-
народный союз»), Андрей Богданов 
(Российская партия свободы и спра-
вед  ливости), Борис Надеждин («Граж-
 данская инициатива»), Сергей Ма-
лин кович («Коммунисты России») 
және Ирина Свиридова (ДПК).

Бірақ бұлардың бәрінің аты-ж%ні 
бюллетеньге енбеуі мүмкін. Кандидат 
куәлігін алуы үшін %зін-%зі ұсынған 
3 адам 31 қаңтарға дейін сайлау-
шылардың 300 мыңының қолын 
жинап, ОСК-ге тапсыруға тиіс. 
Парламентте ұсынылмаған партиялар 
%з кандидаты үшін 100 мың қол 
жинайды. КПРФ, ЛДПР және «Но-
вые люди» партиялары Мемдумада 
отыр, сондықтан олардың үміткерлері 
қол жинаудан босатылады.

Бұл – РФ тарихындағы бірден үш 
күнге ұзайтын тұңғыш президенттік 
сайлау болмақ. Бұған дейін сайлау бір 

күнде %тетін, кейбір %ңірге алдын ала 
дауыс беруге мүмкіндік ұсынылатын.

Қазіргі кезде 3 кандидат қана 
ресми тіркелді. Бұлар – Леонид 
Слуцкий (ЛДПР),  Владислав 
Даванков («Новые люди» партиясы) 
және Николай Харитонов (КПРФ). 
Путин үшін қол жинау жалғасуда. 
Тіркеле алу үшін ол сайлаушылардың 
300 мың қолын жинауы керек. 

В.Путиннің сенімді %кілдері 
қатарына белгілі 346 адам, соның 
ішінде Татарстанның бұрынғы 
президенті, қазіргі Мемлекеттік 
кеңесшісі Минтимер Шаймиев кірді. 
Жалпы саны 600-ге жетуі мүмкін. 

Ресейлік саясаттанушы Алек-
сандр Асафовтың пікірінше, сайлау 
бюллетеніне тек 4-6 адам ғана кіреді: 
«Бұлар – %зін-%зі ұсынушы Путин 
және парламенттік партиялардың 
үміткерлері ғана болады», – деді ол. 

АМЕРИКА ҚАНДАЙ ШЕШІМ 
ҚАБЫЛДАЙДЫ?

Халықаралық сарапшылар биыл-
ғы басты, шешуші сайлау – 5 қара-
шада %тетін АҚШ президентінің 
сай лауы болады деген ортақ тоқтамға 
келді. Бүгінде негізгі кандидаттар 
ретінде іс басындағы президент Джо 
Байден және экс-президент Дональд 
Трамп болады деп күтілуде. Демокра-
тиялық партияда Байденге балама 
жоқ. 

Ал Республикалық партияның 
Трампты таңдайтын түрі бар. 16 қаң-
тарда Айова штатында %ткен пар-
тиялық праймеризде Д.Трамп 51 
пайыздай дауысты әзер жинап, бірін-
ші орынға шықты. Ол 70 пайыздай 
дауысты иеленеді деп күтілген. 
Екінші және үшінші орындардағы 
Флорида губернаторы Рон Десантис 
пен Американың БҰҰ-дағы бұрынғы 
тұрақты %кілі Никки Хейли одан 
қатты қалып келеді. 

Десек те, олардың да к%шбасшы 
атануға үміті бар. 2023 жылдың 
соңында Колорадо, Мэн штаттары-
ның жоғарғы соттары президенттік 
сайлау кезінде Дональд Трамптың 
аты-ж%нін бюллетеньге қосуға 
тыйым салды. Mйткені 2021 жылғы 6 
қаң тарда %з жақтастарының Ка-
питолийге шабуылына оның қа тысы 
бар, соған арандатты деп та нылды. Ал 
Америка Конституциясына 14-ші 
түзету бүлікке қатысқан тұлғаларға 
президент лауазымына кандидат 
болуға тыйым салады.

Д.Трамп қос штаттың жоғарғы 
соттарының шешімдеріне қатысты 
АҚШ Жоғарғы сотына қарсы шағым 
түсірді. Ақпан айында бұл канди-
даттың тағдыры шешілмек. Сарап-
шылар АҚШ Жоғарғы сотында қал-
пымен Трампты қолдайтын судьялар 
отырғанын қаперге салды.

Жылдың алғашқы айы да аяқ-
талған жоқ. Дегенмен Дүниежүзілік 
экономикалық форум сарапшыла-
рының: «сайлау науқандарының тым 
к%птігі әлемде тұрақсыздық пен тәр-
тіпсіздікке соқтыруы мүмкін» деген 
үрейлі болжамы әзірге орындалған 
жоқ.

САЙЛАУ  ДҮБІРЛЕТЕР ЖЫЛ
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тар. Жер қойнауының білгірі жинақ тал-
ған геологиялық деректерді, болжам 
кар таларының қисындарын сарап-
тап-саралауда к�ріпкелдік танытады.

Алатаудай жемісті кесек істерімен 
за мана қайраткерлерін мойындатқан 
Қ.Сәтбаев хақында академик А.Яншин: 
«Сәтбаев талантының сан қырлылығы 
таң қалдырады: әдебиет және �нер, фи-
ло софия мен экономика, геология, 
аст  рономия, астрофизика, ботаника 
мә селелері – міне, осылардың барлығы 

дәуі рінде адам баласы жаралған. Ұлы-
тау кенересі бұл б�ліктің агностозой 
дәуі рі не қосылады. Бұл дәуірде судан 
шық қан бүкіл жер жүзінде Скандина-
вия, Шот ландия, Сібірдің таулары, 
Саян тауы мен Ұлытау ғана болған. 
Біздің Қа зақ даласының жартысы, тіпті 
бертін кай нозой дәуірінде ғана су 
астынан шық қан».

«Ұлытау кенересі» ұғымы нендей 
ма  ғына беретініне зейін аударалық. 
Мә селенің мәнісін түп-т�ркінінен тү-

Алаша хан дар дың мазарлары әлі күнге 
дейін бұзылмай тұр; Жыланшық 
�зенінің бастау к�зі шығатын Ұлытау-
дың бір биігінде Ер Еді генің моласы бар 
деп жұрт аңыз ете ді; Абылай да ордасын 
Ұлытауға тіккен; Ұлытаудың түстік 
б�ктеріндегі «Хан т�бе» дейтін жерде 
�ткен ХІХ ғасырдың 30-шы жылдарын-
да атақты Кенесары ба тырды Орта 
жүздің баласы басы ар ғын Шеген би 
болып ақ киізге салып хан к�терген.

Задында, жер мен ел тарихы ж�-
нін дегі түйдек-түйдек сара, дара 

пі кірлері «Қарсақбай ауданының күйі» 
дей тін еңбегінде �рнектеліп, 1927 жыл-
ғы «Жаңа мектеп» журналының № 5-6 
сан дарында жарияланған. Кеңестік 
сой қан идеологияның дәуірінде Шың-
ғыс ханның, Жошы мен Алаша, Абы-
лай мен Кенесары хандардың, тархан 
Шақ шақ Жәнібектің ұрпағы Шеген 
бидің, Ер Едігенің аттарының аталуы 
– нағыз қаһармандық, к�кжалдық.

Сәтбаев кенересін, яғни ақыл-
ойы ның, ұшқыр қиялының, 

фәл  сафалық интуициясының, энци к-
лопедиялық білімінің, жаратылыстану 
және гуманитарлығының ауқымын, 
шек-шекарасын, шарықтау деңгейін 
ай қындау – жүзжылдықтардың енші-
сінде...

Ол – с�з зергері, �нертанушы, 
театр танушы, қазақ тарихи жырлары-
ның білімпазы, к�семс�зші, этимо-
логия мен топонимикаға жүйрік, 1926 
жылы А.Затаевичке Мәскеу шаһарын-
да дом быра мен халықтың жиырма бес 
әнін нәшіне келістіре орындап, мәтін-
дерін орыс тіліне тамылжыта тәржіма-
лап, ән  дердің шығу тарихына қатысты 
ба ға лы деректерді, мәлімет терді жұтын-
тып жеткізген.

Оның суреткерлік, шеберлік қа-
білеті «Обаған» дейтін новелласында 
(«Қазақ ті лі» газеті, 1923 жыл, 13 де-
кабрь) жар қын түрде к�рініс тапқан. 
Бұлшық ақ са қал қазақтың ежелгі 
ғашықтық әні «Оба ғанның» тарихын 
есілте-к�сілте баян дайды. Ол он т�рті-
нен туған айдай Ақық арудың қасіреті, 
жүрек түкпірін дегі сыры...

1927 жылы Мәскеуде «Ер Едіге» жи-
на ғына жазылған «С�з басы». Мұнда 
«Ер    Едіге» жырының жазылу, жарияла-
ну та рихынан бастап, қазақ елінің тер-
ри то риясын («Бір шеті Алтай мен 
Тянь-Шань, екінші шеті Балқан таула-
рының Шығыс б�ктері аралығындағы 
ұлан-байтақ жерде түрлі түрік қауымда-
рының ерік ті,  бұланды к�шпелі 
�мірімен ер сілі-қарсылы ж�ңкіліп 
жүретін мез гі лі»), Дешті Қыпшақ, Ал-
тын Орда за ма нын, «ескі жолды» Есім-
хан, «қасқа жол ды» Қасым хан, «тура 
жолды» Тәуе  кел хан, «жеті жарғыны» 
Jз Тәуке, Ер Абылай дәуірлерін және 
де хал қының қа мал-қорғаны хас баты-
рларын меруерт тей тізіп атайды. Солай 
десек те, Ер Едіге «қазақ батырлары-
ның ішін дегі ең маңдайы, аруағы күшті 
к�семі, сәу лесі күшті шолпаны», «әрі 
би, әрі ба тыр, әрі к�сем, әрі ақылды 
дана».

Академик Қ.Сәтбаевтың жазуын-
ша, «ел аузындағы ескі с�з к�пшіліктің 
ар-има  нының айнасы». Сондықтан да, 
Еді   ге әңгімесінің к�ркемдік әлемін, 
та    рихилық қырын, барша түрік нәсіл-
де  ріне ортақ мұра екендігін әдебиет 
та рих  шысының тұрғысынан байып-
тайды.

Сонымен қатар әдеби тіл мәселесі, 
«тіл сақтау», «тіл байыту», жыр уәзіні 
дей тін қымбат құндылықтар мен қи-
сын дарды айрықша атайды.

Филологиялық білімі, танымы, 
пайы мы ерте қалыптасқан 

Қ.Сәт баев ескі с�здердің «бейнешілдік, 
кең дік, суретшілік жақтарынан алған-
да» «әлі күнгеше жаңа ақындардың 
к� бі не үлгі» деп ескертеді. Тағы да: 
«Ес кі с�здердің ішінде қазақ жұртының 
�т кен кездегі тұрмысы, салт-санасы, 
әдет тері к�п суреттеліп отырады. Бұл 
та рих жағынан қымбат нәрселер». Мі не, 
толық түсіндіру, кешенді талдау де ге-
німіз осы.

Ғұлама Қ.Сәтбаевтың «Том қала-
сын да ұлттар кеші» дейтін мақаласын-
да («Қазақ тілі» газеті, 1926 жыл, 28 
май) Сібір халықтарының ән-күй-
лерінің гар мониясына, к�ркемс�з оқу-
ға, ер тек шілерге қатысты ойларымен 
б�ліседі. Сон дай-ақ түркі рухын оята-
тын Мағ жан Жұ мабаевтың «Тез ба-
рам» �леңі оқыл ған (айтушы 
Қаза лы). Қазақ жұртының 
«отқа май салар ыры мы жан-
ды сүгірет түрі нде к�р се  тіл-
ген».

Қ.Сәтбаевтың «Қазақ-
стан ның ұлт театры туралы» 
дей тін байыптамасында («Ең-

бекші қазақ», 1927 жыл, 24 ян варь) 
ұлтымыздың ұлы ән шісі Jміренің 
орын даушылық шеберлігі, қазақ труп-
пасының сауық кеші (ән, күй, хор, би, 
дек ламация), Исаның толғаулары ха-
қын да қалам тербейді де, «Театр – ел 
�мі рінің түзу айнасы, ел міндерінің 
құру лы тезі, т�реші ұстазы, қазақтың 
салт-сана, күйі, сарындары сияқты мә-
де  ниет, �нер кендерінің терең ошағы, 
ұйт  қысы» деп тұжырым дайды.

Академик Қ.Сәтбаев �зінің артында 
үш ұлы игілік қалдырды: 1) Жезқазған, 
2) Ғылым академиясы, 3) Геологиялық 
ғы  лымдар институты. (Профессор 
В.Коп тев – Дворников) Қ.Сәтбаевтың 
ұлы еңбегін, астрономия ілімін іл ге рі-
ле туге қосқан қызметін бағалап, ғалам-
шар лар жүйесінің жаңа астероидтына 
Халықаралық астрофизика орталығы 
(АҚШ-тың Смитсон институты) Жұл-
дыздар картасында 2402 санды «Сәтба-
ев ғаламшарын» тағайындайды. Бұл 
орай да ақын Хамит Ерғалиев «Ға-
рыштағы Қаныш» дейтін жырында:
– Құдайлығын тіріде құндайды Алып,
Бұл дүниеде қалыпты кім байланып.
Данышпанның талайы тасқа айналса,
Біздің ағай ұшып жүр Күнді айналып!..

Академик Қ.Сәтбаевтың ой-толғау-
ларын да, жазбаларында Хан Кенеге 
құр меті орасан. Кенесары Иман батыр-
дың үздік жауынгерлік �нері мен тә жі-
ри   бесін жоғары бағалап, «Иман келді – 
аман кел ді» дейді екен. «С�з түйінін 
Иман ше  шеді екен дейтін лебіздерін 
арқау ет  кен («Аманкелді батыр бабала-
ры». «Со  циалистік Қазақстан», 1944 
жыл, 18 ию нь) Ел келешегін кемеңгер-
лікпен ой лаған, болжаған, бағдарлаған 
Қ.Сәт баев ХХ ғасырдың 60-шы жыл-
дарында Қа зақстанның к�мір, мұнай, 
газ, су, то пырақ, ш�лейт даланы игеру 
мен күн, жел қуаттары сияқты энерге-
тиканың ресурс тарын үнемдеуді, �рі-
стетуді ой лас тырған.

Ғұламалық зердесі, ой-парасат 
дүниесі, ғылыми ойлау жүйесі 

ке  мел кемеңгер 1947 жылдың науры-
зын  да КСРО Жоғарғы Советінің деле-
га   циясының құрамында Англияға 
бар ғанда Премьер-Министр Уинстон 
Чер чилль таңданып: «Қазақтардың 
бар лығы осындай ұзын бойлы ма?» деп 
сұ рап ты. Сонда тұтқиылдан Қаныш 
Сәт баев: «Менің халқым менен де биік» 
деп, жауап қайтарыпты.

Jсілі энциклопедист-оқымысты, 
�рен ұйымдастырушы, ұлт, мемлекет 
қай  раткері Қаныш Сәтбаев – Ұлы да-
ланың жиһанкез кеншісі, ұлы к�ш-
басшылық идеялардың кеніші, халық 
перзенті.

СЕРІК НЕГИМОВ,
Қазақстанның еңбек
сіңірген қайраткері,

Халықаралық «Алаш» 
әдеби сыйлығының лауреаты,

филология ғылымдарының докторы,
профессор

Алаш қайраткерлерінің к�зін к�р-
ген, тәлім-тәрбиесіне қаныққан, ұлты-
ның озық рухани игілігіне жастайынан 
үңілген жас жайнақ Қанышты 1920 
жыл дарда дала данышпаны, к�ріпкел 
Мәш һүр Жүсіп: «Осы күнгі жастарда 
Қа ныш Сәтбаев – адамның жорғасы. 
Тірі болса, тірі жүрсе, бақты, талайлы 
бо ла тын жігіт ... тірі Қаныштың �міріне 
Құ дай береке берсін!» деп, келешектің 
ке мел тұлғасын сәуегейлікпен болжап-
ты.

Тұйғындық, сұңқарлық қасиет-
тері ерекше, дүниетануы, бар-

лауы, бақылағыштығы �згеше Қаныш 
Сәт баев 1927 жылдың 8 ақпанында: 
«Мен – қазақпын, жаратылысым да, 
жа ным да қазақы; ой-түйсігім бойынша 
да қазақпын; алдағы �мірімді тек туып 
�с кен Қазақстанда �ткізбекпін... бұл 
жол да ...рухани күрес жолында �ткізген-
ді ж�н к�ремін, ...Қазақстан қиырында 
«кезбе» болып, �мір-бақи кен іздеуге 
құш тармын...». Мінеки, Ұлы дала пат-
рио тының, лидерінің, стратегінің фәл-
сафалық-ғылыми ұстанымы.

1919-1924 жылдарда ұлт тілінде «Ал-
гебра» оқулығын жазған, Сібір гео лог-
тарының мектебінде тәрбиеленген, 
әй г ілі ұстаз М.Усовтың майталман 
шә    кірті, палеонтология, тарихи гео ло-
гия (яғни жер қыртысының түзілісі, 
зат тық құрамы, даму тарихы, қозға лы-
сы, кен байлықтарының жаралуы мен 
жайғасу тәртібі жайында), петрография 
дейтін ілімдерді мінсіз байыптаған-ды.

Ілім-біліммен мұздай қаруланған 
жас жаратылыстанушы, «дала дейтін 
клас сикалық мектептің» (М.Усовтың 
тұ жырымдамасы) қабілетті �кілі Қ.Сәт-
баев «Минусин �ңіріндегі Маин кені-
нен мыс барлау және оны геологиялық 
зерт теу» дейтін күрделі тақырыпта 
дип лом жұмысын қорғады. (1926 жыл, 
14 мамыр)

Дереу Семей губерниялық «Қазақ 
тілі» газеті: «...Қазақстанның �неркәсіп 
та рихында Қаныш жолдас �ндіріске 
бас шылық ету қызметіне кірісіп отыр-
ған тұңғыш маманымыз.... Сәтбайұлы 
Қа ныш азаматтың қаз тұрып келе жат-
қан Қазақстан �ндірісін қаз тұру жо-
лын да аянбай қызмет етуіне сеніміміз 
күш ті, әмсе сол істе жолы болғай!» – 
дей тін лебізін жалпақ елге жайыпты.

Оқымысты-геолог Қ.Сәтбаев 1) ру-
да лық кендер геологиясы мен гео хи-
мия сын; 2) Қазақстанның тұтастай 
ми нералдық ресурстарын барынша 
ба жайлап анықтауы, саралауы; 3) ме-
таллогения мектебінің негіздеушісі. 
Со нымен қатар формациялық метал-
ло гендік талдаудың кешенді тәсілдерін 
енгізді. Егер де ғылыми-методоло гия-
лық ұстанымдарының кестесін былай-
ша жіктеп к�рсетелік: 1) тектоникалық 
шарттар; 2) стратиграфиялық шарттар, 
3) литологиялық-петрографиялық 
шарт тар, 4) құрылымдық белгі-сипат-

ПІР
ТҰЛҒА

лы даламызды�, �лы� 
ж�ртымызды� рухы мен 
�лылы�ын, кереметі мен 
кеме�герлігін, ке�дігі мен 
тере�дігін, асылы мен 
киелі �асиеттерін тумы-
сынан, жаратылысынан 
болмыс-�алпына дарытып, 
халы�, тарих, мемлекет 
алдында, Тайбурыл шабы-
сты ересен, .рен д/лд/лді-
гімен, орасан намыс, отты 
жігерімен, дария білімімен, 
т���иы� к.реген-
дік-к.семдігімен, те�десіз 
�йымдастырушылы� .не-
гесімен, әмбебап мәдени 
�ызметімен айры�ша ар-
да�тал�ан әлемдік де�гей-
дегі �аза� �ылымыны� 
пірін, д/рін, д/лд/лін ака-
демик 6лкей Ха�ан�лы 
Мар��ланны� естелігінде 
халы�ты� �адірлісі �.Сәт-
баевпен дидарласуын 
�аратау, Талас, Бетпа�да-
ла, Шу, Сарысу, лытау, 
Есіл, Н�ра, Бал�аш ай-
ма�ында�ы ел тарихын, 
жер-су сырын тере� білетін 
шежіреші �ариялар, �арт 
ж�мысшылар, шопандар 
«�ызы�ты дәуренге», «ба� 
��сына», «білім сарайына», 
«а�ыл – ойды� шамшы-
ра�ына» бала�аны ә�гіме-
ленген.

(Сәтбаев кенересі)

сін діруге шебер ойшыл-геолог Ұлытау 
кенересінің бір жақ шеті Бетпақдалаға 
дейін, екінші бір шегі Арал теңізіне шей-
ін созылатынын жазған-ды. Ра сын да, 
Құранның қағидаты бойынша, тау – қара 
жер дің қазығы. «Қаф» сүресінің 7 ая-
тын да «барлық биік таулардың түп не-
гі зі жердің жоғарғы қыртысынан �тіп, 
оның к�рініп тұрған биігінен он-он бес 
есе үлкен к�лемде тереңдеп кетіп, сол 
ар қылы континенттердің тұрақтылығын 
кү шейте түседі». («Қасиетті Құран: ма-
ғы  насы мен түйінтемелері». – Нұр-Сұл-
тан, 2020. 776 бет).

Жер жаралуының, жанды-жансыз 
дүниенің тарихы, жаратылыс гармо-
ния  сы тиянақты баяндалған. Құбы лыс-
тар дың мәні мен мағынасын, сыры мен 
күйін тұтасымен с�йлету, зерделеу – 
саң лақ Қ.Сәтбаевтың �кімді тәсілі. Жер 
ас ты құпиясын талдаумен қатар ел 
тари хынан да әңгімелейді: Талай хандар 
ор дасын осы Ұлытауға тіккен. Талай 
ба тырлар жасағын осы Ұлытауға орнат-
қан. Сондықтан Ұлытаудың жотасы 
ес кі с�з – естеліктің кені. Ұлытаудың 
биік шың, әжімді құз, терең сайла-
рынан ес кіліктің, ерте заманның исі 
аңқиды. Ұлы таудан шығып, түстікке 
ағатын Сарысуға құятын «Қаракеңгір» 
дейтін �зен нің жиегінде атақты 
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оның мұрат тұтқан құлшыныстарының 
бір б�лігі ғана еді» деп тебіренеді. Jрі 
жал ғастырсақ, агробиология, виру со-
ло гия, микробиология, зоология, энер-
гетика және т.с.с.

Академик Қ.Сәтбаевтың ғылыми-
шы ғармашылық еңбегінің беломырт-
қа сы – Ұлытау �ңірі. Жер бетінің беде-
рі, тау жыныстары мен топырағының 
сарабдал сыншысының мына бір 
ой-тұжырымдарын миға жүгіртейікші: 
«Ұлы тау кенересі к�бінесе қатты тау 
жы ныстарынан жасалған. Кей жерінде 
бұ ларға түйіршікті тақта тас жыныстары 
да қосылып отырады. Қазақ дала сын-
дағы ең к�не тау – Ұлытау деп айтуға 
бо ла ды. Жердің тарихын зерттейтін 
ғы лым жер жүзінің жасалу тарихын т�-
мен гі т�рт дәуірге б�леді: 1) Агносто-
зой, 2) Палеозой, 3) Мезозой, 4) Кай-
нозой. 

Бұлардың ең ертесі – агностозой 
дәуірі. Бұл дәуірде жер жүзі тегіс 

дер лік топан суының астында болған. 
Дүниеде еш тірі жәндік болмаған мезгіл. 
Палеозой дәуірінде жердің сыртының 
бі разы су астынан шыққан. Жәндік тер-
ден бұл дәуірдің басында – су ішіндегі 
құрт, балдыр ғана жасалған, аяғында – 
ба лық табы жасалған. Мезозой дәуірі 
жән діктердің ең алғаш теңізден құр ғақ-
қа шыға бастаған мезгілі. Кайназой 
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Жер ас ты құпиясын талдаумен қатар 
ел тари хынан да әңгімелейді: Талай хандар ор-
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Былтырғы жылдың соңында 

облыстық деңгейдегі түрлі 

ұйым мен мекемелер 

өздерінің бір жылда атқарған 

жұмысын қорытындылап, 

алдағы жоспарларын 

белгіледі. Солардың 

қатарында облыстық 

қоғамдық кеңес те бар. 

Жалпы, Мемлекет басшысының 
бастамасымен құрылған түрлі деңгейдегі 
қоғамдық кеңестердің қағаз жүзіндегі 
міндеттері аса ауқымды әрі асқан жауапты. 
Солардың ішіндегі ең бастысы – халық 
пен билік арасындағы түсіністікті қалып-
тастырып, қалың бұқараның былайғы 
кезде атқарушы органдарға жеткізе 
алмайтын, ақыр соңы шыдамы таусылған 
шақта к#шеге шығуға әкеліп соқтыруы 
мүмкін барлық мәселелері мен жанайқай-
ларын тиісті орындарға жеткізіп, тез әрі 
тиімді шешілуіне ықпал ету. Тоқетерін 
айтар болсақ, билік пен бұқара арасындағы 
алтын к#пір міндетін атқару. %кінішке 
қарай, қоғамдық кеңестер сол абыройлы 
да салмақты жүкті тиісті деңгейде арқалап 
жүр деу қиындау болып тұр. Оны біз 
#зіміздің байқауымызбен бірге жұрттың 
к#ңіл-күйімен пікірінен де аңғарамыз. 
К#пшіліктің пайымдауынша, қоғамдық 
кеңестер биліктің мақұлдауын қос қолын 
к#теріп құптаудан басқа әрекет-қимыл-
дарымен дараланбайтын мәслихаттардың 
айнымас к#шірмесі іспетті. %з беттерімен 
әкімдердің, атқарушы биліктің алдына 
ашықтан-ашық мәселе қойып, тез арада 
ше шілуін талап етіп жатқан батыл қаре-
кеттері есімізде жоқ. Жылдың соңында 
Талдықорғандағы Салтанат сарайында 
#ткен, 11 қоғамдық кеңестің жетекшілері 
мен белсенді мүшелері қатысқан 
қорытынды жиындағы к#рініс те осынан 
айныған жоқ дейді куә болғандар. Қайта 
облыс әкімі мақтауға к#п орын бермей, 
орынды сынын айтып, кеңестер жұмысын 
жетілдіру мен жауапкершілігін арттыруға 
қатысты ойларын ашық білдірді. )йтпесе, 
қоғамдық кеңестер атынан с#з алғандар 
сол бұрыннан әбден таптаурын болған 
сүрлеуден ауытқымай, жаттанды дүние-
лерді қайта жаңғыртқандай болды. 

– Кеңестер жаңа әлеуметтік-қоғамдық 
институт болғандықтан негізгі міндет 
– қо ғамдық кеңестер қызметіне деген 
ха лық тың сенімін арттыру. Бұл тұрғыда 
қо ғамдық кеңестер жүйелі түрде азамат-
тарды қабылдауды практикаға енгізуі 
қажет. Сонымен қатар қоғамдық кеңес 
отырыстарының күн тәртібі де, азамат-
тар к#теретін мәселерге байланысты 
құрылуы керек. Қазір ақпараттандыру 
– кез келген қызметтің негізі болып са-
на ла ды. %кінішке қарай, қоғамдық 
кеңестер қызметі ж#нінде қоғамға кеңінен 
ақпарат тарату мәселесі әлі тиісті деңгейде 
емес. Яғни, бұқара халықтың басым 
к#пшілігі қоғамдық кеңестердің қызметі, 
мақсаты, міндеті туралы толық ақпарат-
танып отырған жоқ. Сондай-ақ әлеуметтік 
желі де ақпараттындырудың негізгі 
к#здерінің бірі. Сондықтан қоғамдық 
кеңес мүшелері әлеуметтік желілерді 
қажеті мен қисындылығына сай ұтымды 
пайдаланса еш артық етпейді, – деген 
облыс әкімі Б.Исаев қоғамдық кеңестің 
мақсат-міндеттерін тарқата айтып, 
таразылады. Соңғы жылдары заңға 
енгізілген #згерістер мен толықтыруларға 
тоқталды. Мемлекет мүддесін, қоғамның 
сұранысы мен талабын тарқата түсіндірді. 

Облыстық қоғамдық кеңес т#рағасы 
Ерғазы Қошанбеков бұрынғы сарынмен 
жыл к#лемінде атқарған жұмыстарын, 
алдағы жоспарын тізбектей ж#нелгенімен, 
елді елең еткізердей, жұрттың жүрегіне 
жол табатындай ештеңе айтқан жоқ. Сол 
баяғы қоғамдық кеңестер қозғамаса да 
атқарушы билік пен мемлекет тарапынан 
тікелей міндеттер жүктелген органдар 
жүзеге асырған, реттеген бірқатар 
әлеуметтік мәселені #здері шешкендей 
жариялады. Жұрттың жыл сайын к#теріп 
жүрген үй салу үшін он сотық жер телімін 
алу мәселесін қаузады. Сырт к#мекке 
мұқтаж жандардың жүріп-тұруы, тиісті 
қызметтерді елмен қатар тұтынуына 
қатысты түйіткілдерді түгендеді. Айтылған 
жағдайлардың дені облыс орталығына 

қатысты болды. Соған қарағанда, тұрғын-
дарының басым б#лігі ауылдық жерлерде 
тұратын Жетісу облысының алыс 
аудандары мен шалғай ауылдарында 
ешқандай мәселе жоқтай сезіледі екен. 
Жыл сайын күзгі жиын-терім науқаны 

барысында #зектенетін #нім #ткізуге 
қатысты проблемалардың былтыр тіптен 
асқына түскені, жүгерішілердің жанайқайы 
Астанаға дейін жеткені, қылмыстың 
қатігезденіп бара жатқаны, денсаулық 
сақтау саласындағы сорақылықтар, білім 
саласындағы былықтар, жерге қатысты 
дау-дамайлар қоғамдық кеңестегілердің 
басын ауыртпайтын сыңайлы. 

Облыстық қоғамдық кеңес т#рағасынан 
кейін мінберге к#терілген Талдықорған 
қалалық қоғамдық кеңес т#рағасы 
Жексенбай Арғынғазыұлы да, облыс 
орталығындағы күрмеуі қиын мәселелерді 
жіпке тізді. Оның айтуынша, қазір қалада 
32 мыңнан асатын мектеп оқушысы бар. 
Бірақ олардың жазғы демалысын #ткізетін 
лагерьдің болмауы тұрғындар шымбайына 
батып жүр. Уақытында аты дүркіреген 
лагерьлер қазір жекенің қолында, басқа 
мақсаттарға қызмет етуде. Былтыр 
жергілікті әкімдік пен білім беру ұйымдары 
1 600 оқушының жазғы демалысында 
тынығу лагеріне баруын ұйымдастырыпты. 
Бұл 32 мыңның 5 пайызының ғана демал-
ғанын білдіретін, мақтана қоятындай 
к#рсеткіш емес. Сонымен қатар т#рағаны 
Қаратал #зенінің экологиялық ахуалы 
толғандырады екен. Соңғы жылдары 
қараусыз қалып, жасыл қаланың к#ркін 
қашырған, жыл сайын халықтың ақшасына 
егілігенімен, к#ктем күшіне енбей жатып 
к#ктей солатын к#шеттер жайында 
күйзеле айтты. К#пшілік атынан с#з 
алған қалалық қоғамдық кеңестің мүшесі 
Толыбек Данабеков жабайы сауда, базар 
мәселесін к#терді. Оның айтуынша, 
қаланың экологиялық-санитарлық аху-
алын мүшкіл күйге түсіріп тұрған базарды 
қала сыртына шығару кейінге қалдыра 
беруге болмайтын мәселе к#рінеді. 

Жоғарыда айтылған Талдықорған 
қаласына қатысты мәселелер туралы 
біздің газет те бірнеше рет дабыл қаққан 
болатын. Бірақ сол жалпақ жұрттың 
жанайқайына тиісті орындар дұрыс назар 
аударған жоқ. Қараталдың табанынан 
қиыршық тас пен құм алушылар айылын 
жиды деп айта алмаймыз. Қаладағы жа-

сыл желектің жағдайы нашарлап барады. 
Жабайы базар жайылып барады. 

Облыс әкімі қозғалған жағдайларға 
қатысты барынша нақты жауап беруге 
тырысты. Қаладағы жабайы базар 
мәселесін #зіне дейінгі 5 облыс әкімінің 

де шеше алмағанын, осынау күрделі 
күрмеуді тарқатуда қала тұрғындарының 
таңдауы к#п нәрсеге ықпал ететінін алға 
тартты. Қаратал #зенінің табанын қазу 
мәселесіне қатысты алдағы кезде нақты 
істер атқарылатынын жеткізді. Үй салуға 
10 сотық жер беру мәселесін шешу үшін 
Талдықорған қаласы маңынан 9 мың 
гектар жер қарастырылуы керек екен. 
Ал облыс орталығында дәл қазіргі кезде 
ондай мүмкіндік жоқ. Есесіне қаланың 
келбетін қалыптастыратын к#пқабатты 
тұрғын үйлер салуды қолға алып, баспана 
қажеттілігін азайту жолға қойылмақ. 

Осылайша, Жетісу облысының 
қоғамдық кеңестері #ткен жылды 
қорытындылады. Осы аймақта жылдар 
бойы қызмет етіп жүргенде, мәслихаттың 
атқарушы билікке қарсы шығып, оның 
ішінде әкімнің алты айлық жұмысына 
қанағатанбайтындарын ашық айтқанына 
бір рет куә болған едік. Осыдан оншақты 
жыл бұрын Сарқан ауданында сондай 
жағдай тіркеліп, бүкіл республика елең 
ете түскен. Ақыр соңында аудан әкімі 
де, мәслихат т#рағасы да жұмыстарынан 
кетіп, барлығы жылы жабылған. Ал 
былайғы кезде облыстық, қалалық, 
аудандық мәслихаттардың жиындарына 
қатысып жүргенде, мәслихат т#рағасынан 
бастап, барлық халық қалаулысы т#рде 
«т#бедей» болып отырған облыстың 
немесе ауданның бірінші басшысының 
қабағын бағып, емеурініне елеңдеп 
отырады. Сол сессияға келер алдында 
ғана қолдарына алған, дұрыс танысып 
үлгермеген ұсыныстарды да бір кісідей 
қабылдайтынын қайтерсің?! Бүгінгі 
қоғамдық кеңестердің де жай-күйі осындай 
десек, ешкім артық айттың дей қоймас. 

Қазіргі кезде Жетісу облыстық 
қоғамдық кеңесінде 25 мүше бар екен. 
Тізіммен танысып, барлығының #ткен-
кеткеніне, қазіргі жеткеніне үңіліп к#рдік. 
Денінің жасы біразға келіпті. Жетекшілері 
– небір қызметтің дәмін татқан, атқарушы 
биліктің ұңғыл-шұңғылын, қитұрқыларын 
жатқа білетін жандар. Мүшелерінің 
біразының бизнесі бар, тағы біразы 

кезінде атқарушы билікте, кейбіреулері 
қазір сонда лауазымды қызметтер атқарады. 
Бір қызығы, барлығына жуығы Талдықор-
ған қаласы мен сол т#ңіректе тұрады. 
Біз дің ойымызша, облыстық кеңес де-
ген нен кейін #ңірдің барлық аймақтарынан 
#кілдер болуы керек. %йткені жергі лікті 
халықтың мұң-мұқта жын, жұрттың 
жағдайын, ел мен жердің қорда ланып 
қалған проблемаларын, ауданда шешіл-
мейтін мәселелерді облыс басшысының 
алдына қою үшін сол ауданда тұратын, 
жағдайды жете білетін, ел сенетін жанның 
қоғамдық кеңес мүшесі болғаны абзал 
ғой. Бізде бәрі керісінше, қалың бұқарадан 
алыстау, билікке жақындау жандар, 
қоғамның жағдайын білмейтіндер к#бірек 
сияқты. Сонымен бірге бизнесі барлар 
да бірқыдырау дедік. Жеке кәсібін 
д#ңгелетіп жүргендер мен мемлекеттік 
қызметтен нан жеп отырған дар #здерінің 
ісіне жоғары жақтың зияны тимеуі үшін 
жалпақ жұрттың емес,  атқарушы биліктің 
айтқанына ден қояры анық. Қалай 
болғанда да, қоғамдық кеңеске мүшелер 
таңдағанда, бұрыннан лауазымды 
қызметтерде болғандар мен қалталыларды 
емес, бірінші кезекте елдің ішіндегі жұрт 
тыңдайтын, пікірін батыл айта алатын, 
жеке басынан г#рі мемлекет пен халықтың 
мүддесін жоғары қоятын жандарға 
басымдық берген дұрыс болар еді. Ал 
бізде бәрі керісінше, облыстық кеңестің 
басында бірнеше ауданда әкім болған, 
«Нұр Отанның» облыстық филиалын 
басқарған жан отырса, Талдықорған 
қалалық кеңесін жылдар бойы «Қазақ-
телекомның» облыстық филиалының 
директоры болып, зейнетке шыққан 
адам басқарып отыр. Кеңес мүшелерінің 
к#бінің бұрынғы, бүгінгі қызметтерінде, 
айналысып отырған кәсібінде «осалы» 
жоқ. Барлығының бір ұшы барып, 
атқарушы билікпен #зара «сыйластықтағы» 
қарым-қатынасқа тіреледі. Олардың сол 
кеңестерге таңда луының кейбір тұстары 
күмән туғызатыны да содан ба дейсің? 
«Адал іріктеу болмайды. Жоғарының 
айтқанынан шықпайтын, мақұлдан 
жазбайтындар таңдалады» деген әңгімелер 
де жиі к#рініс береді. Кейде мезгіл-мезгіл 
ауыстырып тұру да естен шығарылып, 
жылдап кеңестерде т#бе к#рсетіп 
жүретіндерден де жұрт жалыққан сыңайлы. 
Соған қарағанда қоғамдық кеңестер 
туралы ел ішінде қалыптасқан: «Биліктің 
қолбаласы ғой!» деген пікірдің жаны бар 
ма дейсің. Осыған орай облыстағы, 
қаладағы елге есімдері белгілі-ау деген 
бірнеше адамнан пікір сұраған едік. 
Олардың жауабы т#мен дегідей.

Сандуғаш ДҮЙСЕНОВА,

 журналист, блогер: 

ЖҰРТТЫҢ ЖАНАЙҚАЙЫН ЖОҒА-

РЫҒА ЖЕТКІЗГЕНІН К�РМЕППІН

– Жасыратын ештеңе жоқ. Менің 
к#ргенім, түйгенім бойынша қоғамдық 
кеңестер – мәслихаттардың айнымас 
к#шірмесі. Мәслихат сессияларына сан 
рет қатыстық қой. Сонда т#рде әкім 

отырғанда, залдағылардың барлығы 
соның қабағын бағып, ыңғайын бақылап 
отырады. Бірде-бір рет алдын ала 
дайындалып қойылған шешімдерге 
қатысты ашық қарсылық білдіргендерді 
к#рмедім. Тіпті, кейбіреулері алдында 
тұрған құжаттармен таныспағанын да 
байқатып алады. Бірақ қасындағылардан 
қалмай, қолын к#теріп «қолдап» жатады. 

Қоғамдық кеңес деген атауы айтып 
тұрғандай, ондағылар халықтың ішінде 
жиі болып, олардың жоғарыға жеткізе 
алмай жүрген арыз-армандарын, 
мәселелерін тыңдап, #зара ақылдасып, 
түйіндеп, тиісті орындарға, әкім-қараларға 
жеткізіп, шешілуін талап етуге, бақылауға 
алуға міндетті ғой. Алайда олардың #з 
еріктерімен бастарын ортақ қамыттан 
шығарып, жұрттың жанайқайын жоғарыға 
жеткізіп, мінез к#рсеткенін естімеппін 
де, к#рмепппін де. %йткені к#бінің жасы 
келіп қалған және зейнетке шыққанша 
мемлекеттік қызметте түрлі лауазымды 
атқарған, жоғарыға қарсы шықпауды 
мықтап меңгерген жандар. Сондықтан 
биліктің қолбаласы дегенмен келісемін. 

Құрметбек САНСЫЗБАЙҰЛЫ, 
Жетісу облыстық қоғамдық кеңес мүшесі: 

ҚОҒАМДЫҚ КЕҢЕСТЕ ЖАСТАРДЫҢ 

К�БІРЕК БОЛҒАНЫ Ж�Н

– %з басым бүкіл қоғамдық кеңестің 
жұмысын жоққа шығарып, елге пайдасы 
жоқ дегенмен түбегейлі келіспеймін. 
Шындығында, онда бар-жоғы білінбейтін 
жандар да бар. Бірақ қандай жиында 
болмасын, ойын ашық айтып, жұртты 
толғандыратын мәселелерді шамасы 
жеткенше қозғап жүретіндер да жетерлік. 
%зімді солардың қатарына қосамын. 
Елдегі кейбір жағдайларды, күрделі 
мәселелерге қатысты ұсыныс-пікірлерімді 
жиындарда айтып қана қоймай, әлеуметтік 
желілерде де жариялап жүремін. Барлығы-
ның жасы жетіп қалған деудің де ж#ні 
жоқ. Қазақ қашанда, үлкендердің ақыл-
кеңесін тыңдап, бағыт-бағдарын басшы-
лыққа алып отырған. Облыстағы кейбір 
жауапты салалардың жетекшілері де 
кеңес мүшесі ретінде онда айтылғандарды 
тыңдап, шешуге атсалысса жаман ба? 
Дегенмен дәл бүгінгі күннің талабын, 
бағытын жақсы білетін, білімі де қазіргі 
кезге лайықты жастардың к#бірек болғаны 
артықтық етпейді. 

Толыбек ДАНАБЕКОВ,
 Талдықорған қалалық қоғамдық кеңестің 
мүшесі: 

ТАЛАПҚА БАҒЫНБАУ ЖАҚСЫЛЫҚҚА 

АПАРМАЙДЫ

– Мен қай жерде, қандай жиында 
болсын #зімнің ойымды, ұсынысымды 
айтып жүрген адаммын. Сонан да болар, 
қоғамдық кеңес мүшелігіне іріктеуден 
іркілмей #ткенім. Біздер қарап отырғаны-
мыз жоқ. Мүмкіндігінше елдің, жердің 
мәселесін облыс, қала басшылығына, 
реті келгенде республикалық деңгейдегі 
орындарға жеткізіп-ақ жүрміз. Біздің де 
айқындалып, бекітілген міндеттеріміз 
бар. Одан асып кете алмаймыз ғой. 
Қандай жағдай болмасын, ортақ талап 
пен ереже болады. Оған бағынбаудың 
соңы жақсылыққа апармайды. Барлық 
мәселені шешіп тастаймыз деуден 
аулақпын. Кейбір шетін дүниелердің 
реттелуіне шамамыз жеткенше жәрдем-
десіп келеміз. Басқалар атынан жауап 
бере алмаймын, жеке басым ешқашан 
ешкімге қолбала болып к#ргенім жоқ 
және болмаймын да. 

Байыс ТҰРСЫН, 
Талдықорған тұрғыны: 

ҰЙЫМДАРДЫҢ НЕ ТЫНДЫРЫП 

ЖАТҚАНЫН БІЛМЕЙМІН

– Қоғамдық кеңестер дейсіз бе? 
Ондай ды естіп к#рмеппін. Басқа да 
ұйымдардың не тындырып жатқанын 
жақсы білмеймін. Бір кездері жеке 
кәсібімді ашу үшін грант ала алмай 
сандалғанда, сол кездегі партияның 
қабылдауына барғанмын, ештеңе 
шықпады. Содан соң барлығына қолды 
сілтеп, күнк#рістің қамын күйттеп, 
к#пшілікпен бірге тырбанып жүрмін 
әйтеуір. Ұйым к#п болғанымен, елдің 
тірлігін айрандай ұйытып отырған 
ешқайсысы жоқ сияқты к#рінеді маған. 
Ренжімеңіз, асығыс едім... 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 
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Кеңестер жаңа әлеуметтік-қоғамдық 
институт болғандықтан негізгі міндет – қо ғамдық 

кеңестер қызметіне деген ха лық тың сенімін арттыру. 
Бұл тұрғыда қо ғамдық кеңестер жүйелі түрде азамат тарды 

қабылдауды практикаға енгізуі қажет. Сонымен қатар 
қоғамдық кеңес отырыстарының күн тәртібі де, 

азамат тар к%теретін мәселерге байланысты 
құрылуы керек.

КӨП КЕҢЕСТЕН НЕ ПАЙДА?!
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«АҚЫЛ»«АҚЫЛ»

ХХІ �асыр а�парат майданы 
деген тіркесті 2000 жыл-
дарды! басында жиі есті-
ген боларсыз. К'пшілік 
�ауым б,л «со�ысты!» 
�андай боларын ол кездері 
болжай алма�ан да болар. 
Себебі б/гінге дейін сол 
со�ыста�ы басты нысана 
�арапайым б,�ара екенін 
әлі де а!�ара алмай ке-
леміз. 5п-сәтте 'мірі!ізді 
'згертуге м/мкіндік беретін 
«техникаларды» /йрететін 
тренерлерді! 'з тәжіри-
бесімен б'лісетін кәсіби 
мамандардан �андай 
айырмашылы�ы бар?

Тре нингтен соң бірнеше адам �з бизнесін кеңейтуі де мүмкін. 
Бірақ ол курстардан алған толассыз білімнің емес, «жоғалған 

пайда синдромының» есебінен. Мұның басты мәні мынада: 
адамдар жоғалт қандарын қайтарып алу үшін бірнеше есе к�п 

күш пен ақша жұмсауға бейім. 

апта

АҚЫЛЫАҚЫЛЫ
Халық арасында бизнес-тренерлер 

мен коучтердің кім екені жайында жаң-
сақ түсінік қалыптасқан. Олардың 
айырмасын білмеу де орынды, себебі 
«coach» с�зі – ағылшын тілінен аудар-
ғанда «жаттықтырушы» деп аударылады. 
Ал бизнес-тренерлерге келер болсақ, 
к�пшілік оларды бизнесті басынан-аяқ 
қалай жүргізуге болатынын үйретеді деп 
ойлайды. Бір ғана тренинг арқылы �з 
ісін қалай ашуға және қалай миллион-
даған табыс табуға болады деген сауал-
дың жауабын алғысы келетіндер де 
жетерлік.

Асылында, бизнес-тренерлер – тре-
нинг немесе шеберлік сыныптары 
арқылы клиентке кәсіпкерліктің белгілі 
бір бағытын ғана түсіндіретін маман. 
Мысалы, бір тренер тиімді сату әдіс  -
теріне үйретсе, екіншісі кәсіпкерлерге 
арналған салықтық жеңілдіктер туралы 
дәріс беруі мүмкін. Ал коучтің бизнес-
тренерден айырмашылығы сізге дұрыс 
сұрақтар қою арқылы мақсатыңызды 
айқындауға к�мектеседі. Мысалы, 
«Оңай сатылым дегенді қалай түсінесіз?» 
немесе «(з қызметіңізді сатуды қалай 
қа     былдайсыз?» деген секілді сұрақтар 
болуы мүмкін. Бұл психологтің сеансына 
к�бірек ұқсайды. Нәтижесінде, бо-
йыңыз        дағы ресурстарды анықтайсыз, 
ішкі дауысыңызбен «тілдесіп», мақсатқа 
жету жолындағы кедергілердің себеп-
терін түсінесіз. Қысқаша айтқанда, 
бизнес-тренер не істеу керектігі жайлы 
нақты қадамдарды к�рсетсе, ал коуч 
сізді �зіңіз қалаған шешімге жетелейді.

Қазір Қазақстанда қанша ресми 
және бейресми бизнес-тренер мен коуч 
бар екенін нақты айту мүмкін емес. (йт-
кені бұл салада заңға негізделген серти -
фикат немесе лицензия берілмейді. Ал 

жетерлік. 1сіресе, әлеуметтік желілерде 
«ба қытқа жетудің үш қадамы, бай болу 
құпиялары» секілді жарнамалардан к�з 
сүрінеді. Мұндай «мамандар» с�зінің 
епті       лігімен-ақ алаяқ деген аттан ай-
налып �теді. Себебі олар 90-жылдарда 
танымал болған емші-балгерлердің 
қамытын кимеу үшін тылсым күштер 
арқылы �міріңіздің жақсы жаққа �зге -
руіне уәде бермейді. Керісінше, олардың 
дәрістері материализмге толы әрі екі 
с�зінің бірі ғылыми тұжырымдар туралы 
болмақ. 1рқайсысы әртүрлі тақы рыпты 
қаузағанымен, олардың айтар ойының 
тамыры бір жерде тоғысады. Мысалы, 
дәрістен шыққан соң бай, талантты да 
табысты болуға кедергі болып жүрген 
�зіңіз жайлы теріс ойларыңыз екеніне 
«кәміл сенуіңіз» бек мүмкін.

Сиқырлы «сезамды» уәде ететін тре-
нингтер шынтуайтында іш пыс тырар-
лық. Жиынның жартысы ұйымдасты -

ден, коучтің сыртқы әлпеті �те ма ңыз -
ды. Сіз үстіне созылған жемпір іле 
сал        ған адамнан бизнесті қалай жақсы 
жүргізу керектігі туралы кеңесті тыңдай 
аласыз ба? 1рине жоқ, осы себепті жат-
тықтырушы �те қымбат костюм, бренд 
сағаты, жоғары сапалы парфю мериясын 
жария етуге асық тұрады. Байқампаз 
аудитория оның бойындағы ұсақ-түйек 
детальдарға дейін мән береді. Сондықтан 
оның шұлығынан бастап, қалтасынан 

СІЗ КІМСІЗ, 
«К» МЫРЗА?

Ерте ме, кеш пе, коуч тренингке 
қатысушылардың әрқайсысына жеке 
жүгінеді. Сұрақтарға жауап бойынша ол 
жеке портрет жасайды. Дәл осы жағдайға 
негізделген Бертрам Форердің әдісін 
«инфобизнесмендер» қазірдің �зінде 
тиімді пайдаланып жүр. 1948 жылы бұл 
психолог экспериментке қатысушыларға 
«олардың жеке портретін сипаттайтын» 
парақшалар таратты. Ал шын мәнінде 
олардың барлығында жазылған мынадай 
бір мәтін еді:

«Сіз үшін басқа адамдардың сізді 
жақсы к�ріп, таңдануы �те қажет. Сіз 
�те сыншылсыз. Сізде бойыңызда жа-
сырын жатқан к�птеген қасиет бар. 
Кіш кене қателессеңіз болды, дұрыс 
шешім қабылдадым ба деп күмән-
данасыз». 

Бертрам Форер �зінің осы экспери -
менті арқылы к�ріпкелдер мен астро  -
логтерді әшкереледі. Ал оған бұл әдіс 
туралы жол жағалап жүретін «к�ріп   -
келдерге» осы айланы үйреткен ойын-
сауық паркінің иесі айтқан.

Мұндағы басты қулық әр адам �зін 
осылай сипаттайтынында. Сол себепті 
барлық қатысушы «жеке сипаттаманы» 
шынайы деп қабылдаған. Тренингтерде 
мұндай әдістер дәріскердің кәсібилігіне 
деген қатысушылардың сенімін арт -
тырады. Бір жағынан, жеке мәселе   лерде 
к�пшілік алдында талқылау адам ды аб-
дыратып, аудиторияның алдында дәр-
менсіз халге түсіреді. Ары қарайғы ақ-
параттарға оның тайталасатын да ойы 
болмайтыны осыдан. 


ЛІН БІЛМЕГЕН 
ЛЕК...

Трененинг қатысушыларға «жайлы 
болсын» деген оймен қымбат конфе-
ренц-залдарды жалға алады. Бірақ оның 
астарында келушілердің мұндай сән-
салтанаты жарасқан орында �зін ыңғай-
сыз сезінуінен ақша жасау пиғылы 
тұрады. 

Қымбат бутикке кіргенде, бұл сезімді 
бәріміз бастан �ткерген шығармыз. 
Себебі онда кішкентай ғана бұйым 
жала   қыңыздың жартысына тең. Алды-
мен мұндағы бағаларды к�рген адамның 
к�зі шарасынан шығып кете жаздаса, ол 
жерден ешкім қуып шықпайтынын 
түсінген соң �зін олигархтар секілді ұс-
тауы ғажап емес. Осылайша, сіз тре-
нингке жазыла салысымен, бұған дейін 
аттап баспаған мұндай зәулім ғимаратқа 
топ ете қаласыз. Тіпті, кофе-брейк те 
ұсынады. Сонымен, күрделі терминдерді 
араластырған жұртқа онсыз да мәлім 
ақпарат сол жерде аудиторияға жаңаша 
ұсынылады. Коуч-тренерлер �зінің 
қымбат к�лігіне мініп сізді бір-бірімен 
қабыспайтын екі әлемнің ортасында 
қалдырып кете барады. Бір кездері са-
тып алғаныңызға балаша қуанған ескі 
к�лігіңіз бен басыңыздағы баспананың 
�зі сізге аздық ететіндей. Арманыңыздың 
алды Жерорта теңізінен бір-ақ шыққа-
нын �зіңіз де байқамайсыз. Енді сізді 
«айналдырып отырған кәсібіңізді қалай 
дүниеге әйгілі брендке айналдыруға 
болады?» деген ой ғана мазалайды.

Курс қатысушыларының басым 
к�пшілігі келесі күні таңертең күмәнді 
дәріс үшін к�п ақша бергеніне �кінсе де, 
�з қателігін жарияға жар сала бермейді. 
Керісінше, �зін ақтау үшін әлеуметтік 
желілерде ұзынсонар посттар жазып, 
«инсайттарымен» б�ліседі. Бұл – коучтің 
келесі құрбандары үшін таптырмас 
«тұзақ». Себебі мұндай «жағымды» пі-
кір   лер кез келген инфокәсіпкердің 
порт фолиосына айналады.

БІЗ КОУЧ ҮШІН 
ТАҒЫ НЕ ІСТЕЙ АЛАМЫЗ?

Осылайша, тренингті ұйымдас    тыру -
шылар тегін жарнама алады. 1рі ол – 
инфобизнесменнің «кәсібіне» күмән 
келтірушілерге таптырмас қару. Тре-
нингтен соң бірнеше адам �з бизнесін 
кеңейтуі де мүмкін. Бірақ ол курстардан 
алған толассыз білімнің емес, «жоғалған 
пайда синдромының» есебінен. Мұның 
басты мәні мынада: адамдар жоғалт-
қандарын қайтарып алу үшін бірнеше 
есе к�п күш пен ақша жұмсауға бейім. 
Адамның бұл әлсіздігін құмар ойындары 
жиі пайдаланады. 100 доллар жоғалтқан 
адам ұтылғанын қайтарып алу үмітімен 
ставкаларды к�тере береді де, ақыр 
соңында бәрін жоғалтады.

Тренингке қатысқан адам бизнесте 
ірі тәуекелдерге барып, қауіпті, бірақ �те 
тиімді шешімдер қабылдай алады. 
Мысалы, ол �зінің кішкентай асханасын 
беделді мейрамханаға айналдыру үшін 
несие алады. Егер бәрі ойдағыдай болса, 
бизнес-тренер келесі  жиындарда 
кәсіпкердің осы кейсімен б�ліседі. 
Керісінше жағдайда, сізге �з қателік-
теріңізді бетіңізге басады.

Нәтижесінде, мұндай тренингтерді 
хоббиіне айналдырған азаматтар ин фо-
кәсіпкерлердің клиентсіз қал   мауына 
барынша жағдай жасайды.

Кәмила ЕРКІН

тек 3%-ы атақты дәрігердің дәрісі мағы-
насыз мәліметтерге толы болғанын 
ашық айтқан. 

1рі қарай тәжірибе одан да қызықты 
жағдайлармен толығады. Эксперимент 
аяқталғаннан кейін ұйымдастырушылар 
оның сәтті аяқталғанын атап �ту үшін 
актерді мейрамханаға шақырады. Сол 
жерде медицина профессоры «доктор 
Фокспен» �з кәсібінің қыр-сыры туралы 
кездейсоқ әңгімелеседі. Кенеттен актер 
нағыз дәрігерге оның емдеу әдістерінің 
дұрыс еместігін дәлелдей бастайды. Ак-
тер тыңдаушылардың реакциясына 
сенгені соншалық, ол �зі дәрігерлерден 
г�рі медицинаны жақсы түсінемін деген 
тұжырымға келген. 

ЖАҢЫЛМАЙТЫН ЖАҚ 
БОЛМАС...

Тіпті ертерек, 1951 жылы поляк пси-
хологі Соломон Аш мынадай қы зық ты 
эксперимент жүргізеді. Ол бір б�л меде 
қарапайым сұраққа жауап бе ретін 12 қа-
тысушыны жинап: «Суреттегі үш сызық-
тың қайсысы ұзағырақ» деген қарапайым 
тапсырма береді. Мұндағы басты құпия 
тек бір ғана шынайы субъект болады, ал 
қалған қатысушылар психологтен нұс-
қаулар алған. Олардың бәрі бірдей ең 
қысқа таяқша ұзын деп �тірік айтты. 
Эксперимент әртүрлі адам дармен 18 рет 
қайталанады, тек екі субъектен басқа 
қатысушылар қалған дары қателеседі деп 
айтып батылдық та нытқан.

Бұл бізге бизнес-тренерлердің курс-
тарында неге скептиктердің кездесе бер-
мейтінін айқындап береді. (йткені адам 
басқалар қателесуі мүмкін деп ойлаудың 
орнына �зінің білімсіздігіне к�бірек 
сенеді.

Осы себепті болар, к�птеген тренинг 
мен сессия �тетін залда ұйымдас тыру-
шы лардың �з адамдары отырады. Егер 
қатысушылар арасынан скептиктер шы-
ғып дәріскер бос с�з айтып жатыр деп 
мәлімдесе, олар батыл к�рерменді «�зі-
ңіз жалқау, �згеруге құлықсыз ақымақ 
шы ғарсыз, сол себепті дәрістегі с�здерге 
кері реакция білдіріп отырсыз» деп 
бірден орнына қойып тастайды. Адамдар 
арасында �зін жалқаулығы мен ақы-
мақтығы үшін с�гетіндер жиі кездесе ді. 
Сондықтан «бүлік шығарушы» қарсы-
ластарының дұрыстығын мойындап, тез 
басылуы да ғажап емес. 

Айтпақшы, олардың бейнесі де 
маңызды. Адам пікірталас кезінде сүй-
кімді спикерге сенуге бейім болатындай 
етіп ұйымдастырылған. 

шығаратын қаламсабы да «қымбат» 
болуы заңды.

Қазақстандағы оқырмандардың дү-
ние-мүлікке ерекше мән беруі, әрине 
коучтарды қиын жағдайда қалдырады. 
Мә селен, к�ршілес ел Ресейде сіз Стив 
Джобсқа еліктеп, к�к джинсы мен крос-
совкада дәріс оқи аласыз. Бірақ шығыс 
мәдениеті сезілетін біздің елде әлі де мұн-
дай имиджді қабылдай бермейді. Себебі 
мұндай «кәсіпкердің» әлеуетті клиенті 
Стив Джобстың кім екенін біл месе де, 
шынайы Rolex сағатын к�шір меден 
ажырата алатын пысы қайлар табылады.

ҰЯЛМАҒАН 
«Д
РІГЕР» БОЛАР

Халық кез келген мағынасыз с�зге 
сенуі үшін оны қалай айту керегін білуі 
керек. 1970 жылы Калифорния универ-
ситетінің профессорлары Дональд 
Нафтулин, Джон Уэр және Фрэнк До-
нелли мынадай қызықты эксперимент 
жүргізеді.

Олар медицина факультетінің сту-
денттерін медицинаның сол кездегі 
жа рық жұлдызы, АҚШ-тың ең озық 
дәрі гері деп Майрон Фокстың дәрісіне 
ш ақы рады.  Шын мәнінде,  ондай 
дәрігер болған емес. Экспериментті 
ұ й ы м  д а с  т ы р у ш ы л а р  к и н о л а р д а 
кездесетін дәрі гер образына жақын әрі 
келбетті актерді жалдады, оны ақ 
халатпен ауди  торияға алып келді. 
Тыңдаушылардың ешқай  сысы бұл 
дәрігердің ауди  ториядағы дә ріске 
ауруханаға кіргендей киінгеніне на зар 
аударған жоқ. Расында, халаты жоқ 
дәрігер қандай дәрігер?

Эксперименттің шынайы �туі үшін 
ұйымдастырушылар медицинаға үш 
қайнаса сорпасы қосылмайтын актерді 
арнайы дайындаған жоқ. Жай ғана 
университет кітапханасынан бірнеше 
кітап пен «Үй дәрігері» анықтамалығын 
ұсынды. «Доктор Фокс» �зіне ерекше 
ұнаған бірнеше латын терминін түртіп 
алды. Бастапқыда ұйымдастырушыларды 
студенттер қай кезде алаяқты анықтай 
алатыны қызықтырды. Бірақ нәтиже 
одан да қызықты бола түсті.

Доктор Фокс аудиториямен үш сағат 
бойы с�йлескен. Ол қауіпті аурулармен 
қалай күресу керектігін, күрделі хирур  -
гиялық операцияларды қалай жасау 
керек екенін айтты, тіпті студенттердің 
күрделі сұрақтарына «салмақты түрде» 
жауап берді. 

Дәрістен кейін тыңдаушыларға 
сауал нама беріледі. Болашақ дәрігер-

лердің үштен екісінен астамы бұл дәріс 
оларға институттың бірнеше жылда 
берілген білімінен де құнды болғанын 
жеткізген. Ал қатысушылардың 38%-ы 
доктор Фокстың тәжірибесін дәрігерлік 
тәжірибеде қолданатындарын жазса, 
12%-ы дәріс �те қызықты, бірақ кейбір 
жерлерде түсініксіз болғанын хабарла-
ған. Доктор Фокс дәріс барысында 
медицинада мүлдем жоқ бірнеше 
терминді ойлап тапты. Студенттердің 

Бертрам Форер, америкалық психолог

әлеуметтік желілер тренингтер, веби -
нар лар мен мастер-кластардың жарна-
масына толы. Мұндай қызмет түріне 
сұраныс артып қана қоймай, оның құны 
да аспандап тұр. Экономиканың �зге 
салалары секілді бұл жерде азық-түлік 
не жанар-жағармай бағасы қызметтің 
�зіндік құнына тікелей әсер ете алмайды, 
сондықтан оның қандай себептерге 
сүйеніп қойылатыны да беймәлім. Мә-
селен, коучтердің жеке консульта    ция-
сының құны сағатына 5  000-нан 
150 000 теңгеге дейін тіпті одан да әрі �се 
береді. Бағаның басты критерийі ретінде 
жаттықтырушының жеке бренді, білімі 
жайлы шетелдік сертификаты, тәжі -
рибесі негізге алынады. К�п жағдайда 
қызмет құны коучтің қаржылық «тәбе-
тіне» тікелей байланысты.

Ал бизнес-тренерлер бір күндік тре-
нинг үшін 50 мыңнан 5 млн теңгеге де-
йін ақы сұрауы мүмкін. Мұның бәрі 
қатысушылардың санына, тренингтің 
форматы мен тақырыбына, орынды 
жалға алу және к�лік шығындарына 
бай ланысты.

Д
РІС БЕРДІМ, 
МІНЕКЕЙ!

Бірақ таяқтың екі ұшы болатыны се-
кілді ақпарат майданында �зін тәжі-
рибелі кәсіпкер етіп к�рсетіп, «аңқау 
ел ге арамза молда» болып жүргендер де 

рушының ең жақсы қонақүйлердегі 
демалыс слайдтарын тамашалаумен, 
банк тік шотына түсіп жатқан миллион-
даған ақша аударымдарының скрин-
шоттарын, қымбат к�лігін к�рсетіп 
мақ   та   нуымен �теді. Содан кейін жи  нал-
ғандарға бұған қалай қол жеткізуге 
болатыны түсіндіріледі.

Ең басты құпия – �зіңе сену, к�п жұ-
мыс істеу, тәуекелге барудан қорықпау, 
хоб биден қалай ақша табуға болатынын 
ойлап, «мен жетістікке жете алмаймын» 
деген с�зді ұмыту. Дәріс беруші басынан 
�ткен оқиғаларды баяндаумен тыңдар-
мандарын одан әрі еліктіреді. Табысқа 
жетудің жалғыз сыры жұмыс істеу екенін 
бала күнімізден-ақ естіп келеміз. Бірақ 
мұндай «құнды» кеңес үшін ешкім ата-
анасынан бір айлық еңбекақысын бер-
мегені анық. Бірақ мұндай жиынға қа-
тысушылар айдан анық ақиқат үшін 
қо   мақты қаражатынан айырылуға әзір 
екенін түсіне бермейді, тіпті шара аяқ-
талған соң алдандым-ау деп ойлау дың 
орнына «әсерлі пікірлерімен» б�ліседі. 
Жиналғандар үлкен ақиқат үшін к�п 
ақша т�лейді және тіпті алданбайды. 

Дегенмен кез келген бизнес сияқты, 
коучинг те инвестицияны қажет етеді. 
(йткені адамдардың әлсіз тұсына ак-
цент беру арқылы тұзаққа түсіретін «ин-
фо   бизнесмендер» алдымен әлеуметтік 
желідегі парақшасын �зінің әдемі �мі-
рінің суреттерімен әспеттейді. Бірін ші-



Со��ы уа	ытта әлем бас	аша 	�былуда. �ркениет дамы�ан сайын 	�ныдылы	тар да 
�згере бастады. Б�рын адамдар ж�мысты тек нәпа	а табу к�зі деп санады. Б"гінгі �рпа	 
т"сінігінде ж�мыс тек табыс к�зі �ана болмауы керек, �мірі�ні� бір б�лігі бол�анды	тан 
с"йікті ісі� де болуы 	ажет деген ойда. Иә, 	азіргі заманда «екі 	ол�а бір к"рек» табылмаса, 
жар	ын �мірді� ауылы алыс деген с�з. Жа�а киім, жа	сы ас мәзірі, 	ызы	ты сапар, баспана 
мен к�лік – барлы�ы жала	ы�ны� к�леміне байланысты. Дегенмен б"гінгі �рпа	ты� к�пшілігі 
та�нан кешке дейін ке�седе отырып, �міріні� біраз б�лігін т�рт 	абыр�а ішінде �ткізуге 
бейілсіз. Оларды� екі 	олына бірнеше «к"ректі» �стаса да, еркін графикті ж�мыс істеп, �з 
уа	ытын ба�алауды 	ол�а алып, 	ал�ан уа	ытын �здеріні� с"йікті істеріне арна�ысы келетіні 
бай	алады. Сонымен 	атар жас �рпа	 ке�седе отырса да, жауапкершілігі мен 
ауыртпашылы�ы аз, ж"йкеге салма	 салмайтын ж�мыстарды та�дау�а бейім.

ТРЕНД ҚАЛАЙ 
ПАЙДА БОЛДЫ?

Соңғы уақытта TikTok желісінде «жал-
 қау қыздың жұмысы» (#lazygirljob) деп 
аталатын тренд танымал болып тұр. Бұл 
тренд адамдарды мансап сатысымен к�  -
те    рілуді емес, стрессіз жұмыс іздеуге ша  -
қырады. Осындай хэштегпен біршама 
адамдар (әсіресе, нәзік жандылар) ноут  -
бук немесе компьютер алдында кофелерін 
ұрттап, еркін графиктегі жұмыстарын 
желіге жүктеген. Сарапшылар егер 2010-
2020 жылдар кеңседе немесе кәсіпте 
бастық болғысы келетіндердің онжыл  -
дығы болса, 2020-2030 жылдар анти-жұ  -
мыс онжылдығы болуы мүмкін дегенді 
айта   ды. 2020 жылы ғаламдық пандемия 
басталғаннан бері бұл үрдіс қатты байқал-
  ған. Бүкіл әлем бойынша миллиондаған 
адам бірнеше айдың ішінде еңбек келі  -
сімшартын �згертіп, �здеріне лайық   ты 
кестеде жұмыс істеуге бейіл болған. Яғни, 
жұмыстың адам �міріндегі р�лі басқаша 
сипат алды деген с�з. TikTok әлеуметтік 
желісінде #жалқауқызжұмысы хэште  -
гімен жиналған к�птеген бейнероликтер 
бар. Соңғысы платформада миллиондаған 
к�ріністерге ие, бұл тұжырымдаманың 
�скелең ұрпақ арасында танымалдылығын 
к�рсетеді. Мысалы, #lazygirljob хэштегі 
�ткен жылдың �зінде 12 миллионнан 
астам қаралым жинаған. Оның ішінде 
�зін «жалқау қыздар» деп атайтын бей  -
нелер жұмыстағы �мірдің қанша    лықты 
оңай екендігі туралы баяндайды. Ол 
бейнелерде «Менің жұмысым – электрон-
  дық поштадағы хаттарға жауап беріп, 
күніне 3-4 қоңырау шалу, үзіліс жасау 
және жақсы жалақы алу» деген секілді 
атаулар бар. Мұндай бейнелердің астын  -
дағы пікірлерде «жалқау қыздың жұмы  -
сын» қалай табуға болатыны туралы 
кеңес    тер сұрайтын адамдар басым болған. 
Мәселен, ағылшындық Габриэль есімді 
қыздың жүктеген видеосында к�п күш 
жұмсамай-ақ, жылына 60-80 мың доллар 
табуға болатынын айтады. К�птеген 
адамдар мұндай нәтижелерге қол жеткізу 
үшін к�п уақыт пен күш қажет деп ой  -
лайды, бірақ Габриэльдің айтуынша, мұн-
  дай кірісті ең аз жұмыс к�лемімен қамта  -
масыз ететін лауазымдар бар. «Бұл – ақша 
табудың және �зіңізге ұнайтын сүйікті 
ісіңізді жасауға уақыт табудың құралы», – 
дейді ол. 

Бір қарағанда, қыздар �здерінен аз 
күтілетін мамандықтарда жұмыс істеген -
дерін мақтан тұтады, тіпті осы салада бі-
раз тәжірибесі бар екенін айтады. «Мен �з 
жұмысымды «жалқау қыз» ретінде жақсы 
к�ремін. Маған адамдармен с�йлесудің 
қажеті жоқ, мен кеңсеге аптасына екі рет 
қана келемін», – деп түсіндіреді TikTok 
қолданушы   ларының бірі.

Бұл тенденцияның TikTok-та кең етек 
алғаны таңғаларлық емес, �йткені Z буы-
ны «жұмысқа қарсы ұрпақ» ретінде бел -
гілі. Статистика бойынша, Ұлыбрита  ния-
ның Z ұрпақтарының 49%-ы жұмыс 
олар дың �мірінің маңызды бір б�лігі 
екенін мәлімдеген. Бұның да себебі бар. 
Ұлыбританияда 1997 жылдан кейін ту  -
ғандар үй бағасының рекордтық �суін 
бай   қа   ған және қазіргі уақытта кең тарал -
ған экономикалық дағдарыс кезеңін бас -
тан кешіріп келеді. Яғни, бүгінгі жас 
ұрпақтың ойынша, егер атқарған жұмы  -
сың �з үмітіңді ақтамайтын болса, жеке 
бас қажеттіліктеріңді �темейтін болса, 
кеңседе күн ұзақ отырып, �міріңнің к�п 
б�лігін �ткізу тиімсіз. Яғни, тынымсыз 
еңбектен түк шықпайтын болса, олай 
еңбек тенудің қажеті жоқ деп санап, «біз 
�з денсаулығымыз бен бақытымызды 
ман  сап пайдасына айырбастамаймыз», – 
дегенді айтады. 

«БІЗДЕ ЖЕҢІЛ АҚША ҚУУ 
К�РІНІСІ БАСЫМ»

Осы ретте TikTok желісі бойынша 
сарапшы Амина Қадылбекқызынан 
аталған тренд туралы ойын білуге ниет  -
тендік. Ол #Lazygırljob – қазір Z ұрпақтың 
арасында, әсіресе әйелдер үшін тренд 
болып жатқанын атап �тті. «Заман   ның 
�згерісіне, интернеттің қарқынды дамуы-
  на байланысты трендке онлайн жұмыстар 
термині енді. Аме    рикада, Ресей    де онлайн 
тапсырыстар алатын үлкен сайттар к�п. 
Бүгінде үйде отырып мақала, пост, аудар-
  малар т.б. к�птеген жұмыс істеп, жақсы 
гонорар алуға бола   ды. Бұл трендтің мақ  -
са    ты – бастыққа бағынып, �мір бойы бір 
айлықпен отыр   мауды насихаттайды. 

Dйел      дерге жеңіл жұмыс жасап, жақсы 
табыс табуға бола   ты     нын айтады. Бұл 
жерде тренд шын мәнінде жеңіл жұмысты 
меңземейді. Біз де қазақ аудиториясында 
да осы сияқ   ты алаяқтардың хабарла   -
малары толып жүр. «Лайк басып ақша 
таба   сың» деген сияқты. Бұл трендтің 
негізгі мақсаты – адамның жұмыстағы 
психологиялық сау күйі, ұзақ жұмыс 
күнінен алатын стресті азайту, жеке �мір 
мен жұмыстың арасын   дағы шекараны 
сақтау, онлайн жұмыстың, мамандық  -
тардың артықшы   лығын к�р   сетеді.

Біздің елде де бұл әдіспен жұмыс істеп 
жатқан адамдар к�п. Фриланстардың 
қазір табыстары да жақсы. Бірақ бұл жаңа 
заманның үйрену керек қабілеттері. Бізде 
мұндай тапсырыстардың басын бірікті  -
ретін ортақ сайттар жоқ. Бізде бұл тренд  -
тің түпкі мәнін саралайтын аудитория аз. 
TikTok-та, мысалы 40-50 плюс адамдар 
жиі отырады. Жігіттер аудиториясы да �те 
к�п. К�бі мұндай жұ мысты түсінбейді, 
жеңіл ақша, тез ақ ша табатын жұмыс деп 
ойлайды. «TikTok ақша т�лейді екен ғой, 
лайк басуға арнал   ған жұмыс бар екен ғой» 
деп менен де жиі  сұрайды. Бізде 
аудиторияда масылдық, жеңіл ақша қуу 
к�рінісі басым. Сонымен қатар білім мен 
білік аз. Америкада мұн   дай жұмыстар 
�мір салтына айналған. Сондай-ақ 
арнайы онлайн қабілеттерді жаппай 
меңгерген. Жалпы, әу баста бұл тренд 
әйелдер арасында шыққан еді. Се  бебі 
шетелде гендерлік саясатқа аса к�ңіл 
б�леді. Трендтің түбінде к�п мән бар. 
Бірақ біз әлі оны терең түсіндік дей ал-
май    мын», – дейді сарапшы маман.

ФРИЛАНСТЫҚ �МІР 
ФИЛОСОФИЯСЫ

Қазіргі еңбек нарығы жұмыс іздеу   -
шілерге еңбек етудің түрлі жолдарын, не    -

бір шарттарын ұсынады. Біраз уақыт қана 
бұрын тілімізде «фриланс» деген ұғым 
пайда болды. Және бұл с�з штаттан тыс 
жұмыс істеу деген мағынаны білдіреді. 
Фрилансер бір уақытта бірнеше жобамен 
айналысып, бірнеше компаниямен жұ  -
мыс істеуі мүмкін. Кейбір адамдар үшін 
фриланс болып жұмыс істеу мүм   кіндігі 
еркіндікпен тең ұғым: ерте 7-де түрудың 
қажеті жоқ, кеңсеге асық   пай    сың, жұмы-
  сыңды бақылап отыра    тын бастығың 
жоқ, автобусқа отырып, кеп   телісте 
тұрмай  сың – себебі фриланс үйден 
жұмыс істейді.

Дәстүрлі жұмыс орындарының па   -
радигмасы ковид пандемиясының 
арқасында сейсмикалық �згерістерге 
ұшырады. Нәтижесінде, қашықтан жұ-
мыс істеу басым тренд ретінде пайда бол-
  ды. 2023 жылғы жағдай бойынша толық 
уақытты қызметкерлердің 12,7%-ы үйден 
жұмыс істесе, ал 28,2%-ы гибридті мо -
дель    де жұмыс істеген. Қашықтан жұмыс 
істеудің тұрақты �суіне қарамас    тан, 
жұмыс күшінің к�пшілігі (59,1%) әлі де 
кеңседе жұмыс істейді. Бұл қашықтан 
атқаратын жұмыс күшінің күшейіп жат-
қанымен, кеңседегі дәстүрлі жұмыс 
ескірмейтінін к�рсетеді. Дегенмен келер 
шаққа болжам жасасақ, қашықтан жұмыс 
істеудің болашағы зор болып к�рінеді. 
Upwork мәліметтері бойынша, 2025 жыл-
  ға қарай шамамен 32,6 миллион америка-
  лық қашықтан жұмыс істейтін болады, 
бұл жұмыс күшінің шамамен 22%-ды 
құрайды. Себебі жұмысшылардың 98%-ы 
кем дегенде біраз уақыт қашықтан жұмыс 
істегісі келсе, компаниялардың 16%-ға 
жуығы қазірдің �зінде толық қашықтан, 
физикалық кеңсесіз жұмыс істейді. Мәсе-
  лен, 2023 жылы компьютер және IT 
секторы қашықтан жұмыс істеуге арнал  -
ған жетекші сала болған. Бұған осы сек-
тор    дағы тапсырмалардың к�бінесе сан-
дық сипатқа ие болғандығынан, тек 

се  німді интернет жылдамдығын қажет 
етеді. Дегенмен басқа салалар да артта 
қалған жоқ. Маркетинг, бухгалтерлік есеп 
және қаржы және жобаларды басқару 
жұмыс үздіксіздігін қамтамасыз ету үшін 
цифрлық құралдар мен платформаларды 
пайдалана отырып, қашықтан жұмыс 
істеуді қабылдады. Медицина және 
денсаулық сақтау саласы, ең алдымен 
телемедициналық қызметтердің �суіне 
және денсаулық сақтау жазбаларын 
цифрландыруға байланысты қашықтан 
жұмысқа ауысуды ж�н к�рді. Тіпті, 

дәстүрлі түрде физикалық кеңселерге 
сүйенетін HR, рекрутинг және тұтыну   -
шыларға қызмет к�рсету сияқты сектор  -
лар қашықтан жұмыс істеудің артықшы  -
лықтарын сезініп келеді. Виртуалды әлем 
бұл салаларға орналасқан жеріне қарамас-
  тан тиімді жұмыс істеуге мүмкіндік берді. 

Марк Цукербергтің Меtа компания  -
сы – географиялық шектеусіз рекрутинг-
 тің ең жақсы үлгілерінің бірі десек болады. 
Компанияның кем дегенде (2022 жылғы 
маусым есебі бойынша) әр елдің түрлі қа-
лаларында жұмыс істейтін 80-ге жуық 
қызметкері болған.

2024 ЖЫЛЫ ҚАШЫҚТАН ЖҰМЫС 
ІСТЕЙТІН ЖҰМЫСШЫЛАР 
ҮШІН ЖЕТЕКШІ САЛА: 

Компьютер және IT

Маркетинг

Бухгалтерлік есеп және қаржы

Жобаны басқару

Медицина және денсаулық

HR және рекрутинг

Клиенттерге қызмет к=рсету

Егер статистикаға сүйенсек, онда 
фри    лан    серлер компанияда дәл сол 
қызметті атқаратын мамандарға қараған-
да, 1,5-2 есе к�п табыс табады. PwC 
болжамдары бойынша, фриланстың 
жаһандық нарығының 2025 жылға дейінгі 
орташа жылдық �су қарқыны 16%-ды 
құрайды, ал нарықтың �зі 6,54-тен 
13,84 трлн долларға дейін �седі. 

Жаһандық компаниялардың 40%-ы 
жұмыстағы фрилансерлер санын артты -
руды қаласа, ал компаниялардың 25%-ы 
қызметкерлердің 30%-ына дейін фрилан-
 серлермен алмастыруды жоспар   лап отыр. 
Бұл әлемде жұмыс беруші мен қызметкер 
арасында делдал ретінде әре  кет ететін 
және әркімнің мүдделерін қор ғауға мүм -
кіндік беретін сандық еңбек тұғырна  -
маларының кең таралуына әкел  ді. Бұл 
сайттарда жұмысшылар онлайн немесе 
қашықтан жұмыс пен тапсырма   ларды 
орындай алады. 

Бүгінде Dice, Fiverr, Freelancer, Pchel, 
HireMyMom және Mediabistro сияқты 
фрилансерлерге арналған америкалық 
және ресейлік интернет-ресурстар бар. 
Олардың басты артықшылықтарына сала 
немесе санат бойынша мамандандыруды, 
бір қызметті сату емес, жобаны орындау 
үшін команда қалыптастыруды, алдыңғы 
жұмыстарды қарау мүмкіндігін және 
фрилансерлерді қызмет к�рсету сапасы 
бойынша саралауды жатқызуға болады. 

Қазақстанда сондай-ақ Электрондық 
еңбек биржасында (enbek.kz) фрилан  -
серлер үшін олардың табыс табу мүмкін  -
діктерін кеңейтуге жұмыс іздеу сервисін 
іске қосу жоспарлануда. Сондықтан қа   -
зірдің �зінде жұмыс берушілер қашықтан 
жә не кеңселік жұмыспен қамтуды 
үйлестіретін жұмыс форматының «гиб   -
ридті» моделін енгізу туралы ойлана бас -
тады. McKinsey бағалауы бойынша, пан  -
демия аяқталғаннан кейін 10 ұйымның 
9-ы осы модельді ұстанатын болады. 
Жұ    мыс берушілер мұндай жұмыс форма-
    тының – әкімшілік шығындарды азайту – 
жалдау ақысын т�леудің қажеті жоқ, 
электр қуаты, кеңседегі ауызсуы, қағаз, 
кең  се тауарлары үшін ақы т�леудің қажеті 
жоқ және т.б. сияқты пайдасын түсінді. 
Жұмысшылар үшін де жақсы артықшы    -
лықтар бар: жолға уақытты үнемдеу, түскі 
асқа, киім-кешекке шығындарды азайту 
және т.б. Тек қана жұмыс беруші тәртіпті 
к�рмейді, әркім �з қызметкерлерін бақы-
лағысы келеді.

ЕЛІМІЗДЕГІ ЖАҒДАЙ 
ҚАНДАЙ?

Осы мақаланы індету барысында 
Қазақстан Республикасы Еңбек және 
халықты әлеуметтік қорғау министрлігінің 
мекемелік бағынысты ұйымы «Еңбек 
ресурстарын дамыту орталығы» (ЕРДО) 
акционерлік қоғамының 2021 жылғы 
сараптамасын шолып шыққан едік. 
Жалпы, бұл ұйым әлеуметтік-еңбек сала-
  сындағы талдамалық және IT-орталығы 
болып саналады. Онда пандемиядан 
кейінгі кезде елімізде қандай �згерістер 
болуы мүмкіндігі қамтылған екен. 

Мысалы, бүкіл әлем бойынша 5 қыз  -
меткердің біреуі 2020 жылы үйде жұмыс 
істеуге мәжбүр болды, ал ЕО елдерінде 
қызметкерлердің 40%-ы тележұмысқа 
к�шкен. Пандемия аяқталғаннан кейін 
дамыған елдердегі жұмысшылардың 20-
25%-ы (Франция, Германия, Жапония, 
Испания, Ұлыбритания және АҚШ) 
және дамушы елдердегі 10%-ы (Қытай 
мен Үндістан) үйде аптасына 3-тен 5 
күнге дейін жұмыс істей алады. Біздің 
аймақ туралы айтатын болсақ, BCG 
талдауына сәйкес, сандық және білімге 
негізделген секторларда жұмыс істейтін 
қашықтықтан жұмыс істейтін жұмыс-
шылардың үлесі Қазақстанда пандемияға 
дейін 41%-ды құраса, ал COVID-19 
кезінде бұл к�рсеткіш 50%-ға дейін �скен 
екен.  Жалпы,  2030  жылға  қарай 
Қазақстандағы жұмыс күшінің 28%-ын 
басқа сипаттамалар мен құндылықтарға 
ие «Z» ұрпағы (1998 жылы туған және 
одан кіші) құрайды. 

Ресми статистика деректері бойынша, 
2021 жылдың 1 тоқсанында 73,7 мың адам 
немесе жұмыспен қамтылған халықтың 
0,8%-ы ресми түрде жұмыс орнынан тыс 
жерде жұмыс істеген, олардың 86%-ы же-
ке коммуникация құралдарын қолданған 
екен. Оның 70%-ы әйелдер болса, 69%-ы 
қала тұрғындары болған. Сараптамалық 
бағалауға сәйкес, Қазақстанда 2,2 млн-ға 
жуық жұмыспен қамтылғандар немесе 
бі лім беру (саладағы қызметкерлердің 
80%-на дейін), қаржы және сақтандыру 
(62%), мемлекеттік басқару (58%), кәсіби 
және ғылыми қызмет (50%), сондай-ақ 
ақпарат және байланыс (45%) сияқты 
салаларда әрбір т�ртінші қызметкер 
қашықтықтан жұмыс істей алады. Нә  -
тиже   сінде, локдаун кезеңінде осы сала  -
лардағы жұмыспен қамту айтарлықтай 
азайған жоқ, керісінше, бір жерлерде �сті. 
Үшіншіден, халықтың бір б�лігі жұмыс 
күші құрамынан экономикалық белсенді 
емес санатқа к�шті. Мысалы, 2020 жылы 
олардың саны 143 мың адамға немесе 4%-
ға �скен. 

ТҮЙІН: 

Технологияның жылдам ілгерілеуі 
экономика келешегі үшін ғана емес, еңбек 

саласында жаңа сын-тегеуріндердің 
туындауына алып келді. Осылайша, 
жақын болашақта 85 млн-нан астам 

жұмыс орны еңбек нарығынан 
ығыстырылуы мүмкін. Ал адамдар, 

машиналар мен алгоритмдер арасында 
еңбекті б=луге неғұрлым бейімделген 
97 млн жаңа жұмыс орны құрылатын 
болады. Сонымен қатар әлемнің 8 ірі 

экономикасының соңғы зерттеуіне сәйкес, 
2030 жылға қарай шамамен 100 миллион 

жұмысшы немесе әрбір 16-шы адам 
қызмет түрін =згертуге мәжбүр болады. �з 

кезегінде, ЭЫДҰ бағалауына сәйкес, 
таяудағы 15-20 жылда қолданыстағы 

жұмыс орындарының 14%-ы 
автоматтандыру нәтижесінде жоғалып 

кетуі мүмкін, ал тағы 32%-ы жеке 
міндеттерді автоматтандыру шамасына 

қарай =згеруі мүмкін. Бұл дегеніміз, 
қалаулардың, бизнес-модельдердің және 

келісімшарт түрлерінің =згеруімен бірге 
адамдар тереңірек =згерістерге тап 

болады: к=пшілігі тек жұмысын ғана емес, 
сонымен қатар кәсібін де =згертуге мәжбүр 
болады, к=пшілігі =здерінің дағдылары мен 

жұмыс әдістерін жетілдіруге мәжбүр 
болады. Ендеше алдағы еңбек нарығында 
бәсекелестік к=бейеді деген с=з. Бәсекеге 

т=теп беру үшін біліміміз бен білігіміз 
қатар шабатынын естен шығармаған ж=н.
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ТІРШІЛІКТІ� ТІРШІЛІКТІ� 
ТЫНЫСЫ – ТЫНЫСЫ – 

«ЖАЛҚАУ ҚЫЗДЫҢ«ЖАЛҚАУ ҚЫЗДЫҢ
ЖҰМЫСЫ»ЖҰМЫСЫ»



Елімізде 
биыл�ы жылды� 

��сы деп маубас жапала� 
танылды. �аза�станда�ы 
биоалуант�рлілікті са�тау 

ассоциациясы (АСБК) м�шелері 
2024 жылды� ��сын аны�тауда маубас 

жапала� пен �ара сайра�ты �атар �ойып дауыс 
бергенде ал�аш�ысы 83%-бен озып шы��ан.

кездеседі. Солардың ішіндегі маубас 
жапалақ (Otus scops) деген түрінің 
денесі кішірек, шамамен 20 санти-
метр болады. «Оның к�лемі кіш-
кентай, сайрақпен бірдей. Бірақ 
қауыр сындарының әсерінен үлкен 
к�рінетін құс. Еркегі мен ұрғашысын 
сырттай айыру мүмкін емес», – дейді 
Қ.%міреқұл.

%детте жапалақ құсы ту-
ралы с�з болғанда «Жапа-
 лақты таспен ұрса да, 

жапалақ �леді. Жапалақпен тасты 
ұрса да, жапалақ �леді» дейтін к�п-
шілікке мәлім мәтел еске түседі. Ха-
лық ауыз әдебиетінде жапалаққа 
қатысты айтылған с�здер жетерлік. 
Мәселен, әйгілі қол бастаған батыр, 
күрескер ақын Махамбет /темісұлы-
ның жорық жырларында:

«Жалп-жалп еткен жапалақ,
Жазыда кімге жолдас болмаған.
Жағы түкті айуан,
Мұңлантып кімді жаяу 
  сал маған», – дейтін 

жолдар кездеседі. Бір қызығы, жапа-
 лақ құсына қа тыс ты с�здер жырау -
лық поэзия �кіл де рінде, жортуылда 
жүріп ел-жұрттан жырақ, саяқ �мір 
сүр ген, дүниеден баз кешкен жан-
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Қазақстанда маубас жапа  лақтың 
2 түршесі кездеседі. Кәдімгі маубас 

жапалақ (Otus scops scops) еліміздің бастыс 
б#лігінде кездессе, сі бір маубас жапалағы 
(Otus scops pulchellus) қалған аймақ тарда 

ме кендейді. 

Бауыржан БАЗАР

палаққа жақсы с�зін қимаған ба де-
ген де ой келуі мүмкін. Себебі хал-
қымыз үкінің қауырсынын баскиімге 
қадап, домбыраға тағып, бесікке 
іліп, ерекше қадірлейді. Ал үкі ғы-
лымд а жапалақтәрізділестер отря-
дына жатады. Бүгінде сирек кезде-
сетіндіктен, Қызыл кітапқа енген 
құс. Десе де, халқымыздың жапа лақ-
 тың ұшқан сәтін қардың жаууы  мен 
қоса сипаттап, «жапалақтап жауып 
тұр», «қапалақтап жауып тұр» сурет  -
тей  тіні бар. Болмаса, жазылға нына 
60 жылдай болған «Шырша әнін» 
еске түсірейікші: 

«$ппақ, әппақ жапалақтап,
Қар жауады тынбастан.
Қалың орман қар жамылған
Маужырайды түнгі аспан». 

Белгілі балалар ақыны %нуарбек 
Дүйсенбиевтің с�зіне жазылған Ла-
тиф Хамидидің осынау тамаша әнін 
кім білмейді?!

Сондай-ақ балалар ақыны Қастек 
Баянбаевтың «Бір қазан сүт» атты 
�леңіндегі: 

«Жапалақ келіп жалп етіп,
Жарымын ішіп ол кетті.
Қарға келіп қарқ етіп, 

Қалғанын ішіп ол кетті.
Сауысқан келіп саңқ етіп,
Сарқып ішіп ол кетті», – деген 

жол дарын тұтас бір буын жаттап, 
�скені анық. 

К�ШПЕЛІ ҚҰС

Жапалақ – жыл сайын 
к�к тем шыға қазақ да-
ласына оралатын құс -

тың бірі. «Маубас жапалақ елімізге 
сәуір-мамыр айларында ұшып ке-
леді. Қар кетіп, жер қарайысымен 
олар алдымен оңтүстік �ңірге ке леді. 
/йткені ол жақтағы жәндік   терге ер-
терек жан бітеді. Кейіннен солтүс  -
тікке ұшып жетеді», – дейді АСБК 
ғылыми б�лімінің маманы Құдай  -
берген %міреқұл. Орнитологтың 
с�зінше, аталған құс негізінен еліміз-
дің оңтүстік-шығысы мен шығы-
сында кездеседі. Қарқаралы, Бура-
бай, Наурызым қорығында және 
Жайық �зенінің бойында қалың то-
ғай, қарағайлы орманда к�бірек та-
ралады. Ал оңтүстікте Түркістан  нан 
Жетісуға дейінгі аралықта кеңінен 
кездеседі. «Жалпы, маубас жапалақ 
ағашы бар жерді мекен етеді. Ол ор-
мандарда, таулы немесе ш�лді жер-
де  гі ормандарда, бау-бақшаларда 
кездеседі. Тіпті, қалалар мен елді 
ме   кендерді де мекен етеді. Оларды 
Ал    маты, Шымкент секілді ірі қала-
лардың орталығынан да кездестіруге 
болады», – дейді Қ.%міреқұл. Тамыз, 
қыркүйек айында жылы жаққа ұшуға 
қамдана бастайтын құс тропикалық 
Африканы, Сахараның оңтүстік 
жағын қыстап шығады. Күн жылына 
ұя салған, к�бейіп �ркен жайған ор  -
нына қайта оралады. Сондықтан 
жа  палақ к�рсеңіз, «туған жеріне ора-
лып келген омыртқалы жануар ғой 
деп есіркеп, жәрдем бере жүріңіз» 
дейді орнитолог мамандар. /йткені 
жапалақ адамға зиянсыз құс болға-
нымен, адамнан оған т�нер қауіп 
к�п. «Ол, әсіресе қалалардағы сая  -
бақ  тарда, топтасып �скен қайың-
қарағайлы орынды мекен ететін дік-
тен,  адамдардың іс-әрекетіне 
бай           ланысты жағдайлар туындайды. 
Жуас әрі адамға сенгіш болған  дық-
тан, �зіне тым жақындатып, ұшпай 
отыра беруі мүмкін», – дейді АСБК 
маманы. Одан б�лек, жәндіктерді 
химиялық заттармен улау, ағаштарды 
кесу әрекеттері де күндіз ұйықтайтын 
құсқа жиі кедергі келтіріп жататын 
к�рінеді. «Ондай іс-әрекеттер к�п 
жағ дайда жапалақтың жасырын ұя-
сын �зге құстар мен жыртқыштарға 
әшкерелеп береді. Сауысқан, қарға 
секілді құстар жапалақтың ұясын 
к�рсе бұзып кетеді. Ал оңтүстікте 
к�п кездесетін алақанаттар (майна) 
жапалақтарға к�п қысым к�рсетеді. 
К�п жағдайда жапалақтар қысымға 
шыдамай, ұясын тастап кетеді», – 
дейді Қ.%міреқұл. Сондай-ақ орни-
тологтың ескертуінше, к�ктем ке-
зінде таулы аймақтарды мекен ететін 
маубас жапалақтар қатты суық пен 
қар түсудің әсерінен қырылып қалуы 
мүмкін екен. Ал ұядан енді қанат та-
нып шыға бастаған балапандарға 
далада еркін жүретін мысықтар қауіп 
т�ндіреді. «Сол себепті маубас жапа-
  лаққа адамның қолдауы �те қажет. 
Бұл құсқа жасанды ұялар жасау ар -
қылы к�мектесуге болады. Ал �сіп 
тұрған ірі ағаштарды себепсіз кесудің 

«сплюшка» деп айтады, менің ойым-
ша сол с�зден аудара салған сияқты. 
Бірақ оған «сплюшка» деген атауды 
ұйықтағаны үшін емес, дауысына 
қарай берген», – дейді Құдайберген 
Алтынұлы. Оның с�зінше, жапалақ-
тар к�ктемде ұшып келгеннен кейін 
сайрай бастайды. Негізі, әнді кешке 
салады, дегенмен бұлтты күндері 
оның үнін күндіз де естуге болады. 
«%н ді тек еркегі емес, ұрғашылары 
да айта береді. Кейде қосылып айтуы 
мүмкін. Алматыда маубас жапалақ  -
тың әнін шілденің басына дейін ести 
аласыз», – дейді ол.

АСБК мамандарының зерттеуіне 
сүйенсек, Қазақстанда маубас жапа -
лақтың 2 түршесі кездеседі. Кәдімгі 
маубас жапалақ (Otus scops scops) 
еліміздің бастыс б�лігінде кездессе, 
сі бір маубас жапалағы (Otus scops 
pulchellus) қалған аймақ тарда ме-
кендейді. 

ҚАНАҒАТШЫЛ 
ҚҰС

Атақты ақын, ғұлама оқымысты 
Мәшһүр Жүсіп К�пейұлы адам бала-
сы қанағат қылуды жапалақтан үй -
ренсін деген �сиет қалдырған екен. 
«Жапалақ деген құс болады. /зі он 
жұ мыртқа табады. Соның бәрін бір-
ден жарып ұшырмайды. Екеу-екеу-
ден жарып, бала қылып ұшыра ды. 
«Бәрін бірден жарып бала қыл сам, 
тамақ жеткізе алмаспын» деп �зі на-
маздыгерден жоғары, бесіннен т�-
мен бір-ақ мезгіл ұшады. Алса, бір 
тышқан алады, алмаса, ала алмай 
қалғаны. Сонда да құстың семізі 
болады, себебі қанағат қылғаннан. 
Адам қанағатты содан ғибрат алса 
керек», – дейді ғалым. 

Орнитолог Құдайберген 
%міреқұлдың с�зін ше, 
маубас жапалақтар ұя 

салуға ерекше мән береді. «Ұшып 
келгеннен кейін, сәуір-маусым ай -
ларында жұмыртқалауды бастайды. 
Егер ұясы әлдебір себептермен жо -

Маубас жапалақтар та-
биғи ортада 6 жылдай 
ғана �мір сүргенімен, 

пайдасы орасан. АСБК мамандары 
олардың орман және ауыл шарушы -
лығына зиян келтіретін жәндіктер -
мен және кеміргіштермен қоректенуі 
арқылы қоршаған ортаға тиімділігі 
жоғары екенін айтады. 

С�з басында «Жыл құсын» таңдау 
науқаны 2006 жылдан бері �ткізіліп 
келе жатқанын жаздық. Ең алғаш 
2006 жылы тарғақ құсына сондай 
мәртебе берілсе, 2007 жылы –қар  -
лығаш, 2008 жылы – тырна, 2009 жы-
лы – қара бозторғай, 2010 жы лы – 
қараторғай, 2011 жы лы – шымшық, 
2012 жылы – дала қыраны, 2013 жы-
лы – шиқылдақ қаз, 2014 жылы – 
ақбас үйрек, 2015 жылы – орақтұм-
с ы қ ,  2 0 1 6  ж ы л ы  –  т о р ғ а й , 
2017 жы   лы – үкі, 2018 жылы – то   -
қыл     дақ,  2019 жылы – дуадақ, 
2020 жы лы – ителгі, 2021 жылы – 
бір  қазан, 2022 жылы – бұлбұл, 
2023 жы лы к�кқұс таңда лыпты.

Мұндай тәжірибе шетелдерде 
кеңінен танылған. Мәселен, Жаңа 
Зеландияда жыл құсын таңдау шара-
 сына тұтас халық болып атсалысады 
екен. АСБК мүшелері Қазақстандағы 
«Жыл құсы» акциясын барша аза-
маттың қолдауын құптайды. 

Айта кетейік, Қазақстан осы ке-
зеңге дейін «Биологиялық алуан -
дықты сақтау конвенциясы», «Сулы-
батпақты алқаптар туралы Рамсар 
конвенциясы», «К�шіп-қонып ме-
кен ететін жануарларды сақтау кон-
вен   циясы», «Жыртқыш құстарды 
сақтау келісімі», «Сүйріктұмсықты 
шал шықшы ж�ніндегі �зара түсі-
ністік меморандумы» сияқты түрлі 
халықаралық құжатты ратифи ка-
циялаған. Экология және табиғи 
ресурстар министрлігі Қазақстандағы 
Біріккен Ұлттар Ұйымының Даму 
бағдарламасымен бірлесіп «Био -
логиялық әртүрліліктің жаһандық 
шеңбері: алғашқы әрекеттерді қол-
дау» жобасын жүзеге асыруда.

дардың жырларында жиі ұшырасады. 
Шалкиіз жыраудың «Жапалақ ұшпас 
жасыл тау,

Жақсылардың �зі �лсе де с�зі 
сау» деп толғайтыны бар. 

Күндіз ұйықтап, түнде ұшатын 
осынау ерекше құс кейінгі кеңестік 
империяның қуғынына түскен тұлға-
лардың да �лең – жырына арқау бол-
ған. Мысалы, 1937 жылдың қырғы -
нында �зін ұстап берген жа н  дай          -
шап тар жайында Қапез ақын  ның 
«Дүние-ай» атты әні: 

«Жапа   лақ жалп етеді жар басында, 
Немене жоқтың күні бар қасында. 
Дос болып, қас қылғаннан 
  сақта құдай, 
Қасқыр да қас қылмайды 
  жолдасына», – 

деп басталатыны белгілі. Ал Балуан 
шолақ болса: 
«Жапалақ құс болғанмен неге дәрі, 
Жаманның кісілікке бар ма сәні?!», – 
деп жырлайды. 

Осы айтылғандарға қарап, қазақ 
үкіні кие тұтып, қастерлегенімен жа-

Қазақстанда жыл құсын таңдау 
шарасы осымен он тоғызыншы рет 
�ткізіліп отыр. Табиғат қорғау ма-
мандары іс-шараның мақсаты – 
құстың түрiн сақтау, қорғау мәсе-
лесiне жұртшылықтың назарын 
ау дару екенін айтады. «Биыл негізгі 
жұмыс қала құстарына бағыт   та -
латын болады. Алматы мен басқа да 
қа  лаларда оқытушылар мен оқу-
шы лардың к�мегімен жапалақтарға 
арнап ұя орнатылады, одан б�лек 
ашық сабақтар мен сурет кон курс-
тары �ткізіледі. Ал мамыр айын да 
Алматы қаласында маубас жапа-
лақтарының санағын жүргізу жос-
парлануда. Мұндай санақ т�рт жыл 
бұрын 2020 жылы �ткізіліп, нәти-
жесінде Алматыда жапалақтар ту-
ралы 400-ге жуық жазба алынды», – 
дейді АСБК ғылыми б�лімінің 
ма маны Құдайберген %міреқұл. 

Орнитологтардың зерттеуінше, 
біздің елде жапалақтың 13 түрі 

қажеті жоқ», – дейді маман. Егер 
күн  діз демалып отырған құсты к�р -
сеңіз, оны мазалаудың қажеті жоқ. 

ЖАПАЛАҚ �Н САЛАДЫ, 
ТҮНГІ ОРМАН ТАМСАНАДЫ

Орнитологтардың айтуынша, ол 
ағаштың басында отырып мұңды үн 
шығарады. Құмығып шыққан үн 
араға 2-3 секунд салып қайталанып 
тұрады. 

Жапалақтың бұл түріне «маубас» 
деген жанама аттың қосылғаны да 
осы ерекшелігіне қатысты болуы 
мүм кін. «Маубас жапалақты орысша 

йылса, қайта жұмыртқалайды. Жұ-
мыртқаларды 25 күн ішінде басып 
шығарады», – дейді ол. 

Маубас жапалақтың белсенділігі 
кеш бата басталады. /з қорегін қа-
рауылдап табатын құс. «Олардың 
негізгі қорегі жәндіктер, түнде ұша-
тын қоңыздар, к�белектер, кейде 
шегірткелер мен �рмекшілерді де 
ұстайды. Реті келсе, кіші құстар мен 
кеміргіштерді де ұстауы мүмкін. 
Жән дікті к�ргеннен кейін дереу 
ұшып, аяғымен ұстап алады. Ал жер-
дегі жорғалаушы жәндіктер мен 
құрт  тарды жүріп ұстауы мүмкін», – 
дейді Қ.%міреқұл.
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«Жал-��йры�ы �аба деп, 
жабыдан ай�ыр сал-
ма�ыз»... Б��ар жырауды� 
осынау жырында жыл�ыны� 
�аза�ы жабы т��ымы бірша-
ма т&мендетіліп айтыл�аны 
рас. Дегенмен �азір ат�а 
мініп атойлап жау�а шаба-
тын заман емес. �ысы-жазы 
ыз�арлы суы��а �арамастан 
тебіндеп далада жайылатын 
жыл�ылардан да �азір мән 
кеткендей. Б��ан себеп – 
теріскейді� сарыш�на� аязы 
мен боранына т&зімді �а-
за�ы жыл�ы т��ымы азайып 
бара ма деген �ауіп...

Иә, т�рт түліктің т�ресі саналатын 
жылқының да тұқымы бұрынғы күш-
қайраты мен қарым-қабілетінен айы-
рылып бара жатқандай к�рінеді. Ауыл-
д ы  ж е р л е р д і ң  б ә р і н д е  қ ы с т ы ң 
анау-мынау бораны мен үскірік аязынан 
ықпайтын жылқылар түгелдей қолға 
қарап қалған. Былтыр жаз айлары қуаң-
  шылық болып, ой мен қырдың бә ріне 
ш�п шықпай, оның үстіне ай бойы 
жауған жаңбырға ілігіп, астығы тұтастай 
қызып кеткен жұрт жем-ш�п таппай 
аңырап қалған. 

#сіресе, теріскейде ондаған ауылды 
аймақ қыс ортасынан аумай жатып жұт 
басталғанын айтып шырылдап отыр. 
Оның ішінде қысы-жазы дала кезген 
қыл құйрықтылардың жағдайы тым 
ауыр. Мал тебіндейтін жайылымдардың 
бәрінде қардың бетін мұз басып, айна-
дай жалтырап сіреу болып қатып қалған. 
Салдарынан тұяқты мал тебіндей алмай, 
тісіне ілігер ш�п тап  паған соң жаппай 
к�терем болып, жаба  ғыларға сақау шы-
 ғып, биелері құлын тастай бастаған. 
Тіп ті, ауыл-ауылда пы  шаққа ілінбей 
арам �лгендері де бар шылық екен. Ауыл 
тұрғындары қора   сындағы бес-алты 
сиы  ры мен он шақты қойына азын-ау  -
лақ ш�бін қалай жет   кізерін білмей 
отырғанда, қыр арқасы к�рініп даладағы 
жылқылары келген    діктен жем-ш�п тап-
  пай шақшадай басы шарадай болған. 

– Ш�птің бағасы тым шарықтап кет-
ті. Тіпті, бағасынан бұрын сатып алатын 
да ш�п жоқ. Іздеп таппай отыр мыз. 
2022 жылы салмағы 300-350 келі болатын 
бір орам ш�птің құны небәрі 6-7 мың 
теңге болса, қазір кемінде 12-13 мың 
тең   геден түспейді. Оның �зін табу қиын. 
Қасқалдақтың қанынан қат болып тұр. 
Былтыр жазда қапырық ыстықтан 
жайылым мен шабындық жерлердің бәрі 
күйіп кетіп, ш�п мүлде сұйық болды. 
Жылдағыдай ш�п жинай алмай қалдық. 
Қыстың қаһарынан қорқып, қолымда 
бар 300 бас жылқыны түгелдей сатып 
қазір құрық ұстап қалдым. 8ткенде иен 
дала ға шығып осы істегенім дұрыс бол-
ды-ау деген қорытындыға келдім. 8йт-
кені шынында да тұтас дала адам шо-
шыр лық. Жалтыраған кәдімгі к�к мұз. 
Тебіндеп ш�п жемек түгілі тұяқты жылқы 
тәлтіректеп тайып жығылады. Оның үс -

тіне гектарына кемінде 10-15 цент  нер-
ден астық алатын шаруалар биыл зордың 
күшімен 4-5 центнерді әзер жи нап алды. 
Оның �зі мүлдем сапасыз. Бұрынғы Ке-
ңес заманында ондай астық ты мүлде 
ор май сол күйі тастап кететін. 8йткені 
құр жанармайға шығын болады. Жанар-
майдың да құны аспандап кетті. Қазір 
кемі 300 теңгеден жоғары. Жұрттың бәрі 
жылқысын сатып жатқандықтан баға да 
едәуір түсіп кетті.Бәрін бағуға қа зір 
жұрт та ш�п жоқ,– дейді Ақк�л ауда ны 
Мин ский ауылының тұрғыны Серік 
Асанов. 

Ақмола облысының басқа да бірнеше 
ауданында жылқы басының азайып бара 
жатқанын айтып, дабыл қаққан тұрғын-
дардың қарасы қалың. Тұрғындар жергі-
лікті атқарушы билік органдарына ха-
бар ласып, к�мек-қолдау сұрағанымен 
түйткілді мәселенің түйіні тарқатылатын 
түрі к�рінбейді. #сіресе, К�кшетаудың 
дәл іргесіндегі Зеренді ауданына қарасты 
Ақадыр, Васильков, Заречный, Шаға-
лалы сияқты ондаған ауылдағы ағайын 
жем-ш�п таппай, қиналып зар илеп 
отыр. Олардың айтуынша, бұған басты 
себеп – жайылым және шабындық жер-
лердің тапшылығы. Тіпті, олардың қата-
рында жайылым жерінен мүлдем айыры-
лып қалған ауылдар да бар. 

– Мен Ақадыр ауылында тұрамын. 
Жағдайымыз аса қиын. Жайылым мен 
шабындық жерлеріміз қазір мүлдем жоқ. 
Даланың бәрі жалтырап мұз болып жа-

тыр. Ауылдағы жылқының бәрі дерлік 
к�терем болып қолға келді. Онсыз да 
жем-ш�бі таусылуға таяған жұрт әбден 
қиналып кетті. Қазір ш�птің құны ас-
пан дап кеткен. Бір орамының �зі 20 мың 
теңгеден асып жығылған. Қарызданып-
қауғалансақ та малға ш�п алып жатыр-
мыз. Басқа қолдан келер қайран жоқ. 
Құр сүйек болған терісі жабысқан арық 
мал ды кім алады? Бағасы да тым т�мен-
деп құлдырап кетті. Жайылым жерлеріміз 
қыр басында 150 гектардай бар еді. Рус-
лан деген біреу егістік жерімен қоса са-
тып алыпты. Енді мүлде жайылым да, 
шабындық та жоқ. Ауыл тек азғантай 
ма лы   мен ғана күн к�ріп отыр. Осы маң-
да ғы екі-үш ауылда қазір шамамен 2 мың 
бас қой, мың бастан астам ірі қара, 500-
600 бас жылқы бар. Бірақ жаз шыға мал-
ды қалай бағарымызды білмей отыр мыз. 
Жайылым мүлде жоқ. Аудан, облыс 
әкім      діктеріне талай мәрте шағымдандық. 
Бі рақ еш нәтиже де жоқ. #бден дағдарған 
жайымыз бар, – дейді Зеренді ауданы, 
Ақадыр ауылының тұрғыны Мейрам 
Ауғанбай. 

 Тұрғындардан толассыз жазылған 
арыз-шағымдар мен хатқа жергілікті ат-
қарушы билік мәселені «шешіп жатыр-
мыз» деген сипаттағы сырғытпа жауаптан 
әрі аспаған. 

– Ақадыр ауылы тұрғындарының 
жайы лым және шабындық жерлердің 
тапшылығы жайлы жазылған мәселесіне 
қатысты Зеренді ауданының әкімдігі 

«Колос-2014» ЖШС-мен 1 300 гектар 
жерді бірлесіп пайдалануға меморандум 
жасағанын, сондай-ақ халықтың қажет-
тілгін қанағаттандыру үшін 1 040 гектар 
жер ұсынылғанын айтқымыз келеді. 
BAYAT – Agro ЖШС-нан жалпы ауданы 

290 гектар оның ішінде 191 гектар егістік, 
99 гектар жайылым және ауылдың тіке-
лей жанындағы 3 гектар жер учаскесі 
мем лекет меншігіне қайтарылған, – дей-
ді Зеренді ауданы әкімдігінің ресми жа-
зылған хатында. 

Мал басының, әсіресе жылқы малы-
ның азаюы хақында Ақмола облысының 
Ауыл шаруашылығы және жер қаты  нас-
тары басқармасы басшы лығымен де 
тілдеспек болдық. Бірақ басқарма бас-
шы   лығы жылқы малының жай-күйі 
жай  лы алдағы аптада толығырақ мәлімет 
бермек болды. Дегенмен мал басы арт-
паса, кемімегенін алға тартты.

Тақырыпты зерттеу барысында түйт-
кілдің бір ұшы елдің қай аймағында 
бол масын, әсіресе теріскей аймақта 
жылқы ның нағыз қытымыр табиғатқа 
бейімді, т�зімді қазақы тұқымының 
құрып бара жатқаны туралы біраз 
мәлімет ал  дық. Атап айтқанда, Ақмола 
облысы ның бірқатар ауылында жылқы 
малының қысқа шыдайтын т�зімділігі 
т�мендеп кеткенін айтар жылқышы 
к�п. Жылқы ның тұқымын жақсартпақ 
болып, тіпті сонау Башқұртстаннан, 
Ресейден алып келгендер де болыпты. 
Бірақ олар да жер гілікті ауа райына т�зе 
алмаған. 

Бұл орайда қазақ жылқысының тұқы-
мын к�бейтуде Қостанайдағы «Қа зақ 
тұлпары» жылқы зауытының да жағдайы-
ның тұралап қалғаны түйткілдің түйіні-
нің тарқатылуына кедергі келтіретіндей. 
Зауыт басшылығының былтырғы мәлі-
меттеріне қарағанда, 135 жылдық тарихы 
бар зауытта ұрықтандыру зертханасы 
сегіз жыл бұрын жұмысын тоқ татқан. 
Зауытта зоотехник, ветеринар сияқты 
білікті кадрлар тапшы. Елдегі ең мықты 
жылқы зауытының қауқары азай-
ғандықтан қазақы жылқы тұқымы да 
құрып бара ма деген қауіп бар. 

P.S. 
Қысқасы қазақтың ішсе тамағы, 

мінсе к�лігі, қиялымен к�кке самғар 
қанаты да болған қазанаты мен 

жабы сының бүгінгі ахуалы 
алаңдатарлық күйде. Сондықтан 

түйткілді мәселені түбінен қопарып, 
тиісті шаралар қабылданбаса, жағдай 
одан сайын ушығып, ызғарлы желден 

ықпайтын, теріскейдің қытымыр 
бораны мен ащы аязына т�зімді 

қазақы жылқыдан айырылып қалар 
түріміз бар. Ауылдағы ағайын қыл 

құйрықты Қамбар ата түлігінен 
айырылып құрық ұстап қалмасы үшін 

құзырлы органдардан бастап 
жергілікті әкімдіктер жедел арада 

мәселенің шешімін тапқанымыз ж�н. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

Қазақы жылқы Қазақы жылқы 
қандай-ды!қандай-ды!

ОҢАЛТУ ОҢАЛТУ 
ОРТАЛЫҚТАРЫНДАҒЫ ОРТАЛЫҚТАРЫНДАҒЫ 
ЖАҒДАЙ ОҢАЛМАЙ ТҰРЖАҒДАЙ ОҢАЛМАЙ ТҰР

– Құрметті #лихан Асханұлы! 8ткен 
жылдың желтоқсан айында Қазақстан 
Республикасы Парламент Сенатының 
т�рағасы мен бірқатар депутаттарының 
Шығыс Қазақстан облысы басшы лы-
ғымен, мәслихат депутаттарымен кез-
десуде және де осы жылдың қаңтарында 
�ңірлерге іс-сапарымыз барысында 
арнайы білім беру ұйымдарының, оның 
ішінде оңалту орталықтары тәрбиешілері 
жалақысының �спеуі жайлы мәселе 
к�терілді. 

Бүгінде республиканың білім беру 
жүйесінде психологиялық-меди   ци на-
лық-педагогикалық консульта    ция ла-
ры ның (ПМПК) есебінде ерекше білім 
бе ру қажеттіліктері бар 188 мың бала 

тір кел   ген. Оның ішінде 55 мыңы не-
месе 29 па йызы – мектеп жасына 
дейінгі ба ла лар. 

Мүгедектігі бар балалардың білім ал-
уына жағдай жасау мақсатында білім 
бе ру жүйесінде арнайы білім беру ұйым-
дарының желісі жұмыс істейді. Оның 
ішін де орта мектепке дейінгі білім сала -
сында – 44 арнайы балабақша, 99 арнайы 
мектеп-интернат, 9 бақша-мектеп ке-
шені бар. Осы мекемелерде 20 мыңға 
жуық тәрбиеші еңбек етеді, – деді 
сенатор. 

Дегенмен депутаттың айтуынша, 
инклюзивті және арнайы білім беру са-
ла  сында бірқатар мәселелер болып отыр. 
Атап айтқанда:

- арнайы мектепке дейінгі ұйымдар 
мен мектептер желісінің саны �спей, 
орын тапшылығы к�беюде; 

- осылайша, еліміздің 11 �ңірінде 
29 арнайы мекемелер ашу қажеттілігі 
бар. Оған себеп республика бойынша 
24 мыңнан астам бала кезекте тұр;

- сондай-ақ арнайы балабақша мен 
мектептерде оқыту сапасы дұрыс бақы-
ланбайды;

- интеллектісі бұзылған балаларға ар-
налған мектеп түлектерін жұмысқа орна-
ластыру деңгейі �те т�мен;

- бұдан б�лек, арнайы педагогтердің, 
әсіресе сурдо мен тифлопедагогтердің 
тапшылығы мен олардың біліктілігін 
арттыру курстары жетіспейді;

- бүгінгіде арнайы мектеп-интернат-
тардың материалдық базасы әлсіз, жаб-
дықтау нормаларына сәйкестігі тек – 
40 пайызды ғана құрайды.

Сонымен қатар былтырғы жылдың 
1 қыркүйегінен бастап Мемлекет бас шы-
сының Жолдауына сәйкес, педа гогтердің 
жалақысын 30 пайызға арт  тыру тізіміне 
арнайы мектептер мен мек теп-интер-
нат тардың, ерекше білім беру қажетті-
ліктері бар балаларға ар налған күндізгі 
топтары бар оңалту ор талықтарының 
тәрбиешілері мен қыз  меткерлері кір ме-
ген. Қазіргі жағ дайда, бұл мекеме  лерден 

білікті және тәжі рибелі кадрлар  дың 
кетуіне әкелуі мүмкін. 

Осындай жағдай әлеуметтік қорғау 
жүйесінде де байқалады. Онда балаларға 
арнаулы әлеуметтік қызметтер к�рсету -
дің 21 орталығы, оның ішінде тірек-
қимыл аппараты бұзылған балаларға 
арналған 4 орталық жұмыс істейді. Па  -
тологиясы бар балаларға арналған 17 ор-
талық және 98 жартылай стационар бар. 
Онда 4 700-ден астам балаға білім беру 
қызметтері к�рсетіледі. 

Депутаттық сауалда айтылғандай, 
еліміздің медициналық-әлеуметтік ме-
ке  мелерінде де ерекше білім беру қажет-
 тіліктері бар балалармен педагогтер қыз-
мет атқарады. Бірақ олардың мәртебесі 
«Педагог мәртебесі туралы» заң да қарас-
тырылмаған және олар   дың еңбекақысы 
білім беру жүйесіне қа рағанда әлдеқайда 
т�мен. 

– Құрметті #лихан Асханұлы, баян-
далғанның негізінде, келесі мәселелерді 
шешуді қолдауыңызды сұраймыз. Бірін-
шіден, республикалық бюджетті нақ-
тылау кезінде мектепке дейінгі тәр бие 
мен оқытудың мемлекеттік жалпыға мін-
 детті білім беру стандартын іске асы ратын 
арнайы білім беру ұйымдары тәр-
биешілерінің жалақысын к�бейту. Екін-
шіден, әлеуметтік қорғау жүйесінде білім 
беру, түзету және балаларды тәрбиелеуді 
жүзеге асыратын медици налық-әлеу-
меттік мекемелерде жұмыс істейтін пе да-
 гогтер үшін «Педагог мәртебесі тура лы» 
заңға сәйкес мәртебе беру мүм   кін   дігін 
қарастыру.Үшіншіден, ар найы мектепке 
дейінгі ұйымдар мен мектептердің санын 
кезең-кезеңімен к�бейту, олардың жаб-
дықтау деңгейін арттыру, сондай-ақ осы 
білім беру меке  мелері үшін кадрлар 
даярлау мәселесін қамтамасыз ету. 

Айтылғандардың маңыздылығын ес-
кере отырып, депутаттық сауалға, заңда 
к�зделген мерзімдерде жазбаша жауап 
беруіңізді сұраймыз, – деді сенатор 
Талғат Жүнісов.

Парламент Сенатыны� 
депутаты, 6леуметтік-мәдени 
даму және �ылым комитетіні� 
м9шесі Тал�ат Ж9нісов 
Премьер-Министр 6лихан 
Смайыловты� атына 
депутатты� сауал жолдады. 
>кімет басшына жолда�ан 
сауалында сенатор о�алту 
орталы�тары тәрбиешілеріні� 
жала�ысына �атысты мәселе 
к&терген.
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Тілеген дұға-тілектің 
қабыл болып, 
орындалуына сенген 
жұрттың бір әре-
кеті – киелі орындарға 
барып зиярат ету. Қазақ 
даласында қасиетке 
тұнып тұрған орын көп. 
Соның бірі ретінде 
еліміздің оңүстік 
аймағындағы Ақбура 
әулие кесенесін сөз 
етпекпіз. Қазақстанның 
әр түкпірінен жиналатын 
қасиетті мекенге 
шетелдіктер де қызығып, 
біз сенген аңыз бойынша 
олар да осы жерден 
дертіне шипа іздеп 
келеді. 

Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

АҚБУРА – 
ЯСАУИДІҢ ҚОЙҒАН АТЫ
Аңыз бойынша Ақбура әулие 

Қожа Ахмет Ясауидің замандасы әрі 
шәкірті болған. Астына ақ түйе мінген 
әулие ерекше күшке ие болып, таң 
намазының екі бас сүннетін 
Қазығұрттағы бұлақ басында оқыса, 
қалғанын  Йассыдағы мешітте оқитын 
болыпты. Тылсым күшке ие болған 
әулие туралы кесене шырақшысы 
%мірсерік Бұқарұлы былай айтып 
берді: 

«Ақбура әулие осыдан мың жыл 
бұрын осы Қазығұрт тауының 
б'ктерінде 'мір сүрген.  (улие туралы 
бір дерекпен б'лісейін. Сол заманда 
Түркістанда (зірет Сұлтанның мешіті 
болған. Қожа Ахмет Ясауи сол мешітте 
жиналған жамағатпен бірге бесін 
намазын Ақбура әулие келген соң 
бастайтын болыпты. (п-сәтте 
Түркістанға жеткізетін ақ түйенің 
аузынан ақ к'бік бұрқырап баратын 
болған деседі. Шын мәніндегі әулие 
Ақбердіні Ахмет Ясауи ақ түйемен 
жүретіндіктен «Ақбура» деп атаған. 
Ал емшілік қасиетінің болғанына 
байланысты жұрт оны әулие с'зімен 
қосып, Ақбура әулие атап кеткен», 
– дейді шырақшы. 

(улие атымен аталатын киелі 
жерде бұлақ бар. Шырақшының 
с'зінше, бұлақ суы тау етегіндегі 
елдің қажетіне жарап, қысы-жазы 
тоқтаусыз ағып жатады. 

АТЫН ЕСТІГЕН ЕЛ ДЕ К�П
К'ктем шығысымен-ақ Ақбура 

әулие кесенесіне келетін туристер 
к'бейеді. Былтыр шамамен 500-ге 
жуық турист келген. %мірсерік 
ақсақалдың айтуынша, мұнда жаз 
мезгілінде зиярат етушілердің 
к'бейгені сонша, тіпті кесене алдында 
к'лік қоятын орын болмай, ұзын-
сонар кезекке тұрып жатады екен. 
Аядай ғана ауылдан т'рт шақырым 
жердегі киелі орынға қазақстандықтар 
ғана емес, к'ршілес %збекстан, 
Қырғызстан, Ресейден, керек десеңіз, 
Германия, Түркия елінен зиярат етіп 
келетіндер де жетерлік. 

(леуметтік желіні ақтарып 
отырып, с'з етіп отырған киелі жерде 
суретке түскен Аймира есімді орыс 
қызының жеке парақшасын тауып, 
сыр тартып к'рдік. 

«Біраз жыл бұрын т'рт адамнан 
құралған экспедициялық топ Ақбураға 
келдік. Кешкі уақыт таяп қалған, 
жол нашар болғандықтан, жаяу 
жүрдік. Байқағанымыз, барар жолдың 
қалай болуына қарамастан, адам 
ағыны 'те к'п болды. (улиенің 
кесенесі таудың етегінде болғандық-
тан, бірден к'зге шалына қоймады. 
Біздің мақсат – таудың ұшар басына 

шығу болған. Күн бата шырақшыны 
кездестіріп, сол жерде түнеп қалдық. 
Ертеңіне тау басына қарай бет алған 
сәтте жол-ж'некей түрлі мүсіндегі 
жоталарды кездестірдік. Оның ішіндегі 
ш'гіп жатқан қос 'ркешті түйенің 
жотасы к'зімізге оттай басылды. 
Аңыздарға сенсек, түйенің кейпіндегі 
жартас осы әулиенің бурасы екен. 
Тыңдаған адамға ертегі іспеттес. 
Таудың ең биік нүктесіне жеткен 
кезде үңгір бар екенін білдік. Үңгірдің 
суы мұздай еді. Кесенеге қайта 
келгенде шырақшы бізге бұрын-
соңды естімеген оқиғаларды айтып 
берді. Келгендердің барлығы судың 
кез келген дертке дауа болатынын 
айтты, біз де шипалы суын 'зімізбен 
бірге елімізге алып кеттік», – дейді 
Аймира. Ол айтқан түйе кейпіндегі 
жота туралы шырақшының 'зінен 
де сұрадық. 

– Ақбура әулие осы жерде дүниеге 
келіп, осы жерде 'мірден 'тті. Мініп 
жүрген түйесі де әулие дүние салған 
соң осы жерде ш'гіп, жан тапсырды 
деген әңгімелер кең тараған. 
Шынымды айтсам, тау б'ктерінде 
түрлі жануарға ұқсас жота к'п. (псана 
бойынша иесінің қазасына қайғырып 
ш'ккен түйе жартасқа айналған 
болуы да мүмкін, оны д'п басып 
айту қиын, – дейді шырақшы. 

«ТҮСІМДЕ К�РІП КЕЛДІМ»
Киелі жердің суы да шипа, талай 

дертке ем деседі кесенедегілер. (ңгіме 
барысында кесене шырақшысы мына 
бір оқиғамен б'лісті.

– Шамасы осыдан екі жыл бұрын 
тері ауруын асқындырып алған орта 
жастағы әйел дертіне шипа іздеп 
келген. Киім кисе, денесі ауырады. 
Дәрігерден дауа таппай, емшінің емі 
қонбапты. Сонда бізге де алғашқы 
рет келуі ғой. Бұл жер туралы түсінде 
к'ріпті. Айтуынша, түсіне Ақбура 
әулиенің 'зі кірген екен. Бұлақтан 
аққан суға шомылып, шипа суды 
ішсе, дертіне ем болатынын айтқан. 
Жолдасымен келген әйел суға түспес 
бұрын кесене ішінде дұға тілеп, кейін 
бұлақ суын үстіне құйып кетіп жүрді. 
Араға екі-үш күн салып бір ай үзіліссіз 
осы жерге келген еді. Кейінірек оның 
бұл аурудан құлан-таза айығып 
кеткенін естідік. Былтыр да келіп, 
зиярат етіп кетті, – деді шырақшы.

%мірсерік ақсақалдың айтуына 
қарағанда, буын ауруына шалдыққан 
адамның к'бі осы жерге ем іздеп 
келеді. Кез келген адам бір нәрсеге 
мұқтаж болғандықтан, киелі орын-
дарды аралап, тілек тілейді. Бірақ 
кесенелерді араласа барлық адамның 
тілегі қабыл болып кетеді деуге тағы 
болмас. Сондықтан тілегенім орын-
дал мады деп қолды бір сілтеп кетудің 
қажеті жоқ. Ал шетелден келген 
қонақтар еліміздің киелі жерлерін 
аралауға келгенде Ақбура әулиенің 
осындай тылсым күшін естіп, ат 
басын осында бұрады. 

КИЕЛІ ЖЕРГЕ ҚОЛДАУ ЖОҚ
Шырақшы %мірсерік ақсақалдың 

киелі жерді келушілерге таныстырып 
жүргеніне 5 жылға жуық уақыт 

болыпты. Осы уақыт ішінде әрі 
туристік ортаға айналып отырған 
Ақбура әулиеде ешқандай 'згеріс 
болмаған. (ңгіме барысында 
шырақшы «баяғы жартас – сол 
жартас» күйінде қалғанына күйініп, 
'ңірдің болашағына алаңдаулы екенін 
айтты.

«Ақбура әулие киелі жерлердің, 
туризм бағытындағы орындардың 
қатарына еніп жатқанына қуанамыз. 
Бірақ бүгінге дейін жарықтың 
болмағаны келушілер санының 
азаюына әсер ете ме деп ойлаймын. 
(сіресе, шет аймақтардан, басқа 
елден келген қонақтар, әрине бұл 
туралы айтпайды емес, айтады. Бұл 
– бізге сын. Қазығұрт ауданына 
қарасты барлық 'ңірге жарық, жылу 
жүйелері тартылған да, ал киелі жерге 
тартылмаған. Осыған ашынамын. 
Бұл мәселені бақылауымда ұстаймын 
деген кісілерді де екінші рет к'рмедім. 
Одан б'лек, қазіргі заманға сай 
құрылыс орындары мен қонақүйлердің 
бой к'теруіне рұқсат жоқ. Бұған 
дейінгі салынған екі-үш б'лмелі 
үйде қыс айында жылу болмайды. 
Қыста келетін адамның аз екенін 
ескерсек те, жаз айларында туризм 
саласындағы жастар легі арта түседі. 
Ол кезде оларға қонатын жердің 
табылуы да қиынның қиыны. Егер 

мемлекет тарапынан да қолдау к'ретін 
болсақ, киелі жер туристік бағытта 
да дами түсер еді», – дейді кесене 
шырақшысы.

Қолдауға зәру мекенге табан 
тірейтіндердің басым б'лігі зиярат 
етіп келеді. Шырақшының айтуынша, 
олардың «садақа» жәшігіне салған 
тиын-тебені кесене маңын тазарту 
жұмыстарына, оған атсалысқан 
к'мекшілерге жұмсалады екен. 
Алладан тілек тілеп келетін зиярат 
етушілерге түнейтін орынның жеткі-
ліксіздігінен кейбірі шырақшының 
үйіне қонады. 

К'птің назарын 'зіне аударған 
'ңірге мүлде қолдау к'рсетілмейді 
деп айта алмаймыз, %мірсерік 
Бұқарұлы кесене ғимаратын жаңартып 
отыратын ағайынды кәсіпкерлердің 
еңбегіне дән риза. 

– Біз қазірге тек жеке кәсіпкерлер 
тарапынан қолдау к'ріп отырмыз. 
Демеуші к'п. %з кәсібін д'ңгелетіп 
отырғандар осы маңдағы жағдайы 
т'мен отбасыларға жәрдем қолын 
созып келеді, Шымкент қаласында 
үш ағайынды кәсіпкер бар. Олар 
былтыр келіп кесенеге ішкі-сыртқы 
ж'ндеу жұмыстарын жүргізіп кетті. 
Егер мемлекет тарапынан жарық 
жүйелерін кіргізуге, зиярат етушілерге 
арналған орындар салуға рұқсат 
берілсе, осы демеушілер бұл жұмысты 
да аяқтап беруге сақадай сай тұр, 
– деді %мірсерік ақсақал.

Бүгінгідей жаһандану дәуірінде 
жұтылып кетпеу үшін, рухани-мәдени 
мол мұрамызға мән беріп, ұлттық 
құндылықтарымызды саралау тарихи- 
мәдени қасиетті жерлерімізді 
жаңғыртудың маңызы зор әрі 
туристерді тартудың негізгі құралы 
болмақ. 

ТАРИХЫ ТЕРЕҢ, ТАРИХЫ ТЕРЕҢ, 

ҚАСИЕТІ ЕРЕН

Бұл бастама америкалық тарихшы Френси 
Бергке тиесілі. Профессор 'зінің 1999 жылы 
жарық к'рген «(йелдер ауқаттанудан қорқады: 
салмақ қуған заманауи әлемге қарсы тұру» 
(Women Afraid to Eat: Breaking Free in Today’s 
Weight-Obsessed World) кітабында әйелдер 
арасында кең тараған сұлулық стандарттары 
мен түрлі диета к'птеген физикалық және 
психологиялық ауруға себеп болғанын жазады. 
Сол жылдары «Дұрыс салмақ желісі» (Healthy 
Weight Network) атты ұйым құрып, қаңтардың 
үшінші бейсенбісін айтулы күн ретінде атап 
'туге қол жеткізеді. Мақсаты – дұрыс салмақтың 
ғылыми негізіне әйелдердің назарын аударту, 
тән сұлулығы хақында кең тараған жалған 
стандарттар мен оның проблемалы салдарын 
насихаттау болды. 

Ширек ғасырға жуық аталып 'тетін айтулы 
дата күні бүгінге дейін 'зекті. %йткені арық 
болу үшін 'зін ас-ауқаттан тиып, түрлі диетаның 
құрбаны болып жатқан әйелдер қауымының 
саны азая қойған жоқ. Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымының мәліметінше, бүгінде әлем 
тұрғындарының 16-20 пайызы анорексиямен 
бетпе-бет келіп отыр. Осыдан 10 жыл бұрын 
бұл к'рсеткіш 2-3 пайызға тең болған. Ал 
дүниежүзінде 10-19 жас аралығындағы әрбір 
жетінші жеткіншек анорексия мен булимияның 
құрбаны. %кініштісі сол, ДДҰ-ның 2022 жылғы 
зерттеуіне сүйенсек, жас'спірімдердің 'лім 
себебінің арасында (соның ішінде суицид бар) 
аталмыш психологиялық бұзылыс к'ш бастап 
тұр. 

Мамандардың айтуынша, салмақ – деннің 
саулығының маңызды к'рсеткіші. (рбір адамның 
дене бітімі әртүрлі, сол себепті қолдан жасалған  
мінсіз пошымға ұмтылу ақылға қонбайды, 
керісінше, физикалық және психологиялық 
денсаулыққа зиянын тигізеді. 

«%зіңізді толық деп есептейсіз бе? Апай-
то пай интернеттен ақпарат жинап, яки құрбы-
ңыздың кеңесіне құлақ асып, түр-түсі түсініксіз 
диетаға отыруға асықпаңыз. Алдымен дене 
салмағының индексін есептеуге кеңес беретін 
едім. Мәселен, 170 см бойға 65-68 салмақ сәй-
кеседі. Ал бізге осындай бойы бар қыздар сал-
ма ғым 55 келіден асып кетті, қалай арықтауға 
болады деп келеді. Ағзадағы май к'лемінің де 
'з нормасы бар. Қандай да бір диетаға отыруға 
ниетті ару бұл к'рсеткіштің барын ескермейді 
де, ал бұл норма – деннің сау болуының бірден-
бір кепілі», – дейді диетолог Арайлым Мұ-
қанқызы. 

Маманның айтуынша, Алматыдағы ірі 
университеттердің біріндегі қыздар арасында 

жүргізілген сауалнама нәтижесінде 150 қыздың 
44 пайызы артық салмақпен күресіп жүргені 
анықталған. (йтсе де, сол к'рсеткіштің 31 
пайызының дене салмағының индексі нормада 
болған, яғни артық салмағы жоқ. Бұл қыздардың 
жартысынан к'бі ешқандай ғылыми негізі жоқ, 
зерттелмеген әртүрлі бірнеше диетада отырған. 
Сондағысы – «мінсіз» бітімге қол жеткізу. 

Психологтердің айтуынша, соңғы жиырма 
жылдықта жалпы «мінсіздікке» ұмтылу синдромы 
дендеген. Соның ең «сәндісі» – 90-60-90 бітіміне 
сай болу. (лемде әйелдердің тек 5 пайызы бұл 
к'рсеткішке ие. 

«Бұл статистиканың бес пайыз болуы заңды. 
%йткені 90-60-90 – ойдан шығарылған сандар. 
Бойы аласа қыз да, бойшаң ару да бір стандартқа 
сай болу керек деу ақылға қонбайды. %кінішке 
қарай, БАҚ, медиа, әлеуметтік желілер, әлемдік 
мода талдырмаш қыздарды мінсіз етіп к'рсетуде, 
арық болуды – әсемдіктің символы ретінде 
насихаттауда. Бұған қоса, арықтауға құлықсыз 
адамды 'зінің ерік-жігерін қамшылай алмайтын 
әлсіз сипатта к'рсетуде. Мұның бәрі 13-25 жас 
аралығындағы қыздарға ықпал етпей қоймайды. 
Олар деннің саулығына емес, тәннің сұлулығына 
маңыз береді. Сондықтан ешқандай қауіп-
қатерге қарамастан кез келген тәуекелге барады. 
Бұл орайда, дұрыс салмақтың қандай болатынын 
және деннің саулығына маңыз беру керек екенін 
жаппай айта беруіміз керек. Бүгінде насихат 
ісі кемшін болып тұр», – деп атап 'тті диетолог 
Арайлым Мұқанқызы. 

Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйымының 
мәліметінше, анорексиямен бетпе-бет 
келгендердің 20 пайызы 'лім құшады. %кінішке 
қарай, анорексия, булимия және тағы басқа 
тамақтану тәртібінің бұзылуымен байланысты 
аурулар қолдан жасалды. Бұл қоғамдағы негізсіз 
стандарттардың құрбаны болған психиканың 
«жемісі». Дүниежүзі мамандары, тіпті «сәнді» 
ауру атап кеткен анорексияның бастауында 
арықтауға деген әсіре ынта-ниет тұр. Кеше ғана 
аталып 'тілген Дүниежүзілік дұрыс салмақты 
насихаттау күні елімізде кең к'лемде атап 
'тілмейді. (рі, әсіресе, тамақтану тәртібінің 
бұзылысымен зардап шегетін жас'спірімдер 
статистикасы да жоқ. (йтсе де, БАҚ беттерінде 
анорексияның құрбаны болған жастардың 
тағдыры мен олардың ата-анасының жанайқайы 
жиі жазылады. К'біне к'п проблемамен күресу 
жолдары айтылып жүр. Алайда дұрыс тамақ-
тануды, дене салмағының тиімді индексін, 
са ла матты 'мір салтын насихаттасақ игі. 

Асыл ТҰМАР

ТАЛДЫРМАШ ТАЛДЫРМАШ 
БОЛУДЫҢ ӘЛЕГІБОЛУДЫҢ ӘЛЕГІ

18 а�тар – д�ниеж�зілік д�рыс салматы насихаттау к�ні. #лемні� 
диетологтары халыты д�рыс салматы та&айындауды� &ылыми негізіне назар 
аудару&а шаырады. +йткені б�гінде, /кінішке арай, с�лулы стандарттары 
басаны міндеттеп келеді. 

де, ал бұл норма – деннің сау болуының бірден-
бір кепілі», – дейді диетолог Арайлым Мұ-
қанқызы.

Маманның айтуынша, Алматыдағы ірі
университеттердің біріндегі қыздар арасында

жолдары айтылып жүр. Алайда дұрыс тамақ-
тануды, дене салмағының тиімді индексін, 
са ла матты 'мір салтын насихаттасақ игі. 

Асыл ТҰМАР



БАСПАСЫНБАСПАСЫН

ЖАСТАР ҚЫЛМЫСЫ 

ҚҰЛЫНЫҢ

 «Тараз» десе, 	кінішке �а-
рай, то�саныншы жылдар да�ы 
б�за�ылар мен бергідегі тен-
тектер еске т�се тін кездер бо-
лады. Кейінгі жылдары жас-
	спірімдерді�, тіпті кол ледж -
дер мен мектеп �абыр �а-
сында�ы о�ушыларды� �ыл-
мысы к	птеп тіркелуде. К�ні 
кеше облысты� кәмелет ке 
тол ма�андарды� істері және 
олар ды� ���ы�тарын �ор�ау 
ж	 нін дегі комиссияны� отыры-
сын да да жас	спірім дер ара-
сын да�ы �ылмыстар к�н тәр ті-
бі не к	теріліп, тір кел ген к	р-
сет кіш к	пті� жа�а сын �статты. 

Б�гінгідей а�паратты� да-
мы�ан заманында бала тәр-
бие леу о�ай болмайын деп 
т�р. $леуметтік желідегі небір 
�атыгез к	ріністер мен келе�-
сіз а�параттарды ауызды�тау 
м�мкін болмай т�р�ан уа�ытта 
«баланы кім б�зды?» деген 
сауал�а жауап іздеуді� 	зі 
�иындау. М�ны текке айтып 
отыр�анымыз жо�. Батыс &а-
за�стан облысында балалар 
мен жас	спірімдер арасын-
да�ы �ылмыс 30 пайыз�а 	с-
кен. Жас	спірімдер негізінен 
�рлау, тонау секілді ���ы�-
б�зу шылы�тар�а барып отыр.
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267 СТУДЕНТ 
КОЛЛЕДЖІШІЛІК, 

93 ЖЕТКІНШЕК ПОЛИЦИЯ 
ЕСЕБІНЕ АЛЫНҒАН

Облыс әкімдігі Білім басқар-
масы басшысының міндетін 
атқарушы Мұхит Нысанбаевтың 
с�зіне сүйенсек, былтырғы 12 айда 
кәмелетке толмағандар жаса ған 
қылмыстар 2022 жылмен са-
лыстырғанда 28,1 пайызға кеміген 
к�рінеді. Алайда тізімге алынған 
жастардың к�рсеткіші к�ңіл к�н-
шітпей тұр. Мәселен, былтыр 267 
студент колледжішілік есепке 
алынса, 93 жеткіншек полиция 
б�лімінің есебіне қойылған. 

М.Дулати атындағы Тараз 
�ңірлік университетінің басқарма 
мүшесі, әлеуметтік-мәдени даму 
ж�ніндегі проректоры Аслан 
Тұрлыбектің айтуынша, былтыр 
жас�спірімдер арасында 92 қыл мыс 
тіркеліпті. Оның 4-і жоғары оқу 
орнының студенті болса, 29-ы 
мектеп қабырғасында, 53-і кол-
ледждерде білім алуда. Байқап 
тұрсаңыздар, тіркелген 92 қылмыс-
тың жартысынан к�бін колледж 
студенттері жасаған. Арнаулы орта 
оқу орнына мектептің 9-сы ны бын 
аяқ таған соң қабылдайты нын ес-
керсек, 14-15 жастағы бала лардың 
бұзақылыққа баруына не себеп 
екенін түсіну қиын. Мұнысы «Бала 

Бұрынғылар тентектеу бала 
к�рсе, «бала емес, пәле болды» деп 
кейіп жататын. 2023 жылдың 
күзінде Батыс Қазақстан облысында 
16 жасар бала �з шешесін �лтіріп 
алды. Ана мен бала арасындағы 
әдеттегі кикілжің осындай қайғылы 
жағ даймен аяқталды. 

– Жас�спірім қазір тергеу изо-
ля  торында отыр. Тергеу әлі жүріп 
жа тыр, – деді БҚО Полиция де пар-
таменті Жергілікті полиция қыз ме-
тінің бастығы Ернар Сұлтанғалиев. 

Мектеп жасындағы жас�спірім 
оқушылардың қылмысқа бой ұруы 
жақсы құбылыс емес. Оларды мұн-
дай теріс іс-әрекеттерге итерме лей-
тін нендей күш? Қай кезде де жа с-
�спірімдер қылмысы қоғамдағы 
�ткір, к�кейкесті әрі �зекті мәселе-
лердің қатарында болып келеді. 

САНДАР С�ЙЛЕСІН...
Батыс Қазақстан об лысында 

жас�спірімдердің қатысуымен 2022 
жылы 96 қылмыс тіркелсе, 2023 
жылы 125 қылмыс жасалыпты. 

Бұл туралы БҚО ПД ЖПҚ-ның 
бастығы Ернар Тимурұлы: 

– >кінішке қарай, �ткен жыл-
дармен салыстырғанда, 2023 жылы 
жас�спірімдер арасындағы қылмыс 
30,2 пайызға �сіп отыр. Барлығы 120 
бала түрлі қылмыс бойынша жауап-
қа тартылды. Олардың ішінде мектеп 
оқушылары да, колледж студенттері 
де бар. Кәмелетке тол маған балалар 
мүліктік сипаттағы 98 қылмыс 
жасады. Олардың қата рында 6 ұсақ 
ұрлық, 44 ұрлық фактісі, 26 алаяқтық 
қылмысы, 15 тонау, 3 бопсалау, 
4 к�лік құралдарын ұрлау фактісі 
тіркеліп отыр. Поли ция департа-
ментінде кәмелетке тол маған 125 
бала есепте тұр, – дейді.

Bдетте, балалар арасында қыл-
мыс туралы айтылғанда, оның �с-
кен ортасы туралы с�з болады. К�п 
жағдайда әлеуметтік аз қамтылған 
отб асының балалары қылмыс 
жасайды деген түсінік бар. Жалпы, 
облыс бойынша полиция есебінде 

ЖА�А �СТАТАДЫЖА�А �СТАТАДЫ
– үйде, қылығы – түзде» деген дей, 
ата-анасының бақы лауы нан шы-
ғып, еркіндігі �з қо лына тиіп, бе-
тімен кетуі ме? Bлде кол ледждер 
студенттерінің тәртіп мәселесіне 
немқұрайды қарап отыр ма? 

«ПАРАСАТ» КОЛЛЕДЖІ К�Ш 
БАСТАП ТҰР

Облыстық кәмелетке толма-
ғандар істері және олардың құқық-
тарын қорғау ж�ніндегі комиссия-
ның отырысында қай колледждің 
студенттері қылмысқа жиі бара-
тын  дығы да ашып айтылды. Об-
лыстық білім басқармасы берген 

ақпаратқа сүйенсек, кәмелетке 
толмағандар қылмысы бойынша 
«Парасат» колледжі 19 дерекпен 
к�ш бастап тұр. Одан кейін «Бо-
лашақ» және Жамбыл меди ци-
налық жоғары колледжінің әр қай-
сысында 7 деректен тіркелген. 
«Аспара», Жамбыл политех-
никалық жоғары колледж дерінде 
5 қылмыстан орын алған. 

Сонда бір жылдың ішінде 92 
қыл мыс тіркелді деп есептесек, 
айы на орта есеппен 7-8 заңбұзу-
шылық тіркеліп отырған. Бұл 
дегеніңіз – аптасына кем дегенде 
1-2 студент қылмыс жасайды деген 

с�з. Ұл �сіріп, қыз тәрбиелеп, бар 
үмітін соларға артып отырған ата-
ана үшін бұл – жантүршік тірерлік 
статистика. 

БІР ЖАС�СПІРІМНІҢ 
ҮСТІНЕН 6-7 ҚЫЛМЫСТЫҚ 

ІС ҚОЗҒАЛҒАН
Bдетте, кінәні �зімізден емес, 

�згеден іздеу қанымызға сіңген 
дерт ке айналды ғой. Жастар қыл-
мысы бойынша к�ш бастап тұрған 
«Парасат» колледжінің басшы-
лығы да бар мәселені мектептерге 
сырғытып, �здері сүттен ақ, судан 
таза шығуға тырысуда. 

– К�п жағдайда балалар мектеп 
қабырғасында бұзақылығы бойын-
ша есепке алынып, содан кейін 
біз ге келіп жатады. Сондай-ақ 
бас қа білім ордаларынан колледж-
ге ауысып келіп жататын жастар 
к�п. Содан біздің арнаулы орта оқу 
орнымыздың к�рсеткіші жағым-
сыз к�рініс табуда. Бұдан б�лек, 
1 баланың �зі бірнеше қылмыс 
жасайтын жайттар болып жатады. 
Мәселен, 1 студентке қатысты 6-7 
қылмыстық іс қозғалған деректер 
бар. Ол қылмыстардың дені –
бұзақы лық, бопсалау, мал ұрлығы 
сынды заңбұзушылықтар. Қазір біз 
колледжге түсетін үміткерлердің 
мінез-құлқын зерделеп, осы ба-
ғытта ауқымды жұмыстарды қолға 
алып жатырмыз, – дейді «Парасат» 
колледжі директорының тәрбие ісі 
ж�ніндегі орынбасары Ақбаян 
Шыңғысханқызы. 

Ал М.Дулати атындағы Тараз 
�ңірлік университетінің бас-

қарма мүшесі, әлеуметтік-мә-
дени даму ж�ніндегі проректоры 
Аслан Тұрлыбек жұмыссыз-
дықтың �суі, ата-аналар жауап-
кершіліг інің аздығы сынды 
мәселелер жастар қылмысының 
артуына себеп бо лып жатқанын 
алға тартады. 

Облыс әкімдігі Білім басқар-
масы басшысының міндетін ат-
қарушы Мұхит Нысанбаев болса, 
жеткіншектердің жүгенсіз кетуі 
балаға бақылаудың жоқтығы деп 
отыр. Алайда ол бақылауды кім 
және қай жерде жасау қажет екенін 
атап �тпеді. 

ЖАСТАР АТЫСЫП, 
ҚАЗА ТАПҚАНДАР ДА БАР 
Негізі, Жамбылдағы жастар 

қылмысы талай жылдан бері жаға 
ұстатып келеді. Алдыңғы жылы 
мектеп оқушылары бір-бірімен 
атысып, соңында жас�спірімдер 
ауру ханадан бір-ақ шыққанын ел 
ұмыта қойған жоқ. Сондай-ақ бір 
жас�с пірімді �зге мектептің білім-
герлері таяқтың астына алып, одан 
қалса пышақтап, баланың ауру-
ханаға жетпей жан тәсілім еткені де 
та лайдың т�бе шашын тік тұрғызған. 
Ал Талас ауданында 16 жасар жа с-
�спірім 14 жасар жет кіншекке 
пышақ сұғып алса, Т.Рысқұлов 
ауданында 15-16 жасар жастардың 
жанар-жағармай бе кеттеріне ұйым-
дасқан қарақшы лық шабуыл жаса-
ғаны бүкіл об лысты дүр сілкіндірді. 

Бұдан б�лек, Тараз қаласын-
дағы 13 жасар мектеп оқушысы 
токсиндік мас күйінде 4-сынып 
оқушысын зорлауға әрекет етпек 
кезінде, баумен буындырып �л-
тіріп қойғаны да талай ата-ананы 
шошытты. 

P.S.
Жалпы, мұндай жағдайларды 

тізе берсең ;те к;п. Жас;спірім дерге 
қарсы жасалған қылмыс та терең 
ойға қалдырып отыр. Был тыр 
мұндай қылмыс саны 125 дерекке 
жетіп, 17,9 пайызға ;скен. Ең сора-
қысы, жас жеткіншектерге қарсы 
жыныстық сипаттағы 53 қылмыс 
тіркеліп, бұл 2022 жылмен салыс-
тырғанда екі есеге ;сіп кеткен. 

Сондық тан жас;спірімдер 
арасындағы қыл мыстарды әркез жіті 
назарда ұстаған ж;н. Кінәні ;згеден 
іздеп, бар мәселені біреуге сырғытып 
қою оңай. Алайда одан жастар 
арасын дағы қылмыс азаймайтыны 
анық. Ал сол жапа шеккен жас;с-
пірімнің орнында ертең сенің де балаң 
болуы бек мүмкін екенін құзырлы 
һәм би лік ;кілдері ұмыт паса екен 
дейміз....

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

139 қолайсыз отбасы тіркеуде тұрса, 
ол отбасыларда 160 бала тәрбие-
ленуде. 

«Қазір құқықбұзушылықты тек 
әлеуметтік осал топтардың балала-
ры жасамайды. Толық отбасында 
тәрбиеленіп жатқан, жағдайы 
жақ  сы отбасының балалары 
керісінше қылмысқа к�п барып 
отыр», – деп қынжылады тәртіп 
сақшылары. 

– Қылмыстың к�бі  түнде 
жасалады. Бала түнгі 23.00-ден 
кейін жүрмеуге тиіс қой. Осы үшін 
т�рт мыңнан астам ата-ана жауап-
кершілікке тартылды. Қазір жастар-
дың ішінде суицидке баратындар да 
к�бірек. 2022 жылы 2 суицид тір-
келсе, 2023 жылы 5 суицид фактісі 
тіркелді. Балалар суицидке к�біне 
ата-анасын қорқыту мақсатында 
барады. >кінішке қарай, кейде 
баланы құтқарып үлгере алмай 
қалатын жағдайлар болады. Ма ни-
пу ляция соңы қайғылы аяқтала-
тыны �кінішті, – дейді БҚО ПД 
Ж П Қ - н ы ң  б а с т ы ғ ы  Е р н а р 
Сұлтанғалиев. 

Балалар арасындағы қылмыс-
тың алдын алу ювиналды полиция-
ның міндетіне кіреді. Осы ретте 
«ювеналды полиция �з міндетін 
толық атқарып отыр ма?» деген 
сұрақ туындайды. 

БҚО бойынша тек 70 ювеналды 
полиция қызметкері бар. Оның 48-і 
Орал қаласының �зінде жұмыс 
істейді. «Кәмелетке толмағандар ісі 
ж�ніндегі полиция жетпеген мек-
тептерді сол аймақтың учаскелік 
полициясы қарайды», – дейді 
Полиция департаменті �кілдері. 

Жас�спірімдер арасындағы 
қылмыстың алдын алу ісіне облыс-
тағы білім беру орындары да үлес 
қосуға тиіс. Себебі негізгі тәрбие 
мен білім мектептен беріледі. Алай-
да әзірге білім беру ұйым дарындағы 
тәрбие негіздері әлсіздеу болып 
тұрғанға ұқсайды. Bйтпеген күнде 
жас�спірімдер арасындағы қылмыс 
осыншалықты к�беймес еді. 

– Бүгінгі балалар рухани аш, 
қуыскеуде болып �суде. Біз ұлттық 
менталитетімізден ажырап қалдық. 
Тым заманауи боламыз деп асыра 

сілтеп жібердік, – дейді біздің тағы 
бір әңгімелесушіміз Светлана 
Дүйсенбиева.

Светлана – бірнеше бала 
тәрбиелеп отырған ана, «Зерек» оқу 
орталығының әдіскері, «Білгім 
келеді» клубының жетекшісі.

– «Қазіргі бала неге тәрбиеге 
к�нбейді?» деген сұрақ бәрімізді 
мазалайды. Біз – 90-жылдардың 
қиындығын, жоқшылығын к�рген 
ұрпақпыз. Аталарымыз ашаршы-
лық ты к�рді. Осыдан келіп, біз ба-
лаларымызға барлық жағдайды 
жасауға тырысамыз. Олар жоқшы-
лық, қиындық к�рмей �ссін дейміз. 
Ата-ананың «балам мен к�рген 
бейнетті к�рмесін» деген шектен 
тыс қамқорлығы балаға кері әсер 
етеді. Біз мұндай кезде балаға шы-
нымен керек нәрсесін бермейміз. 
Біз тек баланың физикалық қажет-
тілігін �тейміз. Киін діреміз, жылы-
жұмсақтың бәрін аузына тосамыз. 
Баланың бетінен қақпаймыз, ұрыс-
паймыз. Осыдан келіп еш теңеге 
басын қатырмайтын, ойлана біл-
мейтін рухани аш, қуыс кеуде бала 
шығады. Оған үйдегі ата-анасы да 
«саған біреу тиіссе, аяма, ұрып 
таста» деп жел береміз. Содан 
қатыгез бала қайдан шықты деп 
таңғалады. Негізі, ба ланы кәдімгі 
қ а з а қ т ы ң  � з  м ә д е н и е  т і м е н 
тәрбиелеу керек. Үлкенге ізет, 
кішіге құрмет к�рсете білетін қа-
рапайым қазақтың қоңыр тірлігіне 
баулу керек. Бала кезден үйге келген 
ағайынға қызмет к�р сету дегенді 
білдік. Отбасында жүріп-ақ к�п 
нәрсені түсіндік. Ал қазіргі бала 
ағайынмен араласпай ды, ортаға 
түспейді. Сондықтан да қоғамға тез 
сіңісіп кете алмайтын меңіреу ұрпақ 
шығады. Мен к�пке топырақ ша ш-
паймын. Бірақ қазір к�п ата-ананың 
баласын осындай әдіспен тәрбиелеп 
отырғаны қын жылтады. Оны ата-
аналар чатынан анық аңғаруға бо-
лады. Бала күнінен рухани мүгедек, 
эгоист болып �скен бала біреудің 
еңбегін бағалауды, табиғатты қор-
ғауды, адамзатқа құрметпен қарауды 
түсінбей �седі. Міне, балалар ара-
сындағы қылмыс неге к�бейді де-
генге жауап осында жатыр, – дейді 

«Зерек» оқу орта лығының әдіскері 
Светлана Дүйсенбиева.

Сондай-ақ ол бала тәрбиесінде 
кінәрат кетсе, к�біне мектептен, 
ортадан, к�шеден к�ріп жатады, 
бірақ ешкім неге орта, к�ше осын-
дай болды деп бас қатырмайды 
дегенді алға тартады. Асылында, 
баланың дұрыс тәрбиеленіп, тұлға 
болып қалыптасуына баланың ата-
анасы жүз пайыз жауапты екені 
анық. 

ТLРБИЕСІЗ БЕРІЛГЕН БІЛІМ...
Балалар жасайтын қылмыс 

туралы дерек қолымызға тиген 
бойда біз БҚО Балалар құқық тары 
ж�ніндегі жедел уәкіл Жанат Нұр-
мағамбетоваға хабарластық. 

Жас�спірімдер арасында қыл-
мыстың к�бейгені ол кісіні таңғал-
дыра қоймады. 

– >зім �мір бойы осы салада 
жұмыс істедім. Балалар арасындағы 
қылмыс 2019 жылы �сті, кейін 2020-
2022 жылдары т�мендеді. Ал 2023 
жылы қайтадан �сіп отыр. Кәмі летке 
толмаған балалар арасында қылмыс 
неге к�бейді? Себебі қа жетті талдау 
жүргізілмей отыр. Ба ла ның отбасы 
жағдайы, мектептегі мінез-құлқы 
қандай? Осындай жан-жақты 
жүргізілген талдау қорытындысына 
қарап, балалар арасындағы қыл-
мыстың алдын алу бағытындағы 
жұмыстарды жүргізуге болады. Егер 
жеке к�зқарасымды айтатын болсам, 
құқықбұзу шы лыққа к�біне махаб-
батқа зәру, ата-ана мейірімін к�р-
меген, мектепке қажетті к�ңіл б�-
лінбеген балалар барады. Екіншіден, 
�те пысық балалар болады, күші к�п. 
Ондай баланы спортқа, биге беріп, 
күшін сыртқа шығармаса, бала 
бойындағы күш-қуатты жаман нәр-
сеге жұмсайды. Балалар арасындағы 
қылмысты азайту үшін оны дұрыс 
ортаға бейімдеген ж�н. Мәселен, 
білім беру ұйымдары мен атқарушы 
билік бірлесіп жұмыс істеуі керек. 
Балаларды тегін бассейн, спорт зал, 
би үйірмелері секілді пайдалы 
шаралармен қамтамасыз ету керек. 
Нашар, талантсыз бала болмайды. 
Біз әр баланың бойындағы талантты 
ашуымыз керек. Сонда бала құқық-

бұзушылыққа бармайды. Энергиясы 
дұрыс бағытқа жұмсалған бала 
отбасына, қоғамға пайдалы болады. 
Бала неге ұрлық жасайды? Ең бі-
рінші, оның материалдық жағдайын 
қарау керек. Ересек адамның �зі 
сәнді, бренд дүкендердегі дүниені 
к�рсе к�зі жайнап, қызығып кетеді. 
Ал баланың мұндай жарқыраған 
дүниеге арбалуы, оны сатып ала 
алмағасын ұрлауы немесе тонауы 
осыдан шығады, – дейді Жанат 
Жандоллақызы. 

Жанат Жандоллақызының БҚО 
Ба лалар құқықтары ж�ніндегі жедел 
уәкіл қызметіне кіріскеніне әлі ай 
тола қойған жоқ. Bңгіме барысында 
облыстағы қамқоршылық кеңесінің 
жұмысына жан бітіру керек екенін 
айтып қалды. «Мектеп, полиция, 
қоғамдық ұйымдар бірігіп жұмыс 
істегенде ғана балалар арасындағы 
құқықбұзушылықтың алдын алуға 
болады. Біз мектептердегі буллингті 
тоқтатуымыз керек. Ешбір бала �зін 
сол ортада артық сезінбеуі қажет. 
Баланың құқығы бірінші орында 
қорғалуға тиіс. Бала �зі қорлық 
к�ріп, құқығы тапталып �спеуі 
керек. Сонда ол да ешкімнің құ-
қығын бұзбайды», – дейді Жанат 
Нұрмағамбетова. 

Ал полиция майоры Диляра 
Сатарова балалар арасындағы топ 
болып құқықбұзушылық жасау 
фактісі к�біне еліктеуден шыға-
тынын айтады.

– Қылмыс жасайтын баланың 
бәрін нашар отбасыдан шыққан 
деуге болмайды. Кәмелетке толма-
ғандар арасындағы қылмыс негі-
зінен бәріміз біргеміз деген тү сі-
ніктен шығады. Яғни, біреу бір 
идеяны айтса, ол сол достарынан 
қалмай ілеседі. Себебі ол топтың 
ішіндегі «сатқын», «тоқылдақ» 
атанғысы келмейді. Осыдан келеді 
де, жас�спірімдер арасында топ 

болып тонау, ұрлау секілді қылмыс-
тарға бірге барады. Бұрын әлеу-
меттік аз қамтылған отбасылардың 
балалары ғана қылмыс жасайды 
деген түсінік болды. Яғни, �з керегін 
алу үшін бала қылмысқа барды деп 
ойлайтынбыз. Бірақ қазір толық 
отбасыдан шыққан, жағдайы жақсы 
отбасының балаларының қылмысқа 
баруы жиілеп тұр. Олар к�біне ата-
анасының к�ңілін аулау үшін 
сондай әрекетке барады. Не ішем, 
не киемі жоқ балалар махаббатқа 
зәру болып �седі. Себебі ата-анасы 
үнемі жұмыста. Бала сол ата-ананың 
махаббатын аулау үшін әдейі 
қылмысқа ұрынады, – дейді Диляра 
Сатарова. 

Баланы бос ұстасаң да, қатты 
ұстасаң да қиын. Бұрын үлкендер 
«Енесі тепкен құлынның еті ауыр-
майды» деп баланы қатты ұстауға 
үндейтін. Ал қазіргі балалар қатты-
лықты к�термейтінін күнделікті 
к�ріп жүрміз. Еркіне жіберген ба-
ланың әрекеті де жақсы нәтиже 
бермей тұр. Шамасы, бүгінгі ата-
анаға да, білім беру ұйымдарына да 
басқа әдіс, басқа тәсіл іздеу керек 
шығар. Немесе жоғарыда кейіпкері-
міз айтқандай, бәрі ұлттық тәрбие-
нің тіні үзіліп кеткенінен де болуы 
мүмкін. Қалай болғанда да ешкім 
үкілеп �сіріп отырған баласының 
күні ертең ұры, қарақшы болғанын 
қаламайтыны анық. Бірақ бесіктен 
белі шықпай жатып, темір торға 
тоғытылып жатқан тағдырлардың 
күні ертең сол �мірге еті үйреніп, 
оңай олжаға қарай бүйрегі бұра 
бермесіне кім кепіл. Бала болашағы-
мыз дейтін қазақ үшін ертеңгі ұр-
пақтың қылмысқа үйір болғаны 
жақ сы емес. Мұны әр ата-ана түсі-
ніп, ұғынып әрекет етсе игі.

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

ҚИЯ
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ПАРИЖДЕГІ 
КӨРМЕГЕ ҚАТЫСТЫ

НЕМІС ҒАЛЫМДАРЫНЫҢ 
ТАРТУЫ

Сыр өңірі – құпиясын 
қойнауына бүккен тарихи 
орындарға бай. Соның 
ішінде Шиелі ауданындағы 
Жөлек ауылында ежелгі 
өркениеттен сыр шертетін 
құнды ескерткіштер аз емес. 

Киелі Шиелі �ңірі – Сырдария �зенінің 
т�менгі ағысында қоныстанған құтты мекен. 
Қай кезде де аудан аумағына шоғырланған 
ауылдардың қазақылық қалпы сақталып, 
ауызбіршілігі ажыраған емес. 

#ңірдің �ткеніне зер салсаңыз, әрбір 
ауылдың тарихи, мәдени маңызы зор. Дей 
тұрғанмен, бұл �ңірдегі Ж�лек ауылының 
ж�ні б�лек. 

К�нек�здердің айтуынша, ежелден бұл 
мекен халықтың к�шіп-қонуына, �зара жол 
қатынасына  қолайлы саналған. Жау әскерінің 
де қаупі  туындай бастапты. Соған орай бұл 
аумаққа Ж�лек қорғаны соғылыпты. Дерекке 
сәйкес, қорғанға қазақтың к�шбасшысы 
Абылай мен Кенесары хандардың әскерлері 
табан тіреген екен. Орыс пен Орталық Азия, 
қазақ әскерлерінің арасындағы қақтығыс тың 
к�бі осы Ж�лектің маңында болғаны да 
айтылады.

«Негізінен, Ж�лек қорғаны ХІХ ғасырдың 
І жартысында Сырдарияның оң жағасында 
салынған деген ақпар бар. Оны салу  Қоқан 
ханы Омардың тұсында Сырдарияның т�менгі 
ағысын жаулап алу мақсатында қолға алынса 
керек. Тарихты с�йлетсек, Ресей әскерлерінің 
шабуылынан соң 1856 жылы бейбіт тұрғындар 
қорғанды тастап кетуге мәжбүр болыпты. Ал 
1861 жылы Ресей әскерлері Ж�лекті толық 
жаулап алады. Жалпы, 1801 жылы таққа отырған 
7лімхан таулық тәжіктердің қолдауына сүйеніп, 
7нгрен, Шымкент, Сайрам, Ташкентті түгелімен 
басып алыпты. Кейіннен 1805 жылы �зін хан 
деп жариялайды. Осылайша, оның құрған 
мемлекеті Қоқан хандығы атын иеленеді. Сол 
кезеңдерде Сыр бойына жасалған қоқандық 
басқыншылық тарихы осы Омар ханның 
есімімен тығыз байланыста �рбіді. Аласапыран 
заманда бұл қорған талай тағдырдың бас 
сауғалайтын қорғанышы болса керек», – деп 
түсіндірді Ж�лек тарихын тереңінен зерттеп 
жүрген ауыл тұрғыны Бегімтай Сатаев.

Оның айтуынша, Омар ханның билігі 
тұ сында (1809-1822) Қоқан хандығының 
иелігі Ташкент қаласынан солтүстікке қарай 
кеңейтілді. Жаугершілік заманда Шымкент, 
Сайрам, 7улиеата қалаларына жасалған 
жойқын жорықтардың барысында ол аймақтар 
Қоқан хандығының құрамына  �тті. Орта 
жүз хандарының ордасы болып келген Түр-
кіс танды да 1816 жылы Омар хан жаулап 
ал ды деген дерек айтылады. 

Негізінен, алғашқы қоқандық бекіністер 
Омархан (1809-1821) кезінде салыныпты. 
Бұл жайында  Т.Бейсембиевтің мәліметтерінде 
қоқандықтар 1814 жылы Шолаққорған, 
1815-1820 жылдары Күмісқорған, Жаңақорған, 

Ж�лек бекіністерін салған деп анық 
к�рсетілген.

Ауыл абыздарын с�зге тарта қалсаңыз, 
бұл аумақ бір кездері қайнаған тіршіліктің 
ортасы болғанын алға тартады. Соның ішінде 
Ж�лек қорғанынан б�лек, Ж�лек базарының 
да мәні мен маңызы жайында к�птеген мағ-
лұмат  айтылады.

Негізінен, Ж�лек – ежелгі қыпшақ қоны-
сы. Ежелгі қоныс Сырдария �зенінің бойына 
Моңғол шапқыншылығынан кейін, яғни 
Сырдария (Яксарт) �зені Қаратау етегінен 
ағып, қазіргі «Ақ �зек, К�к үйірім» атанып 
жүрген �зек бойынан асқаннан кейін барып 
орналасқан. Тарих парақтарынан сол кездері 
бұл �ңірдің сауда-саттық орталығы болғаны 
да айтылады.

«Тоғыз жолдың торабындағы Сығанақ 
қаласы  Қыпшақ мемлекетінің үлкен сауда-
саттық және саяси орталығы да болады. 
Сы ға нақ арқылы Ұлы Жібек жолының 
керуеншілері келіп, Яссыға, Отырарға, 
Сайрамға тауарлар жеткізіп, сауданы дамытып 
отырады. Сонымен қатар Сырдария және 
қатар жатқан Қаратау �ңіріндегі Созақ, 
Құмкент, Жаңакент, Ж�лек сияқты қалалар 

мен қыстақтардың да қолайлы орталықтары 
болған. Сол заманда ең үлкен «Хан базары» 
Ж�лекте болған. Ертеде осы ауыл арқылы 
Бұхараға баратын хан жолы �тетін. Жол 
иегінде ылау ұстайтын керуен сарайы бол-
ған»,  – дейді ауыл тұрғыны.

Бегімтай Сатаев – ауыл тарихын жинақтап, 
жас ұрпақтың санасында жаңғыртуды мақсат 
тұтып жүрген жанның бірі. Оның ауыл маңын-
дағы құнды жәдігерлер мен тарихи ескерткіштер 
т�ңірегінде айтары аз емес. Соның ішінде 
Ж�лек қорғаны мен базары т�ңірегінде 
тұшымды мәліметтерді толық тыру мен жүрген 
ол ежелгі сауда орнында кәсіп еткен баба 
ұрпақтарының естеліктерімен де б�ліседі. 

#з заманында Ж�лек бойындағы ірі 
базарға ірі қара, жылқы малы, қой жүні, 
тері-терсегі тай-тайлап түйеге артып, жеткізіліп 
отырса керек.  Кәсіпкерлер Ресей елінің 
Самара қаласындағы  үлкен базарда сауда-
саттық жасап, ол жақтан азық-түлік, қант-
шай, кездеме мата түрлеріне айырбастайтын 
болған.  Саудагерлер әкелген заттарын атақты 
«Жібек жолы» бойындағы «Ж�лек» жәрмең-
кесінің ашылу мереке-салтанатына сәйкестен-
діріп отырған. Ол кезде «Ж�лек» жәрмеңкесі 
тек сауда-саттықпен айналысумен шектелмесе 
керек. Онда үлкен алтыбақан, аударыспақ, 
балуан күрес ұйымдастырылып, ұлттық 
ойын-сауықтар да �ткізілген. Мұндай мереке 
бірнеше күнге созылатын болған. 

Ел арасында Ж�лек с�зінің шығу тарихы 
т�ңірегінде де түрлі болжам айтылады. Со-
ның ішінде бұл атау «желек» с�зінен туын-
дағанын алға тартып жатады. Оған негіз де 
жоқ емес.

Дерекке сәйкес, ең алғаш қоқандықтар 
1815 жылы қорғанды тұрғызған сәтте оның 
айналасына тал, терек ағаштарын отырғызып-
ты. Сонымен қатар алма, жүзім, шие, �рік 
секілді жеміс ағаштарын да жайқалтып, 
бау-бақшасын �сіріп, қорған маңын жасыл 
желекке айналдырады. Бір с�збен айтқанда, 
Ж�лек қорғаны маңы  табиғи сұлулығына 
к�з сүйсінетін к�ркем мекен болса керек. 
Бұған қоса, отырықшы қазақтар қорған 
аумағында егін шаруашылығымен айналысып, 
қол�нер мен �неркәсібін дамытуға к�п ықпал 
жасаған. Соған орай қорған айналасының 
жасыл желекті болуын «Ж�лек» атауымен 
бай ланыстыруы шындыққа келетін секілді.

Қалай дегенде де, сырға толы Ж�лек 
қорғаны �ткенімізден сыр шертетін тарихи 
құндылығымыз саналады. Қорған маңы әлі 
талай құпияны ішіне бүгіп жатқаны мәлім. 
Алайда уақыт �те келе тарихтың тылсым 
парақтары ашыла түсетініне сенім зор.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Жөні бөлекЖөні бөлек
 

Негізінен, Ж�лек 
қорғаны ХІХ ғасырдың 

І жартысында 
Сырдарияның оң 

жағасында салынған 
деген ақпар бар. Оны салу  

Қоқан ханы Омардың 
тұсында Сырдарияның 

т�менгі ағысын жаулап 
алу мақсатында қолға 

алынса керек. 

Оның біріншісі ауа райындағы 
�згерістерді әр минут сайын деректер 
базасына түсірсе, екіншісі �сімдік 
пен ағаш тұқымдарын сақтап қалуға 
ықпал етеді. Жалпы, су режимдерін 
�лшеуге арналған мұндай құрылғы 
Қазақстанда бұрын болмаған екен.

– Мониторинг жүргізу, сарап-
тама жасау арқылы атфосмераны, 
ауа райын зерттеуді осы құрылғы 
к�мегімен жүзеге асырамыз. 
Құрылғы желдің күшін, оның  қай 
жақтан соғатынын анықтауға к�-
мек теседі. Мұндай барокамераның 
жұмысын спутниктен ала алмайсыз-
дар. К�збен к�ре алмайсыз. Тек  

қол мен жасап, жаңағы құрылғы  
арқылы ғана сондай жұмыстарды 
атқаруға болады, – дейді Марғұлан 
университеті жаратылыстану жоғары 
мектебінің деканы  Ермек Ғаб-
дуллин.

Бұл зерттеу құрылғыларын 
Гер ма нияның Альберт-Людвиг 
атындағы Фрайбург университетінің 
ғалымдары әкелді. Шетелдік 
мамандар құны 20 миллион теңге 
тұратын кешеннің мүмкіндіктерімен 
таныстырды. Мобильді құрылғы-
ларды к�лікке тиеп алып қалаған 
жерде зерттеу жүргізуге болады. 

Павлодарда�ы �лкей Мар��лан атында�ы педагогикалы" 
университетіне неміс �алымдары кешенді метеорологиялы" 
станса және су потенциалын зерттейтін "�рыл�ы сыйлады. 

7сел Сабыржанқызының 
�нерімен әлеуметтік желі қолдану-
шылары жақсы таныс. Жас талант 
иесі кілем үстіне қылқаламмен 
сурет салады. Шебер Ұлы даланың 
батыл қыздарын бейнелеген кілем-
картинасын к�пшілік назарына 
ұсынды. 

– Менің шығармашылығым 
ел тарихындағы ұлы тұлғаларға 
арналады. #з замандастарымды 
елге еңбегі сіңген кейіпкерлермен 

таныстырсам деймін. Сол себепті 
туындыларымды әлем деңгейінде 
жарыққа шығарғым келеді, – дейді 
суретші 7. Сабыржанқызы. 

К�рме басшылығы 7селдің 
к�з тартар туындыларына ерекше 
қызығушылық танытты. Сол 
себепті келушілердің к�з алдында 
Франция саясаткері әрі гуманист 
Симон Вейльдің портретін бей-
нелеуін �тінген. Ал картина Париж 
к�рмесіне табысталады. 

Парижде 120-халы"аралы" заманауи 6нер к6рмесі 6тті. 
К6рмеге кілемге сурет салатын "аза"станды" шебер де 
"атысып, шетелдіктер назарына туындысын �сынды. Cалон 
д’Отомн деп аталатын мәдени іс-шарада әлемні< т=кпір-
т=кпірінен келген мы<нан аса әртіс 6з шы�армашылы"тарын 
паш етті. 

�аза"станды" Кирилл Ге ра сименко А�Ш-та =стел тен-
нисінен 6ткен WTT Feeder Corpus Christi 2024 халы" ара лы" 
турниріні< же<імпазы атанды. 

Olympic.kz. сайты мәлім еткенін дей, Қазақстан командасының үздігі 
т�рт бірдей қарсыласынан басым түсті. Атап айтқанда, Кирилл Гера-
сименко америкалық Кай Чжанды 3:1, үндістандық Хармит Десайды 3:1, 
германиялық Штеффен Мен гель ді 3:1, португалиялық Жоао Мон тейруді 
3:2 есебімен ұтып, ал тын медаль жеңіп алды.

АҚШ-ТА ТОП ЖАРҒАН 
ЖЕҢІМПАЗ

ЖӨЛЕК


